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«AMANAT» партиясы әйелдер �анатыны� 
I отырысына �атысушылар �ділетті �аза�-
стан  ды ��ру ісіндегі әйелдер р�лін тал�ы-
лады. 

«AMANAT» партиясы әйелдер қанатының 
I оты рысына �ңірлерден келген 100-ден астам бел-
сенді әйел қатысты. Олар екі күн бойы әйелдердің 
мемлекеттің қоғамдық-саяси �міріне қатысу аясын 

кеңейту, кәсіпкер әйелдерді қолдау және инклюзивті 
қоғамды дамыту мәселелерін талқылады.

С�з басында Мәжіліс Спикері, «AMANAT» 
партиясының Т�рағасы Ерлан Қошанов гендерлік 
теңдікті қамтамасыз ету, әйелдердің құқығын қорғау 
және отбасылық құндылықтарды нығайту мәселесі 
әрқашан Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың назарында екенін атап �тті. 3

ЕЛОРДАНЫҢ ИНФРАҚҰРЫЛЫМЫ 
ДАМИ БЕРМЕК

СЫЙЛЫ БОЛУДЫҢ СЫРЫ

БЕТ
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Мемлекет басшысы Астана �ала-
сы ны� әкімі Же�іс �асымбекті �а-
былдады.

Президентке елорданың әлеуметтік-
экономикалық және инфрақұрылымдық 
дамуы туралы баяндалды.

Қасым-Жомарт Тоқаевқа негізгі эконо-
микалық к�рсеткіштер бойынша оң дина-
мика бар екені ж�нінде мәлімет берілді. 
Биыл ғы 10 айдың ішінде бір триллион 
теңге ден астам инвестиция тартылған. 
Жыл соңы на дейін жалпы сомасы 87,7 
мил лиард теңге болатын 25 инвестициялық 
жобаны, соның ішінде �ңдеу �неркәсібі 
саласында – 14, білім және медицинаға 
қатысты – 7, логистика бағытында 4 жо-
баны іске қосу жоспарланып отыр. Бұл 

бас тамалар 1,4 мың жұмыс орнын ашуға 
мүмкіндік береді.

Мемлекет басшысына жылыту маусы-
мының барысы туралы да айтылды. Атап 
айт қанда, биыл күзде «Оңтүстік-Шығыс» 
газ жылу стансасының, «Тұран» газ жылу 
стан сасының бірінші кезеңінің және 
үшінші ЖЭО-ның бірінші кезеңінің 
құрылысы аяқ талды. Елорданың тыныс-
тіршілігін қам тамасыз ететін бұл ны сан-
дардың қуаты – сағатына 1140 гигакалория. 
Қала ұзақ уа қыт тан бері алғаш рет биылғы 
жылыту мау сымында жылу энергиясына 
деген сұра нысты артығымен қамтамасыз 
ететін болды.

Келесі жылы «Тельман» газ жылу стан-
сасының бірінші және «Тұран» газ жылу 
стан сасының екінші кезеңі пайдалануға 

беріледі деп жоспарланып отыр. Бұл ны-
сандар қаланы қосымша 850 Гкал/сағат 
жылумен қамтуға септігін тигізеді. 

Сонымен қатар Жеңіс Қасымбек әлеу-
меттік нысандар (мектеп, жеңілдікпен бе-
рілетін қолжетімді тұрғын үйлер, медицина-
лық орталықтар) салу, құрылысы ұзаққа 
созылған нысандардың жұмысын аяқтау, 
апатты жағдайдағы ескі үйлерді сүру, тұрғын 
үй алаптарын дамыту және басқа да жұмыс-
тар ж�нінде баяндады. Атап айтқанда, келесі 
жылы елордада бес оқушылар сарайының, 
сондай-ақ мемлекеттік балабақшалардың 
құрылысы басталады.  

Кездесу соңында Қасым-Жомарт Тоқаев 
әлеуметтік және инженерлік инфра құры-
лымды одан әрі дамыту ж�нінде бірқатар 
тапсырма берді.

ТЕЛЕФОН АРҚЫЛЫ 
СӨЙЛЕСТІ

Мемлекет басшысы Армения Премьер-
министрі Никол Пашинянмен телефон ар�ылы 
с�йлесті.

Dңгімелесу барысында Президент Қасым-Жо-
март Тоқаев екіжақты қатынастардың дәйекті дамып 
келе жатқанын атап �тіп, �зара байланыстарды 
нығайтуға белсенді саяси диалог және екі мемлекет-
тің үкіметтері мен парламенттері деңгейіндегі 
ықпалдастық септігін тигізетінін айтты. Мәдени-гу-
манитарлық ынтымақтастық та қарқынды дамып 
келеді. 

Қасым-Жомарт Тоқаев Ақтау – Ереван – Ақтау 
бағыты бойынша әуе рейстерінің іске қосылуын оң 
бағалады. Соның нәтижесінде бизнес-байланыстар 
мен туристік сапарлар айтарлықтай жандана түсті.

Тараптар перспективті бағыттардағы, соның 
ішінде к�лік, логистика және сауда салаларындағы 
қарым-қатынастарды одан әрі арттыру мәселесін 
талқылады.

Сонымен қатар Мемлекет басшысының Армения 
Республикасына ресми сапарын ұйымдастыру мәсе-
лелері қарастырылды.

��рметті форум'а �атысушылар!
Баршаңызды «Болашақ» халықаралық стипендиясының 

белгіленгеніне 30 жыл толуымен құттықтаймын!
Бұл – Қазақстанның әр түкпіріндегі дарынды жастарға жол 

ашқан теңдессіз бағдарламаның мерейлі белесі.
Осы бірегей жоба мемлекетімізде озық ойлы әрі білікті ка-

дрлар резервін қалыптастыруға зор септігін тигізді. «Болашақ» 
бағдарламасының мыңдаған түлегі бүгінде түрлі саладағы оң 
�згерістің жаршысы болып, еліміздің игілігі үшін табысты еңбек 
етіп жүр.

Қазір Қазақстанды �ркендете түсу үшін тың серпіліс қажет. 
Біздің алдымызда ел экономикасының құрылымын қайта түзу, 
саяси жүйені одан әрі жаңғырту және шын мәнінде әділетті әрі 
инклюзивті қоғам қалыптастыру сияқты ауқымды міндеттер тұр. 
Осы орайда білім беру саласына инвестиция салу және азамат-
тардың �з әлеуетін толық пайдалануына мүмкіндік жасау �те 
маңызды. Мемлекет адал азаматқа тән қасиеттерді бойына сіңір-
ген дарынды, еңбекқор, талапты жастарды әрдайым қолдайды.   

«Болашақ» бағдарламасының түлектері ғана емес, елімізде-
гі барлық жас мамандар Қазақстанды жан-жақты жаңғырту 
жолындағы келелі іске �з үлесін қосады деп сенемін.

Баршаңызға бақ-береке, толағай табыс тілеймін!

ПРЕЗИДЕНТ ҚАСЫМ-ЖОМАРТ ТОҚАЕВ 
«БОЛАШАҚ» ХАЛЫҚАРАЛЫҚ 
СТИПЕНДИЯСЫНЫҢ 30 ЖЫЛДЫҒЫНА 
АРНАЛҒАН САЛТАНАТТЫ ФОРУМ 
ҚАТЫСУШЫЛАРЫНА ҚҰТТЫҚТАУ ХАТЫН 
ЖОЛДАДЫ

Мемлекет басшысы «Адам ���ы�тары 
мен за� )стемдігі саласында'ы іс-�имыл 
жоспары туралы» Жарлы��а �ол �ойды.

Мемлекет басшысы «Адам ���ы'ы мен за� 
)стемдігі саласында'ы іс-�имыл жоспары ту ралы» 
Жарлы��а �ол �оюына байланысты Х па ра� шасында 
жазба жариялады. 

«Дүниежүзілік адам құқықтары күніне орай «Адам 
құқықтары мен заң үстемдігі саласындағы іс-қимыл жоспары 
туралы» Жарлыққа қол қойдым.

Жоспарда гендерлік теңдікті күшейтуге, тұрмыстық 
зорлық-зомбылыққа қарсы күреске, қылмыстық сот т�релігі 
саласында азаматтарды қорғауға, азаптау мен қа ты гездіктің 
алдын алуға бағытталған бірқатар шара қам тыл ған. Бірлесу 
бостандығы құқығы мен еңбек құқығын, сондай-ақ мүмкіндігі 
шектеулі азаматтардың құқықтарын қамтамасыз ету жолдары 
қарастырылған. Құжат адам құ қық тарын қорғаудың ұлттық 
жүйесін нығайтады. Жос пар ды жүзеге асыру шеңберінде тиісті 
заңдар қабылданады», – деп жазды Президент Х парақ-
шасында.

ЛАКШМИДІҢ БЫЛЫҒЫН 
ЛАВРЕНТЬЕВ ТҮЗЕЙ МЕ?

ӘЙЕЛДЕР ҚАНАТЫНЫҢ АЛҒАШҚЫ 
ОТЫРЫСЫ ӨТТІ

«АрселорМиттал Те мир-
тау» компаниясына жа�а 
�ожайын келді. «�аза�стан 
магниткасы» саналатын та'-
дырлы �ндіріске ие болатын 
инвесторды� есімін ж�ма 
к)ні �ткен брифингте 1нер-
кәсіп және ��рылыс министрі 
�анат Шарлапаев таныс-
тырды.  

Сонымен, жаңа инвестор – 
қазақ стандық бизнесмен Андрей 
Лаврентьев. 1979 жылы Алматы 
қаласында дүниеге келген.  Ұлты 
– неміс. Ақшалы адам дардың 
к�бісіне тән әдет Андрейдің 
бойында да бар. К�пшілікке к�п 
к�ріне бермейді. Десе де, ашық 
ақпарат к�з деріндегі дерекке 
сүйенсек, ол әуелгіде медицина, 
кейіннен заңгер мамандығында 
оқыпты.  Жұбайы – Гауһар 
Ықсанова екеуі алты баланы тәр-
биелеп отыр. 

Андрей Сергейұлы бизнеспен 
2003 жылдан бастап айналыса 
бас тайды. Сол жылы AllurAuto 
компа ниясын құрған. Алғашқы 
жылдары автомобиль нары ғында 
дистрибьютор ретінде �те сәтті 
жұмыс істеген компания 2010 
жылдан бастап авто�неркәсіптің 
негізгі �н дірушісіне айнала бас-
тады. Сол кезең нен бастап 

Лавреньтевтің есім-сойы «отан-
дық �ндірушілер» тізімінен 
түскен жоқ. Бүгінде ол – «Аллюр» 
«Компаниялар тобының» АҚ ак-
ционері әрі директор лар кеңесі-
нің т�рағасы. Құрамына  «Агро -
машхолдинг» және «Сарыар-
қаАвто Пром» ЖШС кіреді.

Х ПАРАҚШАСЫНДА 
ЖАЗБА ЖАРИЯЛАДЫ

Б�л с�зді� мән-ма'ынасын ашу )шін, е� алдымен 
жастайынан �ара жерді� демін сезініп, дала е�бегімен 
шыны'ып �скен Бердібек Сапарбаевты� '�мыр жолына 
)�іліп, к�рнекті мемлекет және �о'ам �айраткеріні� 
болмыс-бітімін, �абілет-�асиетін танып-білу ма�ызды деп 
ойлаймын. 

11



Жарысқа қатысушыларға 
сәттілік тілеген Мәулен �шімбаев 
қазір бочча еліміз бойынша 
азаматтарға қолжетімді спорт 
түріне айналып келе жатқанын 
атап !тті. Спортшылардың да 
кәсіби деңгейі артып келеді. Бұған 
Қазақстан бочча федерациясының 
ресми түрде Халықаралық бочча 
федерациясының мүшесі болып 
тіркелуі және ел чемпионатының 
!ткізілуі айқын дәлел. Сондай-ақ 
Қазақстан құрамасының Азия 

паралимпиада ойындарына қаты-
сып, жалпыкомандалық есепте 
сегізінші орын алғанын да атап 
!ткен ж!н. Палата Спикері бұл 
жетістіктер спортшылардың ерік-
жігерінің және елімізде жүргізіліп 
жатқан инклюзивті саясаттың 
нәтижесі екенін айтты. Осыған 
байланысты Мемлекет басшы-
сының тапсырмасы бойынша 
елімізде ерекше қажеттіліктері 
бар азаматтарды қолдау және 
олар ға қолайлы жағдай жасау ба-

ғытында ауқымды жұмыс атқа-
рылуда.

« П р е з и д е н т і м і з  Қ а с ы м -
Жомарт Кемелұлы Тоқаев барлық 
салада инклюзивтілік қағидатын 
іске асыруға баса мән беріп келеді. 
Осы орайда Мемлекет басшы-
сының тапсырмасына сәйкес, 
инклюзивті спорт түрлерін да-
мыту үшін тиісті жағдай жасалуда. 
Бұл ретте бочча сияқты спорт 
түр леріне де үлкен қолдау к!рсе-
тіліп отыр. Бүгінде Астанада және 
ірі қалаларда ғана емес, еліміздің 
!зге де !ңірлерінде боччаға деген 
қызығушылық артып келе жатыр. 
Сондықтан алдағы уақытта 
облыс тарда жаңа федерациялар 
ашылады деп сенеміз. Осындай 
нақты қадамдар боччашы лары-
мызды Паралимпиада ойындары-
ның жеңіс тұғырына жетелейтіні 
анық», – деді Мәулен �шімбаев.

Федерация Президентінің 
айтуынша, қазіргі таңда Павлодар, 
Қарағанды, Маңғыстау, Атырау, 
Қостанай, Абай және Жетісу 
облыстарында боччадан !ңірлік 
федерациялар ашу жұмыстары 
жүргізіліп жатыр.

№138 (4386) 
9 ЖЕЛТОҚСАН 2023 СЕНБІ2 апта

САЯСАТ

БАЛА ҚҰҚЫҒЫН ҚОРҒАУ 
ТУРАЛЫ ЗАҢДЫ МАҚҰЛДАДЫ

Сенат Спикері Мәулен 
�шімбаевты� т�ра�а лы�ы-
мен Палата отырысы �тті. 
Онда сена торлар к�н тәр-
тібіне шы�арыл�ан за�дарды 
!арады және депутатты! 
сауалдарын жолдады.

Отырыста қаралып, мақұлдан-
ған «Бала құқық тары туралы 
конвенцияға хабарлар рәсіміне 
қатыс ты факультативтік хат-
таманы ратификациялау ту ра лы» 
заң бала құқықтарын қорғау дең-
гейін арт тыруды к!здейді. Құжат-
та Бала құқықтары туралы кон-
вен  цияда бекітілген құқықтар 
бұ зылған жағдай ларда балалардың 
немесе олардың ата-аналарының 
жеке шағымдарын қарау тетігі 
белгіленеді.

«Елімізде !скелең ұрпақтың 
құқықтарын қорғау және олардың 
қауіпсіздігін қамтамасыз ету әр-
дайым басты назарда. Сондықтан 
Қазақстан Біріккен Ұлттар Ұйы-
мы ның бұл саладағы бастама-
ларын то лығымен қолдайды. 
Мақұлданған заң азаматтары-

мызға Біріккен Ұлттар Ұйымының 
Бала құқықтары ж!ніндегі коми-
тетіне бала құқықтарының бұ-
зылуы туралы шағымдануларына 
мүмкіндік береді. Алдағы уақытта 
бұл құжат елімізде балалардың 
мүд делерін қор ғау тетіктерін же-
тіл діру үшін қосымша құқықтық 
негіз қалыптастырады деп сене-
міз», – деді Мәулен �шімбаев.

Сонымен қатар сенаторлар 
«2010 жылғы 9 жел тоқ сандағы 
Қазақстан Республикасының 
Үкіметі мен Ресей Феде рация сы-
ның Үкіметі арасындағы Қазақ-
стан Республикасына мұнай және 
мұнай !німдерін жеткізу сала-
сындағы сауда-экономикалық 
ынтымақтастық туралы келісімге 
!згеріс енгізу туралы хаттаманы 
ратификациялау туралы» заңды 
қарап, мақұлдады. Хаттама Ресей 
Федерациясымен мұнай және мұ-
най !німдерін жеткізу кезінде 
туын дайтын жекелеген мәселе-
лер ді реттеуге бағытталған. Ма-
құл данған заң екі ел арасында бұл 
саладағы сау да-экономикалық 
ынтымақтастықты одан әрі да-

мытуға оң септігін тигізеді деп 
күтілуде.

Палата отырысында сена тор-
лар депутаттық сауалдарын да 
жолдады.

Ақмарал �лназарова мектепте 
оқу шыларды тамақ тандыру мәсе-
ле сіне назар аударды. Оның 
айтуынша, мектеп асханаларының 
мәзірі қазіргі ғылыми ұсыныстарға 
сәйкес келмейді.

Дархан Қыдырәлі геологиялық 
барлаушылардың немқұрайлы 
қарым-қатынасын және пайдалы 
қазбаларды іздеу мен !ндіру 
саласында «қара қазу шы лардың» 
к!беюін сынға алды. Олардың 
хи миялық реагенттерді бақы лау-
сыз пайдалануы салдарынан !зен-
дер мен жағалау аймақтарының 
экожүйелеріне зиян келуде.

Амангелді Нұғманов Ақт!бе 
облысындағы Елек !зенінің лас-
тануына, Алға ауданында химия-
лық зауыт қалдықтарының тара-
луына алаңдаушылық білдірді. 
Се натор Үкіметке қалдықтарды 
жою про цесін ерекше бақылауға 
алуды ұсынды.

Бибігүл Жексенбай ақпарат-
тық қауіпсіздікті нығайту үшін 
шекара маңындағы !ңірлерде 
ха бар тарататын отандық теле ар-
на  лардың тізімін кеңейту қажет-
тігін атап !тті.

Алишер Сатвалдиев «Серпін» 
бағ дар ламасының түлектерін жұ-
мыс қа орналастыруға қатысты 
проб лема ларға тоқталып, әкім-
дік тер мен жұмыс беру ші лер тара-
пынан бұл мәселенің сапасыз 
ұйымда стырылғанын тілге тиек 
етті.

Советбек Медебаев иесіз қал-
ған электр желі леріне қатысты 
проб леманы к!терді. Аталған 
түйт  кілді шешу үшін сенатор 
оларды !ңірлік энергия жеткізуші 
ұйымдарға сенімгерлік басқаруға 
беру тетігін әзірлеуді ұсынды.

МӘЖІЛІС ДЕПУТАТТАРЫ – 
ШЫҒЫСТА 

Іс-шараға Ауыл шаруашы лығы, Сауда және ин-
теграция, Су ресурстары және ирригация, Ғы лым 
және жоғарғы білім ми нис трліктерінің, Шығыс Қа-
 зақстан және басқа да облыс әкімдіктерінің, С.Сей-
фул лин атындағы ҚазАТУ, салалық қоғамдық ұйым-
дар дың !кілдері, ауыл шаруашылығы тауарын !н-
діру шілер мен сарапшылар қатысты.

Іссапар барысында депутаттар ауыл шаруа шы-
лығы нысандарына «Восток-Молоко» кор пора ция-
сы», «Бобровка+» және «Майлы дақылдардың тә-
жіри белік шаруашылығы» серіктестіктеріне барып, 
сүт тауарлары фермаларының және сыр !ндіретін 
жаңар тылған цехтың жұмысымен танысты.

Отырысты ашқан Серік Егізбаев Шығыс Қазақ-
стан облысына келгендегі басты мақсат – еліміздегі 
сүт саласындағы жобалардың жағдайы мен фер мер-
лердің тәжірибесін қарау екенін атап !тті. 

– Статистикалық мәліметтерге сүйенсек, қазір 
ел де 6 млн тоннадан астам сүт !ндіріледі. Соның тек 
2 миллионға жуығы, яғни 30 пайызы !ңделеді. Бұл 
осы саланың дамуын қанағаттандыра алмай отыр. 
Осыған байланысты Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаев жалпы ауыл шаруашылығы !німін 
!ңдеуді 70 пайызға жеткізу ж!нінде міндет қойды. 
Қазір республиканы 95 пайыз шикі сүтпен қамтысақ 
та, 4 млн тоннаға жуық сүт !ңделмей қалып отыр. 
Сон дықтан біздің дүкендерінде Беларусь, Ресей 
ел де рінен келген !німдердің басым екендігі жасы-
рын емес, – деді депутат. 

Сонымен қатар Серік Егізбаев сүт !ндіру сала-
сындағы кадр тапшылығы мәселесіне де назар ау-
дар ды. Депутаттың айтуынша, ауылдық жерлердегі 
сүт фермаларында жастардың жұмыс істеуге ын та-
лары жоқ. Сондықтан жастарға субсидия арқылы 
тұр ғын үй салу мәселесін де к!терді.

Жиын барысында Ауыл шаруашылығы вице-ми-
нистрі Ербол Тасжүреков, халықаралық сарапшы 
Алек сандр Валебный, Республикалық сүт палата-
сы  ның атқарушы директоры Азамат Сағынбаев, 
Ауыл шаруашылығы тауар !ндірушілері Фарид 
�бі таев және Арман Уатаев сүт !ндіру саласының 
да муына қатысты !з пікірлерімен б!лісті.

Отырыста сүтті мал шаруашылығындағы !ндіру 
жә не !ңдеу, шикізаттың сапасы, мемлекеттік қолдау, 
жем-ш!п !ндіру, ветеринария, селекциялық-асыл 
тұқымдандыру жұмыстары, кадр даярлау және тағы 
бас қа !зекті мәселелер талқыланды. Атап айтқанда, 
қа тысушылар сүт !німдерін !ңдеу сегментінің да-
мымағанын және оның импортқа тәуелділігін, жаңа 
технологияларды меңгерген және олармен жұмыс 
іс теу дағдысы бар мамандардың тапшылығын және 
асыл тұқымды малдың сапасын бағалаудың ха лық-
аралық жүйелері мен интеграциялау деңгейінің 
т! мендігіне тоқталды.

К!шпелі отырыс қорытындысы бойынша, Үкі-
мет ке сүт !ндіру саласының проблемаларын шешу 
жол  дары ж!нінде тиісті ұсынымдар жолданатын 
бо лады.

«ҚАРЫЗСЫЗ ҚОҒАМ» ЖЫЛДЫҚ 
ЖҰМЫСЫН ҚОРЫТЫНДЫЛАДЫ

«AMANAT» партиясыны� 
«$арызсыз !о�ам» жобасы 
ая сында биыл ат!арыл�ан 
ж% мыстар !орытын ды ла нып, 
халы!ты� !аржылы! сауатын 
арттыру�а атсалыс !ан сарап-
шылар ал�ысхат пен марапат-
талды.

Іс-шарада «AMANAT» пар-
тия сының Атқарушы хатшысы 
Дәулет Кәрібек аталған жобаның 
мән-маңызына тоқталып, ха-
лықтың қаржылық сауатын арт-
тыруға атсалысқан сарапшыларға 
алғысын білдірді. 

«Сіздердің табанды еңбек-
теріңіз халықтың к!ңіліндегі к!п 
сұраққа жауап тапты деп сеніммен 
айта аламыз. Нотариустардың ат-
қарушы жазбалары мен жеке сот 
орын  даушылары салған 14 мың-
нан астам тыйымның күші жо-
йыл  ды. Уа қытылы берілген кеңес-
тің арқа сында 1,5 мыңға жуық 
алаяқ тық әрекеттің жолы кесілді. 
Бұл – сіз дердің нәтижелі жұмыс та-
рыңыздың бір парасы ғана. Мем-
лекет бас шысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев Қа зақ стан хал қы на Жол-
дауында бұл жобаға оң баға беріп, 
Үкіметке партиямен бірлесіп 
оның ауқы мын кеңейтуді тапсыр-
ға нын білесіздер. Келесі жылдан 
бастап «Қарызсыз қоғам» жобасы 
бар лық !ңірді қамтып, 750 мың 
адам қаржылық сауаттылықты 
үй  ренеді деп жос пар лануда. Аза-
мат  тарға қаржылық және құқық-
тық мәселелер бо йынша кеңес 
беру және сүйемелдеу үшін бүкіл 
ел к!лемінде жобалық кең селер 
ашылады. Қазірдің !зінде жұмы-
сы мыздың нәтижесі мың да ған 

аза маттың !міріне оң сеп тігін 
ти  гізуде. Біз осы игі үр дістің ар-
қауын үзбей, барынша жақсар та 
тү семіз», – деді Дәулет Кәрібек.

Жиын барысында жобаға ат-
са  лысқандарға партия Т!ра ғасы-
ның алғысхаты тапсырылды. 
Олар  дың арасында !ңірлерде 
аза  маттарға қаржылық сауат 
бойын ша арнайы оқу курсын !т-
кіз ген қаржы сарап шы лары мен 
жо баны жүзеге асыруға бел сенді 
қа тысқан партия филиал дарының 
қыз меткерлері бар. «Қарызсыз 
қо ғам» жетекшісі Ақмарал Бек-
мұр заева жобаға қа тысушылардың 
әлеуметтік бей несін сипаттап 
бер  ді. Олар дың арасында к!пба-
ла лы ана лардың саны басым екен. 

«Қатысушылардың орташа 
жа сы – 43-те. Олардың 65%-да 
не сие бар. Қарызын т!леу мер зімі 
90 күннен де асып кеткендер дің 
үлесі – 18%. �рбір екінші қатысу-
шының жиынтық отбасы лық та-
бысы 100 мың теңгеге де жет пей-
ді. Сондай-ақ кеңес алу шы лар-
дың үштен бірінің екіден де к!п 
несиесі бар. Қатысушы лар дың 
ара сында !здерінің зей не та қы-
сымен балала рының не сиесін 
т!леуге мәжбүр болған қа риялар 
да кездесті. Осы санат та ғы адам-
дар үшін біздің са рап шы лар жеке 
тұлғалардың бан крот тық рәсіміне 
қажетті құжат тар ды жинап, да-
йын  дауға к!мек тесіп жатыр. Біз 
бұл адамдарға қар    жылық қиын-
дық тардан арылу ға және қарыз-
сыз жаңа !мір бас тауға к!мек тесу-
ге ты рысамыз», – деді ол.

Еске сала кетейік, биыл сәуір 
айын да «AMANAT» партиясы мен 
Halyk Bank бірлесіп «Қарыз сыз 

қо ғам» жобасының бастал ғанын 
жа риялап, тиісті меморан думға 
қол қойған болатын. Ал ғашқы 
оқы ту курсы 2 мамырда басталып, 
жо ба еліміздің 8 !ңі рінде жүзеге 
асы  рылды. Атап айтқанда, осы 
уа қыт ішінде Алматы, Ақт!бе, 
Аты рау, Батыс Қазақстан, Сол түс-
тік Қа зақстан, Түркістан, Жамбыл 
және Маң ғыстау облыстарының 
65 мың тұрғыны жоба аясында 
қар  жы лық сауатын арттыру бо-
йын  ша оқу кур сынан !тті. Оқу 
про  цесіне қатысу шылардың 90%-
дан аста мы !з табысын арттыр-
ғысы ке ле тіні анықталып, оларға 
са рап шы лар гранттық қаржы лан-
дыру ға және жеңілдікпен несие 
алуға арналған бизнес-жоспар-
лар ды жазуға к!мек к!рсетті. 
Со нымен қатар нарықты, бәсе ке-
лес терді зерттеуге, бірегей сау да 
ұсы ны сын жасауға қол ұшын бе-
ріп, !нім нің !зіндік құнын есеп-
теу ді және шығынсыз жұмыс іс-
теу ді үйретті. Қаржы институт-
тары  на және гранттық конкурс-
тар ға !тініш беру үшін соңына 
дейін сүйемелдеді.

Айта кетейік, келер жылы қар-
жы лық сауаттылық негіздерін 
мек  теп қабырғасынан бастап 
оқы ту к!зделіп отыр. Ол үшін 
Үкі  метпен бірлесіп, мектеп оқу-
шы  лары, колледждер мен жоға ры 
оқу орындарының студентте ріне 
ар налған курстар мен оқу құрал-
дары әзірленеді. Осылай ша, «Қа-
рыз сыз қоғам» жобасы аясында 
әрбір қатысушының !зі және 
жа    қындары үшін жеке қар жылық 
жауапкершілігі, қаражат жинау 
және жоспарлау мәдениеті қалып-
тастырылады.

Мәжілісті� Аграрлы! мә селелер комитеті Шы�ыс $аза!стан облысында с�тті мал 
шаруашылы�ын дамыту �а арнал�ан екі к�ндік к�шпелі отырыс �ткізді. Жиын�а ко митет 
т�ра�асы Серік Егіз баев жетекшілік етті. 

БОЧЧАДАН ЖАРЫС БАСТАЛДЫ
Парламент Сенатыны� Т�ра�асы, $аза!стан бочча федерациясыны� Президенті Мәулен 

�шімбаев атал�ан паралимпиадалы! спорт т�рінен ал�аш рет �ткізіліп жат!ан $аза!стан 
кубогі жолында�ы жарысты� ашылу рәсіміне !атысты. Сайыс!а елімізді� 10 ��ірінен келген 
11-14 жас аралы�ында�ы 64 жас�спірім !атысуда. Оларды� !атарында дебютанттар да бар 
екенін атап �ткен ж�н.

55 МИЛЛИОН ТЕҢГЕНІҢ ТАРТУЫ
Адам жаны !ысыл�анда 

жедел медициналы! жәр-
дем !ызметіне ж�гінеді. Дер 
кезінде жасал�ан к�мек 
талай жанны� �мірін аман 
алып !ал�аны рас. Міне, сон-
дай сәтте жаны�нан та была-
тын дәрігерлерді� ж% мысы 
!андай екенін т�р кіс тан ды! 
депутаттар �з к�зі мен к�рді.

Жақында Түркістан облысы 
мәслихатының т!рағасы Н.�бі-
шов бастаған депутаттар тобы – 
А.Салимов, М.Тұрысбеков, 
И.На маз баева, Ж.Сүлейменов, 
Ж.�бдібаев, Н.Жамалбеков, 
С.Арыстановтар облыстық 
жедел медициналық жәрдем 
қызметінің жұмысымен арнайы 
барып танысты. Қызметкер-
лерімен жүздесіп, орталықтың 
қызмет ету деңгейін к!збен к!р-
ді. Мекеменің жұмысымен та-
ны су барысында облыстық 
мә с  лихат депутаты Мағауия 
Тұрысбеков облыстық жедел 
жәрдем қызметіне  !кпені жа-
санды желдету (XЖЖ) аппара-
ты ның 5 данасын тарту етті. 
Жа по ниялық жабдық жедел 
жәр дем к!лігіне орнатуға ар-
нал ған. Аппарат адамдардың 
тыныс алуы қиындаған кезде 
қа жет.

«Бұл XЖЖ пандемия кезінде 
Жапония елінен арнайы саты лып 
алынған. Бір аппараттың құны 
– 11 миллион теңге. Бүгінде адам 
баласының басына т!нер қауіптің 
саны к!п. Соның бірі – жаза-
тайым болатын жара қат түрлері. 
К!ліктер соғысқанда, күнделікті 
тұрмыста, құрылыста, !ндірісте 
түрлі дәрежеде жарақат алған 
жағдайда жедел жәрдем қызметі 
шақыртылады. Ондайда мұндай 
құрылғының орны ерек ше. Сон-
дықтан жалпы құны 55 млн теңге 
болатын аппаратты орталық қыз-
метіне пайдалан ға ны дұрыс», – 
дейді М.Сексен байұлы.

Жедел медициналық жәрдем 
стансасының құрамында 6 бекет 
17 б!лімше және 46 бекет бар. 
Олар облыстағы 2 миллионнан 
астам адамға қызмет к!рсетеді. 
Қызметтік радиусы 100 шақы-
рым ды құрайды. Түркістан об-
лысы жедел медициналық жәр-
дем стансасында 142 бригада, 
соның ішінде дәрігерлік – 34, 
фельдшерлік 108 бригада бар. 
Xңір бойынша санитарлық авто-
к! ліктің жалпы саны – 187. Айта 
кетейік, аталмыш мекеме биыл-
ғы жылы жағымды жаңа лықтың 
куәсі болды. Аймақтың жедел 
медициналық жәрдем станса сы-
на арнап салынған жаңа типтік 
ғимарат пайдалануға берілді.
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ӘЙЕЛДЕР ҚАНАТЫНЫҢ 
АЛҒАШҚЫ ОТЫРЫСЫ ӨТТІ

«AMANAT» партиясы әйелдер 
�анатыны� I отырысына �атысу-
шылар �ділетті �аза�станды ��ру 
ісіндегі әйелдер р�лін тал�ылады.

«AMANAT» партиясы әйелдер қа-
натының I отырысына �ңірлерден кел-
ген 100-ден астам белсенді әйел қатысты. 
Олар екі күн бойы әйелдердің мем-
лекеттің қоғамдық-саяси �міріне қатысу 
аясын кеңейту, кәсіпкер әйел дерді 
қолдау және инклюзивті қоғамды 
дамыту мәселелерін талқылады.

С�з басында Мәжіліс Спикері, 
«AMANAT» партиясының Т�рағасы 
Ерлан Қошанов гендерлік теңдікті 
қамтамасыз ету, әйелдердің құқығын 
қорғау және отбасылық құндылықтарды 
нығайту мәселесі әрқашан Мемлекет 
басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
назарында екенін атап �тті.

«*йелдер қанаты �з жұмысын бас-
тағаннан кейін гендерлік мәселелер биік 
мінберден жиі айтыла бастайды. Біз 
белсенді әйелдердің басын қосып қана 
қоймай, шешім қабылдауға және жауап-
кершілікті �з мойнына алуға қабілетті 
к�шбасшы әйелдердің жаңа буынын 
қалыптастыруымыз керек. Қазірдің 
�зінде партиямыздың қатарында жауап-
ты жұмысқа, оның ішінде депутат, әкім 
лауазымдарына дайын әйелдер �те к�п», 
– деді ол.

Барлық дерлік мемлекеттік орган 
тұрмыстық зорлық-зомбылықтың 
алдын алу мәселелерімен қандай да бір 
деңгейде айналысады немесе тым бол-
мағанда айналысуы керек. Бірақ бұл 
жұмысқа келгенде жалпы тәуелсіз ба-
қылау жоқ. Бұл туралы аталмыш оты-
рыста с�з с�йлеген Мәдениет және ақ-
парат министрі, *йелдер істері және 
отба сылық-демографиялық саясат ж�-
ніндегі ұлттық комиссияның т�рағасы 
Аида Балаева айтты.

сіздік, тұрмыстық зорлық-зомбылық, 
білім алудың қолжетімділігі, діни 
радикалдану және соған байланысты 
проблемалар.

«Сондықтан Президент заң мен 
тәртіпті қамтамасыз етуге үлкен к�ңіл 
б�леді. Мемлекет кез келген қылмыстың, 
соның ішінде әйелдерге қатысты қыл-
мыстың жолын қатаң түрде тоқтатуы 
керек. *йелдер �з кезегінде тұрмыстық 
зорлық-зомбылыққа т�збеуі тиіс», – деп 
атап �тті Аида Балаева.

 Министр елімізде гендерлік теңдік 
мәселелері мемлекеттік саясаттың ба-
сым бағыттарының бірі болып табыла-
тынын айтты. Атап айтқанда, Мемлекет 
басшысының бастамасымен �ңірлерде 
отбасын қолдау орталықтары, Мәдениет 
және ақпарат министрлігі жанынан 
жастар ресурстық орталықтары құ-
рылды.

«Министрлік қазір орталықтардың 
бірыңғай тұжырымдамасын әзірлеуде. 
Біз партияның әйелдер қанатын орта-
лықтардың жұмыс әдістері мен әдіс-
темесі, қызметкерлерді оқыту, біліктілі-
гін арттыру, жаңа к�зқарастарды қалып-
тастыру және инновациялық әдістерді 
енгізу тиімділігін арттыруға атсалысуға 
шақырамыз», – деді Аида Балаева.

Сонымен қатар делегаттар Прези-
дент Жолдауы мен оның сайлауалды 
бағдарламасы, сондай-ақ «AMANAT» 
партиясының сайлауалды бағдарламасы 
аясында елімізде ана мен бала бақытты 
�мір сүруі үшін жағымды жағдай жа-
салып жатқанына назар аударды. Атап 
айтқанда, бала күтіміне берілетін т�лем 
1,5 жасқа дейін ұзартылды, к�пбалалы 
аналарға тағайындалған жәрдемақы 
м�лшері ұлғайтылды, әлеуметтік жағ-
дайы осал отбасыдан шыққан 100 
мыңнан астам бала балабақшаларда 
тегін тамақпен қамтылды, ал 2024 жылы 
1 қаңтардан бастап «Ұлттық қор – 

«AMANAT» партиясының хатшысы 
Шолпан Каринова іс-шара модераторы 
болды. Жиынға қатысушылар бірқатар 
бастама к�терді. Атап айтқанда, �скелең 
ұрпақты тәрбиелеу және асоциалдық 
құбылыстардың алдын алу мәселелері 
бойынша облыс әкімдерінің тұрақты 
тыңдауын �ткізу, әйелдерді скринингтен 
�ткізу және олардың денсаулығын 
қадағалау мақсатында «*йел саулығы 
дені сау ұрпақ кепілі» жаңа жобасын іске 
қосу сынды ұсыныстар айтылды.

<з кезегінде Тараздан келген делегат, 
«Жан шуақ» сыйлығының лауреаты 

тұ рақты жұмыспен қамтып отырмын. 
*рине, барлығы сіз бен біз ойлағандай 
оңай бола салмайды. Барлығына қа-
жырлы қайрат пен қаржылық қолдау 
қажет. Сондықтан жеке кәсібімді да-
мытуға мемлекет тарапынан 5,5 мил-
лион теңге грант, 3 миллион теңге несие 
алып, жұмысымды жалғастырудамын. 
Жеке кәсібімнен б�лек қоғамдық �мірге 
де белсене араласып келемін. Нақтырақ 
айтсам, 2019 жылдан бастап «Шебер 
ша ңырақ» мүгедектер қоғамдық бірлес-
тігіне жетекшілік етемін. Бірлестік об-
лыс тағы мүгедектігі бар, мүгедек бала 

жобасын бастап, ба лалардың ерекше 
қабілеттерін ес керіп, инклюзиялық 
қолдау орталық тарын ашуды бастаймыз. 
Мен мұғалім ретінде бұл бағытты жақсы 
түсінем, тиісті деңгейде ұйымдасты ра-
мын. Сонымен қатар ерек ше балақай-
лар ды қолдау, әлеуметтендіру мақсатын-
да �зге балалармен тең және қатарлас 
командалық ойындардың р�лін пай-
далана отырып, «Тең мүм кіншіліктер 
әлемі» инклюзивтік спорт фестивалін 
�ткізуге белсене атсалы самыз деп 
шештік», – деді ол.

Сонымен қатар Ұлттық ғылым ака-
демиясының президенті Күнсұлу 
Закарья QazScience – AMANAT fest 
халықаралық ғылым фестивалін �ткізуді 
ұсынды. «ЮНЕСКО деректері бойынша 
қазір әлемдік ғылымдағы әйелдердің 
үлесі небәрі 30%-ды құрайды. Ғылым 
саласының проблемалары жеткілікті. Ал 
Орталық Азия �ңірінде жағдай біршама 
жақсырақ. Ғылымдағы әйелдердің үлесі 
әлемдік к�рсеткіштен едәуір асып түседі 
және шамамен 50%-ды құрайды.

Менің ойымша, мұның бірнеше 
себебі бар. Біріншіден, біздің әйелдер 
қауымының құлшынысы жоғары және 
олар үлкен табандылыққа ие. Олар �з 
біліктілігін арттыруға, түрлі курс пен 
тағы лымдамадан �туге белсенді қаты-
сады. Мысалы, егер 2018 жылы әйел 
ғылым докторларының саны 595 болса, 
2023 жылы олардың саны 714-ке дейін 
�сті. Рас, олардың барлығы 55 жастан 
асқан және олардың к�пшілігі білім беру 
саласында жұмыс істейді.

Еліміздегі 22 мың ғалымның 2 427-сі 
әйел-ғалым-кандидаттар, 992 PhD док-
торы, 28-і профильді доктор. Екіншіден, 
әйелдердің ғылыми-зерттеулер мен 
әзірлемелерге қатысуы артып келеді. 
Егер 2016 жылғы жағдай бойынша 
зерттеуге 9 282 әйел қатысса, 2022 жылы 
олардың саны 11 041-ды құрады. Бұл 
ретте әйел ғалымдардың ең к�п саны 
медицина ғылымдары саласында –71%; 
әлеуметтік ғылымдарда – 62%; гумани-
тарлық ғылымдар саласында – 59%; 
жара тылыстану ғылымдарында – 53%; 
ауыл шаруашылығы ғылымдарында – 
45%; инженерлік әзірлемелер мен тех-
нологиялар саласында  44% жұмыс 
істейді.

Үшіншіден, тағы бір айырмашылық 
– зерттеуші әйелдер негізінен білім беру 
саласында және мемлекеттік секторда 
жұмыс істейді, ал ер адамдар жоғары 
жалақы мен мансаптық мүмкіндіктерді 
ұсынатын жеке секторда басым. Бұл 
үрдіс тіпті зерттеуші әйелдердің жоғары 
пайызы бар елдерде де жалғасуда. 
Мысалы, Аргентинада олардың жалпы 
үлесі 52%-ды құрайды, бірақ жеке 
сектордағы олардың к�рсеткіші 29%-ға 
дейін т�мендеген.

ЮНЕСКО-ның жаңа интерактивті 
ресурсы қыздарды математика мен 
нақты ғылымдарды оқытуда қолдаудың 
маңыздылығын к�рсетеді және оларды 
жас кезінен бастап ынталандыруға 
шақырады. Аймаққа қарамастан, дәл 
ғылымдар, техника, технология және 
математика саласындағы әйел зерт-
теушілер саны аз екенін к�руге болады. 
Мысалы, Корея Республикасында 
зерттеушілердің тек 17%-ы әйелдер, ал 
инженерлік ғылымдардағы әйелдердің 
үлесі небәрі 9%-ды құрайды», – дейді 
ол.

Денсаулық сақтау министрі Ажар 
Ғиният Мемлекет басшысының тапсыр-
масын орындау мақсатында министрлік 
«Аңсаған сәби» арнайы бағдарламасын 
жүзеге асыру жұмысын жалғастырып 
жатқанын атап �тті. 

«Үш жылда 21 мың әйелге экстра-
кор поралдық ұрықтандыру қызметі 
ұсынылды. Бағдарламаны жүзеге асыру 
кезеңінде 8 мыңнан астам әйел жүкті 
болып, 5 мың отбасында к�птен күткен 
6 мыңнан астам бала дүниеге келді. 
«Дені сау ұлт» ұлттық жобасы шеңберін-
де жыл сайын 7 мың квота б�лу к�з-
делген», – деді ол.

Ведомство басшысының айтуынша, 
3 жылда елімізде бас-аяғы 1,5 млн-ға 
жуық сәби дүниеге келді. Жалпы, елі-
мізде 6 млн-нан астам бала мен босану 
жасындағы 4 млн-нан астам әйел бар.

«*йел денсаулығының жақсы болуы 
– ұрпақ амандығы, ұлт саулығы, мем-
лекетіміздің баянды, жарқын болашағы. 
Кейінгі 6 жылда елімізде босану к�р сет-
кіші 7%-ға �сіп, жаңа туылған сәбилер 
саны 15%-ға артты. Жыл сайын 500 
мыңға жуық әйел жүкті болып, олардың 
99%-ы медицина қызметкерлерінің жіті 
бақылауында болады», – деді министр.

Сонымен қатар жиында *йелдер 
қанатының тең т�рағасы Зарема Шау-
кенова жаңа Этикалық кодекс пен 
«Психологиялық қызмет туралы» заңды 
әзірлеу ж�нінде бастама к�терді. Мә-
жіліс депутаты Жұлдыз Сүлейменова �з 
с�зін әйел к�шбасшыларды даярлау 
әдісіне арнады, ал оның әріптесі Юлия 
Кучинская – харассмент, гендерлік 
бюджет және гендерлік сараптама 
мәселелері бойынша заңдарға түзетулер 
енгізуді ұсынды.

Азат ҚАЗАҚ

асыраушы 200-ге  жуық ананың 
�мірге бейімделуіне к�мек к�рсетіп 
келеді», – деді ол.

Ал К�кшетаудан келген делегат 
Айнагүл Балташеваның айтуынша, 
ерекше балаларды тәрбиелеп отырған 
аналарға қолдау к�рсету қажет.

 «Бүгінде елімізде денсаулығында 
ерекшеліктері бар бала санының т�-
мендемей тұрғаны бәрімізді алаңдатады. 

балаларға» деп аталатын мүлдем жаңа 
бағдарлама іске қосылады.

Сондай-ақ кездесуге қатысушылар 
ауыл тұрғындарының табысын арт-
тыруға арналған «Ауыл аманаты» 
жобасына қатысушылардың шамамен 
30%-ы қыз-келіншектер екенін атап 
�тті. Ал қаржылық сауатты арттыруды 
к�здейтін «Қарызсыз қоғам» жобасы 
түлектерінің 58%-ы – к�пбалалы аналар.

даулар да ауыз толтырып айтарлықтай.  
Сондай азаматшалардың бірі менмін. 
Орайы келгенде, �зім туралы аз-кем 
айта кетсем. Мен ұстаздық білімін алып, 
жиырма үш жыл Жамбыл облыстық 
тарихи-�лкетану музейінде экскурсовод 
болып қызмет атқардым. 2013 жылдан 
бастап нар тәуекел деп жеке кәсібімді 
аштым. Бүгінде «*демі қыз жасауы» деп 
атала тын тігін шеберханамда 5 азаматты 

<здеріңізге белгілі, ерекше бала тәр-
биелеп отырған аналар мен мүгедектігі 
бар әйелдерге қолдау жасауды жүйелі 
түрде жүргізу �те �зекті. Осыған орай 
әйелдер қанаты жұмысын үйлестіру әрі 
жетілдіру үшін үкіметтік емес ұйым-
дардың жетекшілері мен қоғамдық пікір 
к�шбасшыларын бір арнаға тоғыс-
тырсақ, нұр үстіне нұр болар еді. Біз 
ақмолалық әйелдер қауы мы «Қолғабыс» 

«*йелдер қанатына тұрмыстық зор-
лық-зомбылықтың алдын алу жұмысына 
қатысты аймақтар мен ми нистрліктер 
басшылары пікіріне ұдайы құлақ аса 
отырып, әйелдердің күн тәр тібіндегі 
мәселелерінің орындалуына қоғамдық 
бақылау функцияларын алуды ұсы-
намын», – деді ол.

Қазір қоғамымызда әйелдер мәселесі 
әлі де �ткір тұр. Бұл – гендерлік тең-

Анар Бексұлтанова әйелдер мен әлеу-
меттік кәсіпкерлікті қолдаудың маңы-
зына тоқталды.

«Қазіргі қоғамда тағдыр тауқыметін 
к�ріп жатқан әйелдер аз емес. Дегенмен 
олардың арасында алдынан шыққан 
кедергілерге мойымай жетістікке жетіп, 
қоғам мен ел дамуына белсенділік та-
нытып жүргендер де жетерлік. Ол үшін 
мемлекет пен партия тарапынан қол-



Сыбайлас жем�орлы�ты� алдын 
алуда�ы ма�ызды �адам – мемле-
кеттік аппаратты� ж�мысын о�тай-
лы әрі тиімді �йымдастыру. Мем-
ле кеттік �ызмет істері агенттігімен 
б�л ба �ыт та бір�атар кешенді ж�-
мыс ат �а рылу да.

Мемлекет басшысының «�ділетті 
мемлекет. Біртұтас ұлт. Берекелі қоғам» 
атты Қазақстан халқына Жолдауында мем-
лекеттік басқару ісін қайта жаңғырту жаңа 
кезеңдегі басым бағыт ретінде белгіленген. 
Мұны іске асыру халыққа әділ, адал, ашық 
қызмет к"рсететін, адамға бағдарланған 
сервистік сипаттағы мемлекеттік аппарат 
қалыптастыруды к"здейді.

Осыған орай, әлемдік тәжірибедегі 
жетістіктер мен мемлекеттік қызметтің 
мансаптық және позициялық модель-
дерінің ұтымды элементтері ескеріліп, 
елімізде мемлекеттік аппараттың жұмысын 
тиімді ұйымдастыру жаңаша сипатта "ріс 
алуда. Нақтырақ айтсақ, мансаптық 
модельге сәйкес, іріктеудің ашық жүйесін 
қамтамасыз ете отырып, жас мемлекеттік 
қызметшіге т"менгі лауазымдардан бастау 
арқылы меритократия қағидаты бойынша 
"су мүмкіндігі, ал позициялық модельге 
сай жеке сектордан кәсіби мамандарды 
тарту тетіктері енгізіліп отыр.

Кадрларды іріктеудің ашық, әділ жүйе-
сін қалыптастыру сыбайлас жемқорлық 
тәуекелдерінің алдын алудағы басты 
қадам. Осы орайда, агенттікпен мемле-
кеттік қызметтің барынша ашықтығын 
қамтамасыз ету үшін «Е-қызмет» жүйесін 
жаңғырту жүргізілуде. Мемлекеттік қыз-
метке жаңа іріктеу алгоритмі әзірленіп, 
кон курстық рәсімді "ткізу форматы қайта 
қаралды. Конкурстың жетілдірілген 
тәртібі үміткерлерге алдын ала белгіленген 
уақытта "тетін әңгімелесуден басқа бар-
лық кезеңдерде әлемнің кез келген нүк-
тесінен және кез келген уақытта конкурсқа 
қатысуға мүмкіндік береді. «Адами фак-
тордың» ықпалын және сыбайлас жемқор-
лық тәуекелдерін болдырмау үшін іріктеу 
кезеңдерінен "ту кезінде үміткерлер 
туралы ақпарат толығымен жасырылып, 
оларға ID-н"мір беру к"зделген. Бұған 
қоса, прокторинг жүйесі үміткерлердің 
тестілеу кезіндегі жасаған іс-әрекеттерін 
қадағалайды. Конкурс қорытындысы 
бойынша ең к"п ұпай жинаған үміткер 
жеңімпаз ретінде жүйемен анықталады. 
Мұның мемлекеттік қызметке тамыр-
таныс арқылы орналасу туралы стерео-
типке тосқауыл қояры анық. 

�лемдік тәжірибеде сыбайлас жемқо-
рлық құқықбұзушылықтарға тосқауыл 
ретінде ротациялау институты кеңінен 
қолданылады. Қызметшілерді ротациялау 
олардың кәсіби әлеуеті мен басқару 
тәжірибесін тиімді пайдалануды жүзеге 
асырып, сыбайлас жемқорлықтың орын 
алу тәуекелдерін азайтады. 

Бұған дейін тиісті қызметтік баспана-
лармен қамтамасыз етуге  мүмкіндіктің 
шектеулігі ротациялауды тежейтін "зекті 
мәселелердің бірі болған еді. Агенттік бас-

та масымен заңнамаға енгізілген "згеріс-
терге сәйкес, енді басқа елді мекенге 
ротацияланған қызметшілерге тұрғын үйді 
жалдау үшін ротациялық т"лемдер т"лене-
ді. Бұл шара мемлекеттік қызметшілерді 
ротациялауды кедергісіз жүзеге асыруға 
мүмкіндік береді. Ал бір орнында ұзақ 
отыру факторын болдырмау сыбайлас 
жемқорлықтың орын алу тәуекелін азай-
тады.

Мемлекеттік қызмет жүйесінде сы-
байлас жемқорлыққа қарсы іс-қимылдың 
басты құралы ретінде, мемлекеттік қыз-
метшілер үшін этикалық стандарттарды 
белгілейтін �деп кодексі қолданылады.

2022 жылы мемлекеттік қызметші-
лердің �деп кодексі жаңа редакцияда 
қабылданды. Онда ашықтық, әділдік, 
адалдық, сыпайылық, адал ниеттілік, және 
адамға бағдарлану – мемлекеттік қыз-
меттің негізгі әдептік қағидаттары ретінде 
белгіленді. Осылайша, қызметшілер 
жұртшылықпен жұмыс істеуге дайын 
екенін к"рсетіп, "з қызметінің ашықтығын 
қамтамасыз етуі, халықтың сұранысына 
сай қызмет к"рсетуі және азаматтардың 
"тініштерін қарау кезінде әуре-сарсаңға 
жол бермеуі тиіс. 

Еліміздің барлық "ңірінде сыбайлас 
жемқорлықтың алдын алуға және 
қызметтік әдеп нормаларын бұзушылық-
тардың, мемлекеттік қызметке кір келті-
ретін тәртіптік теріс қылықтардың профи-
лактикасына бағытталған іс-шаралар 
әзірлеуді к"здейтін �деп кеңестері жұмыс 
атқарады. Олардың басты міндеттерінің 
қатарында сыбайлас жемқорлық тәуекел-
дерін талдау және мемлекеттік органдар-
дың сыбайлас жемқорлыққа қарсы іс-
қимыл заңнамасын бұзу профилактикасы 
бойынша жұмыс қорытындыларын қарау, 
сыбайлас жемқорлықтың алдын алу ны-
сан дары мен әдістерін жетілдіру мәселелері 
бойынша ұсынымдар әзірлеу арқылы 
сыбайлас жемқорлықты ескерту мен оның 
алдын алу кіреді. Бұл бағытта �деп ж"нін-
дегі уәкілдер тарапынан жан-жақты тү-
сіндірме жұмыстары жүргізіліп, жыл ба-
сынан 17 мыңнан астам азамат пен қыз-
мет шіге консультативтік к"мек к"рсетілді.

Мемлекеттік қызмет және сыбайлас 
жемқорлыққа қарсы іс-қимыл туралы 
қолданыстағы заңнамаларға сәйкес мем-
ле кеттік органдардың, ұйымдардың, квази-
мемлекеттік сектор субъектілерінің бас-
ш ыларына қоластындағы қызметші лердің 
сы байлас жемқорлық қылмыстарын жаса-
ғаны үшін жауаптылық қарас тырылған. 

Осы жылы осы мәселені күшейту 
мақсатында заңнамаға толықтырулар 
енгізілді. Енді қоластындағы қызметшісі 
бірнеше рет немесе ірі және аса ірі 
м"лшерде сыбайлас жемқорлық қылмыс 
жасаса, саяси мемлекеттік қызметшінің 
тәртіптік жауапкершілігі міндетті түрде 
қаралатын болады.

Сонымен қатар саяси мемлекеттік 
қызметші бұрынғы жұмыс орны бойынша 

қызметі кезеңінде "зіне тікелей бағынысты 
қызметшінің сыбайлас жемқорлық қыл-
мысы үшін отставкаға кету жауапкер-
шілігінен  босатылмайды.

Электронды мемлекеттік қызметтерді 
дамыту – сыбайлас жемқорлықты болдыр-
маудың тиімді тетіктерінің бірі. БҰҰ-ның 
электронды үкіметті дамытудың жаһан-
дық рейтингінде Қазақстан 28-орынға 
к"терілді. Бүгінде мемле кеттік қызмет тер-
дің 93 пайызы электронды түрде к"рсе-
тілуде. Бұл адам факторының болмауына 
үлкен сеп тігін тигізуде.

Мемлекеттік қызмет к"рсету сапасына 
бақылауды жетілдіру аясында проактивті 
мониторинг жасау арқылы құқықбұзу-
шылық болған жағдайда заңдылықты 
орнату тәжірибесі басталды. Жүргізілген 
мониторинг "ңірлерде алты жүзге тарта 
негізсіз бас тарту және толық жауап жол-
да мау фактілерін анықтап, қызмет алушы-
лардың құқығы қорғалды.

– Мемлекеттік қызметтер к"рсету 
сала сын одан әрі жетілдіру аясында агент-
тік пен «Мемлекеттік қызметтер туралы» 
заңға енгізілетін түзетулер әзірленуде. 
Соған сәйкес, мемлекеттік қызмет к"рсету 
барысында «бас тартусыз рәсімдерге» 
к"шу, к"рсетілетін қызметті алушылардың 
құқықтарын дереу қалпына келтіру жүйе-
сін қалыптастыру қарастырылуда.

Сондай-ақ мерзімдерді есептеу, халық-
аралық-құқықтық қатынастар инсти тут-
тарын енгізу, клиентке бағдарлану, про-
активтік, композиттік, эксаумақтық, 
к"рсетілетін қызметті берушіге сенім және 
оның дербес жауапкершілігі қағидаттарын 
енгізу ж"нінде ұсыныстар әзірленді.

Мемлекеттік қызмет к"рсетуді реттеп 
отырған нормативті-құқықтық базалар ды 

талдау нәтижесі бойынша агенттікпен 
тиісті мемлекеттік органдарға анықталған 
кемшіліктерді жоюға қатысты 470 ұсыныс 
енгізілді. 

Агенттік мемлекеттік қызмет к"рсетуде 
ешқандай құпия болмауы тиіс және ол 
толықтай ашық болуы керек деген айқын 
ұстанымда.

Мемлекеттік аппарат қызметінде бю-
ро кратияның болуы оның тиім ділігін 
т"мендетіп, сыбайлас жемқорлық тәуе-
келін тудыруы мүмкін екендігін ешкім 
жоққа шығармайды. 

Президенттің мемлекеттік аппараттың 
қызметін бюрократиядан арылту ж"ніндегі 
шаралар туралы Жарлығына сәйкес 
аген т тікпен жүргізілген мониторинг және 
тал дау нәтижелері бойынша бюро кра-
тиялық кедергілерді жоюға қатысты 373 
ұсы ныс әзірленді.

Бұл ұсыныстар сервистік мемлекеттік 
аппаратты қалыптастыруға және артық 

бюрократиялық кедергілерді жоюға қа-
тысты болып отыр. Мұның барлығы к"р-
сетілетін мемлекеттік қызметтің жұрт-
шылық үшін ашықтығы мен тиімділігін 
қамтамасыз етіп, заңға қайшы түрлі 
әрекеттің болмауына септігін тигізеді деп 
күтілуде. 

Жемқорлыққа жаппай т"зімсіздікті 
қалыптастыру және оның қоғамдағы 
әділдік принциптеріне қайшы әрекет 
екенін әр адамның саналы түрде сезінуі, 
түсінуі маңызды.

Мемлекет басшысы Түркістанда "ткен 
Ұлттық құрылтайда «Ең бастысы, біз 
мемлекеттік аппарат "кілдерінің сана-
сезімін "згертуге баса мән беруіміз қажет. 
Олар туған-туыстарының арасында не 
болмаса қоғамда абырой-беделге ие 
болуды емес, ең алдымен, халыққа, елге 
адал қызмет етуді мақсат тұтуға тиіс. «Адал 
азамат» дегеніміз – осы» деп атап "тті. 

Жеке бастың қамынан к"рі елдік мүд-
дені биік қою адамды абырой биігіне 
к"терері анық. Қоғамдық санада адам-
шылық қасиеттер мен ар-ұждан жоғарғы 
идеалдарға айналғанда ғана әр адам "з 
басының пайдасын емес, елдің қамын 
ойлайтын азаматтық сана деңгейіне 
к"теріледі. Ол үшін рухани-адамшылық 
құндылықтарды адамның бойына сіңіру 
мен тұрақтандыруды ерте жастан бастау 
қажет. Мұны тәрбие, білім беру үрдісімен 
бірге жүргізу керек. Адалдықты адам-
шылық тың "лшемі ретінде бойына сіңір-
ген адамдардың мемлекет пен қоғамға 
тигізер пайдасы қашанда зор. «Адал аза-
мат» болу әр адамның "зі "мір сүріп отыр-
ған мемлекет пен қоғам алдындағы жауап-
кершілігін терең сезінуінен бас талады. 

Бүгінде агенттік алдында мемлекеттік 
қызметшілердің «Адал азамат» идеал-
дарына сай келетін кәсіби және тұлғалық 
қасиеттерін үнемі ілгерілету міндеті тұр. 
Бұл нені білдіреді? �рбір мемлекеттік 
қызметші сыбайлас жемқорлық к"рініс-
теріне, мемлекеттік қызметке кір келті-
ретін бюрократияға, к"збояушылық фор-
мализмге, жұмыстың имитациялық сипа-
тына және қызметтің жасанды деклара-
тивті элементтеріне жол бермей, жұмыс 
тәсілін "згертіп, жаңаша серпінге қадам 
жасауы керек. Ең бастысы, қоғам мүддесін 
"з мүддесінен жоғары қоя алатын тұлғалық 
қасиетке ие болуы тиіс. Осы талаптарды 
енгізу тетіктерін қалыптастыру агенттік 
жұмысының басым бағыт тарының бірі.  

Жемқорлық деңгейі т"мен елдердің 
тәжірибесі бұл дерттің алдын алудағы ең 
басты және стратегиялық тұрғыда ең 
пәрменді шара – қоғамда жемқорлыққа 
қарсы мәдениетті қалыптастыру екенін 
к"рсетіп отыр. Жемқорлық – бұл тұтас 
қоғам болып күресетін дерт. Бұл жалпы 
азаматтарымыздың, әсіресе мемлекеттік 
қызметшілердің саналы "згеруі бағытында 
жүргізілетін кешенді  идеологиялық 
жұмысты қамтиды. 

Сыбайлас жемқорлықтың алдын алу 
шараларына қатысты бүгінде агенттік 
жасап жатқан жұмыстар сыбайлас жем-
қорлықтың болуына мүмкіндік тудыратын 
түрлі кедергіні жоюмен, оның себебінің 
алдын алумен байланысты бо лып отыр. 
Жемқорлыққа жол бермеу бас ты назарда. 
Бұл жұмыс тұрақты түрде жал ғасын та-
батын болады.
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ҚОҒАМ

 Президент жанында�ы Орталы� 
коммуникация �ызметі ала�ында 
Шымкент әкімі %абит Сызды�беков 
брифинг (ткізіп, �аланы� экономика-
лы�-әлеуметтік даму жоспарымен 
таныстырды.

Үшінші мегаполис саналатын Шым-
кент қаласында қордаланған бірқатар 
мәселе бар. Қала әкімі Ғабит �бдіма-
житұлы халықты жұмыс және баспанамен 
қамту, мектептер мен ауруханаларды 
жаңғырту, инфрақұрылымдық, инвести-
циялық және сауда әлеуетін дамыту кезек 
күттірмес мәселелер екенін жеткізді. Со-
нымен қатар 2035 жылға дейінгі бас 
жоспарға сәйкес қаланың экономикасын 
әртараптандыру, импортқа тәуелділікті 
азайту мақсатында отандық "ндірушілерді 
қолдау арқылы индустриалды аймақ қата-
рын арттыру жоспарланып отырғанын 
айтты. Сонымен қатар әкім қала бюджеті 
туралы баяндады. Қала басшысының ай-
туынша, Шымкент қаласы мегаполис 
болғалы бюджет к"лемі 4,5 есеге артып, 
658 млрд теңгені құраған. Lзіндік кірістер 
к"лемі 2018 жылмен салыстырғанда 72 
млрд теңгеден 335 млрд теңгеге "сіп, соңғы 
үш жылда қала бюджетінің дербестігі 16 
пайызға артып, 51 пайызға жетті.

– Біздің мақсатымыз – қаланың эко-
номикалық белсенділігін к"тере отырып, 
республикалық бюджеттен тәуелділігін 
азайту, – деді Ғ.Сыздықбеков.

Бүгінде қала бойынша «Халық қаты-
сатын бюджет» жобасы сәтті жүзеге асы-
рылып жатыр. Белгілі болғандай, биыл 5,8 
млрд теңгеге 194 жоба іске асырылса, ал 
келесі жылы қаржыландыру к"лемі 10 
млрд теңгеге жетеді деп күтілуде.

– Қазір қалада 5 "ндірістік аймақ бар. 
Онда жалпы сомасы 216 млрд теңгені 
құрайтын 273 инвестициялық жоба іске 
асырылып, 8 мыңнан аса жұмыс орны 
ашылды. Бүгінде "ндіріс алаңдарын арт-
тыру мақсатында жаңадан к"лемі 867 
гектарды құрайтын 5 "ндіріс аймағын құру 
қолға алынды. Алдағы уақытта 372 млрд 
теңгені құрайтын 289 жобаны жолға қой-
ып, 12 мыңға жуық жұмыс орнын ашуды 
жоспарлап отырмыз. «Жұлдыз», «Боза-
рық» индустриалдық аймақтарына инже-
нерлік жүйелер тартылып, келесі жылы 
қолданысқа беріледі. Одан б"лек, сау-
да-логистикалық орталықты кеңейту 
арқылы «Lңірлік хаб» құру жұмыстары 
басталды. Жобалау-сметалық құжаттама-
сы әзірленіп жатыр. Аталған индустриал-

дық аймақтарды іске қосу арқылы са-
лықтық түсімдерді арттыру к"зделуде, – 
деді қала басшысы. 

Жалпы, халық санының артып, жаңа 
индустриалдық аймақтардың құрылуымен 
қалада аурухана, мектеп және тұрғын үй 
инфрақұрылымын дамыту проблемалары 
туындайды. �сіресе, тұрғындарды «Жұл-
дыз», «Бозарық» секілді жаңақұрылыс 
аумағында заманауи мектеп салу мәселесі 
алаңдатады. Брифинг барысында Ғабит 
�бдімажитұлынан «Халықтың сұранысы-
на сай жаңа индустриялық аймақтарға 
мектеп салу қай уақытқа жоспарланып 
отыр? Егер салынатын болса қашан аяқта-
лады?» деп сұраған едік.

– Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың тапсырмасына сәйкес, «Жайлы 

мектеп» ұлттық жобасы аясында 28 мың 
оқушыға арналған 18 мектеп салу жоспар-
ланған. Бүгінде 12 мектептің құрылысы 
басталды. Білім беру саласы – басым 
бағыттарымыздың бірі. Соңғы 4 жылда 66 
мың орындық 101 мектеп пайдалануға 
берілді. Оның 80 пайызы жеке инвестор-
лар есебінен салынды, – деді қала басшы-
сы. 

Сонымен қатар ««Бозарық» жаңақұры-
лыс аумағына жоба аясында 2000 орындық 
жаңа мектептің құрылысын 2024 жылы 
бастап, 2025 жылы аяқтауды жоспарлап 
отырмыз», – деді әкім. 

Қала әкімінің айтуынша, бүгінде қала-
дағы үш ауысымды мектептер мәселесі 
толығымен шешілген. Үшінші мегаполи-
стегі 134 мыңнан астам бастауыш сынып 

оқушысы тегін ыстық тамақпен қамтама-
сыз етілген. Қалада 39 колледж бар. Еңбек 
нарығына талдау жүргізіліп, қажетті маман 
дайындау үшін колледждерге жаңа 11 250 
грант б"лінген. Биыл 500 орындық оқушы-
лар сарайы пайдалануға берілсе, Тұран 
шағын ауданында тағы бір 500 орындық 
оқушылар сарайы салынып жатыр. 

 Мегаполистегі "зекті мәселенің 
бірі – халықты тұрғын үймен қамтамасыз 
ету. Қазір баспана кезегінде 51 мыңнан 
астам азамат әлеуметтік, 175 мыңға жуық 
азамат кредиттік тұрғын үй кезегінде тұр. 
Бұл азаматтардың к"бі негізінен қала әкі-
мі нің баспанамен қамту бойынша тізімін-
де ұзақ жыл кезек күтіп жүрген к"пбалалы 
және жалғызбасты, бағып отырған ерекше 
балалары бар аналар. Соңғы уақытта 
әкімдік кезегіндегі тұрғындарды тұрғын 
үймен қамту бағытындағы кейбір міндет-
тер Отбасы банкке ауысып жатқаны бел-
гілі. Соған сәйкес, кезекте тұрған азамат-
тарда «Егер тізім Отбасы банкіне ауысатын 
болса, үйсіз қалуымыз мүмкін» деген 
қорқыныш бар. Ғабит Сыздықбеков ха-
лықтың алаңдаушылығын тудырған бұл 
мәселе "зінің бақылауында екенін айтып, 
«Ол кісілердің үйсіз қалу қаупі туындамай-
ды. Бірақ қай кезде алады? Үй алу мерзімін 
қарау керек. Бірақ әр жағдайды жеке қарау 
керек. �р отбасындағы жан санына қарай 
үй б"лінеді», – деді.

Қала басшысының мәліметінше, жыл-
дан-жылға мегаполис аумағында халық 
санының қарқынды "суіне байланысты 
баспанаға деген қажеттілік артып келеді. 
Осы мәселені шешу үшін 4 мың пәтерлі 
100 әлеуметтік тұрғын үйдің құрылысы 
жүргізіліп жатыр.

– «Жұмысшы жастарға және халықтың 
әлеуметтік осал топтарына 1 мыңнан астам 
пәтер береміз. 201 азаматқа қайтарымсыз 
негізде 1 миллион теңгенің тұрғын үй сер-

тификаты табысталды. �леуметтік тұрғын 
үй алушылар санатына енбейтін азаматтар 
да назардан тыс қалмайды. Жергілікті 
«Қамқор» тұрғын үй бағдарламасы аясын-
да 150 отбасыға жеңілдетілген несиелер 
берілді. Бағдарлама жалғасады. Жалпы, 
жыл соңына дейін 1 миллион 75 мың шар-
шы метр тұрғын үй пайдалануға беріледі», 
– деді қала әкімі.

Халықты баспанамен қамтамасыз ету 
мәселесінің шешілгені жақсы, бірақ тұр-
ғын үйлердің инженерлік инфрақұрылы-
мын заман талабына сай жабдықтау "зек-
ті проблема екенін ескеру керек. �сіресе, 
қауіпсіздік шартының сақталмауы салда-
рынан қазір "рт мәселесі "ршіп тұр. Аста-
на, Алматы, Аяг"з, Шымкент қалаларын-
да абайсызда тұтанған "рт салдарынан 
бейбіт күнде қаншама отбасы отқа ора-
нып, қайғылы жағдай болып отырғаны 
«қабырғаны қайыстыратыны» бар. Lз-
деріңізге белгілі, жақында Шымкент қа-
ласы «Ынтымақ-2» елді мекенінде жеке 
тұрғын үйде бір отбасы мүшелері газдан 
уланып қайтыс болды. Осындай қайғылы 
оқиғалар қайталанбас үшін алдын алу 
шараларын жасап, "рт қауіпсіздігін сақтау 
маңызды. �кімнің айтуынша, бұл бағытта 
нақты жоспар қолға алынып, арнайы 
сақтық шаралары жүргізіліп жатыр.

– Lкінішке қарай, газ құбыры желі-
лерін тартатын арнайы компаниялардың 
к"п жағдайда жұмысын заңды түрде атқар-
мауы салдарынан қайғылы оқиға болады. 
Алдағы уақытта мұндай компаниялардың 
жұмысын  бақылауға алу мақсатында 30-ға 
жуық газ инспекциясын құрып, арнайы 
инспекторлар жасақтауды қолға алып 
отырмыз, – деді қала басшысы.

�кімнің айтуынша, биыл қаланы да-
мытудың кешенді жоспарына сәйкес, елді 
мекендерде ауызсу, электр жүйесі, табиғи 
газ бен кәріз жүйелерінің құрылысы аяқта-
лады. Нәтижесінде, қала тұрғындары 65 
пайызға кәріз жүйесі, 96 пайыз табиғи газ, 
99 пайыз ауызсу және 100 пайыз электр 
жүйесімен қамтылмақ. К"лік инфра-
құрылымын дамыту бағытында айналма 
және магистралды жолдардың "ткізу қа-
білетін арттыратын бірқатар ірі жоба іске 
асырылуда. Ташкент – Алматы – Түр-
кістан бағыттарын қала орталығымен 
байланыстыратын Қонаев даңғылының 
жалғасы, А-2 автомобиль жолын қайта 
құру, Оңтүстік және Шығыс айналма 
жолдарының құрылыстары жүргізілуде.

Тілекгүл ЕСД�УЛЕТ

ҚАЛАНЫҢ ДЕРБЕС ҚАЛАНЫҢ ДЕРБЕС 
БЮДЖЕТІН БЮДЖЕТІН 
ҚАЛЫПТАСТЫРУ МАҢЫЗДЫҚАЛЫПТАСТЫРУ МАҢЫЗДЫ

Мемлекеттік 
қызмет және сыбайлас 

жемқорлыққа қарсы іс-қимыл 
туралы қолданыстағы 

заңнамаларға сәйкес мем ле кеттік 
органдардың, ұйымдардың, 
квази мемлекеттік сектор 

субъектілерінің басшыларына 
қоластындағы қызметші лердің 

сыбайлас жемқорлық 
қылмыстарын жасағаны үшін 
жауаптылық қарас тырылған. 

Дархан ЖАЗЫ3БАЙ, 
Мемлекеттік қызмет істері 
агенттігінің төрағасы
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Түйткілді жағдай, әсіресе ақмолалық  
шаруашылықтар мен шаруа қожа лық-
тарын аса қатты алаңдатып тұр. �ңір дегі 
жалпақ жұртқа жария болған мәлі мет-
терге жүгінсек, астықтың  жартысына 
жуы ғы тұтастай к!ктеп !сіп кеткен. Қал-
ғаны аса ылғалды болғандықтан оны тү-
гел дей элеваторларда кептіруге мәжбүр 
бол ған. Осының салдарынан шаруалар-
дың бар астығы !нгіштігінен айырылып 
қалған. Яғ ни, табиғи жағдайда емес астық 
қабылдау бе кеттері мен элеваторларда аса 
жоғары тем пературада қыздырылып 

кептіріл ген дік тен бидай тұқымдық болуға 
жарамсыз бо лып қалған. Ал қолда бар 
астығы тұқым се буге де жетпейді. 

Келер жылы мүлдем тұқымсыз қалу 
қау  пі т!нген ауыл шаруашылығы тауар 
!н діру шілері мемлекеттен қолдаудың 
жоқ тығын айтып, зар иледі. Шаруалар-
дың ай туынша, тіпті форс-мажор жағдай-
ға бай ланысты Президенттің !зі тапсы-
рған несие мерзімін ұзарту, сыныптан тыс 
ас тықты «Азық-түлік корпорациясымен» 
са тып алу сияқты ең қажетті тетіктер күні 
бү  гінге дейін қозғалмаған. 

Үкімет осыдан бір жарым ай уақыт бұ-
рын республика бойынша 350 мың тонна 
сы ныптан тыс астықты «Азық-түлік келі-
сім шарт корпорациясымен» қабылдана ты-
нын жария еткен. Бұл – Ақмола облысы-
ның бір ғана Атбасар ауданындағы жарам-
сыз астықтың к!леміндей. Бірақ осының 
!зін де астық кор по ра ция жүзеге асырмаға-
ны белгілі бол ды. �йткені қаражат әлі 
б!лінбеген. Ша ғын шаруа қожалықтары 
мен кәсіпкер лер қолда бар бидайдың еш-
теңеге жарамай қал ғанын айтады. 

«Азық-түлік келісімшарт корпорациясы 
мем  лекеттік комиссияның тапсырмасына 
сәй кес биылғы астықты тікелей сатып алу 
!т  кізілетінін хабарлады. Оған сәйкес 4-сы-
нып   ты бидай – 105 мың, 5-сыныпты 90 – 
мың, сыныптан тыс бидай 70 мың және 50 
мың теңгеден қабылданатыны белгілі бол ды. 

– Алғашқы кезекте шағын және орта 
ауыл  шаруашылық тауар !ндірушілеріне 
қол дау к!рсетіледі. �тінім қабылдау 5 жел-
тоқ саннан басталды. Сыныптан тыс бидай-
ды жеткізгенде микотоксиндердің құра мы-
на аккредиттеуден !ткен зертханалардан 
сы нама хаттамасын ұсынуы қажет. «Азық-
тү лік келісімшарт корпорациясы» сатып 
алу дың бірнеше кезеңін жүзеге асырмақ. 
Бірінші кезеңде республикалық бюджеттен 
б! лінген бидайды сатып алу жоспарланып 
отыр. Сатып алынған к!лем ішкі және сырт-

қы нарықта сәтті сатылғаннан кейін жо ға-
ры да аталған санаттағы бидайды қайта 
са  тып алу жоспарланады, – Қазір Премьер-
Ми  нистрдің орынбасары Серік Жұман ға-
рин Иранмен келісс!з жүргізуге кетті. 
Сон дай-ақ Қытаймен келісс!здер жүріп 
жа тыр, деді «Азық-түлік келісімшарт кор-
по  рациясының баспас!з қызметі. 

Сондай-ақ шаруа қожалықтары Үкімет 
не  сиенің мерзімін ұзартамыз деп жа рыл қа-
ғанымен шаруалардың «қара тізімге» !тіп 
ке тіп, кейін несие алмай қаламызба деген 
қауіп тері бар. 

Биыл бидайдың қомақты б!лігі к!ктеп 
!сіп кетті. Ұн қылуға жарамайды. Қызып 
кет кен астықты спирт ретінде қатты !ңдеу-
ден !ткізуге, яки құсқа жем ретінде пай да-
лану ға болады. Қазақстанның құс !сіруші 
фер мерлері 25 пайызға !скіні бар және 
ыл ғалдылығы қалыпты жағдайдағы бидай-
ды ғана алмақшы. Сапалы бидайға ұсыны-
сы нарықта мүлде жоқ. Шамамен бидайдың 
50 пайызы !ніп кеткен. Мұндай астық 
диірменге мүлде жарамайды. Яғни диқан 
қауы мы !з !німін !ткізе алмайды. Осының 
сал дарынан диірменшілерде шикізат тап-
шы лығы болады. �ңірде Ауыл шару-
ашылығы басқар ма сы мен Gosagro бағдар-
ламасымен субси дия ға !тініш !те баяу 
қарастырылады. Қолда бар тұқым келер 
жылға тұқым қорын қа лып  тастыруға жет-
пейді. Сондықтан к!пте ген шаруаның егін 
еге алмай қалу қаупі бар. Ал несие мерзімін 
ұзартады деген «Қаз Агро Финанс» АҚ-ы 
мен «Аграрлық несие кор порациясы» АҚ-ы 
қазіргі сәтте ауыл ша руашылығы тауар 
несие тарихын на шар лата тын мәселе қара-
стырып жатыр. Бұл аг рар лық шаруашылық-
тардың болашақ қар жыландыруына да 
теріс әсер етпек, – дейді Астрахан ауда-
нынан «Достық» ЖШС-нің басшысы 
Мейрам Сағымбаев. 

Дән екті, Диқан қауымының қорқынышының 
қаншалықты негізді екенін Ауыл шару-
ашылығы министрлігінен де анық та мақ 
болдық. Алайда министрлік «несие мер    зімін 
ұзартқан шаруалар банктер мен қаржы ұй-
ымдарының «қара тізіміне» кіреді екен» 
де ген әңгімені үзілді-кесілді жоққа шы ғар-
ды. 

– Астықты қабылдауға әлі қаржы б!-
лін  ген жоқ, біз де күтіп отырмыз. Қаржы 
б! лін  ген соң республика бойынша 350 мың 
тон на к!лемінде астықты «Азық-түлік келі-
сім шарт корпорациясымен» сатып алады. 
Астығын ала алмай қалған шаруаларға не-
сие мерзімін ұзартып бер ді. Бірақ олар 
«қара тізімге» кірмейді. Он дай мысалдар 
болса, Ауыл шаруашылығы ми нистрлігіне 
тікелей хабарласуына бо ла ды. Біз әрбір 
жағдаймен жеке айналысатын бо ламыз. 
Несие мерзімі ұзартылғанымен еш қандай 
шаруаның несие тарихы бұзыл май ды. Со-
нымен қатар қосымша ешқандай ко-
миссиялық үстеме пайыздар қосылмай ды, 
– деді Ауыл шаруашылығы министрлігі нің 
баспас!з хатшысы Дамир Аспан.

Бидайға ресми баға бекітілгенімен шар-
уа лар оның заматта таусылып кезекке ілін-
бей қаламыз ба деген қаупі барын жасыр-
ма ды. Сондай-ақ шаруалар 4-5 сыныпты 
би    дайдың нарықта Үкіметтің ара ласуынсыз 
ақ сатылатынын сондықтан мем лекеттің 
сыныптан тыс бидайды іске жаратуға назар 
аударуын сұрап отыр. 

Жалпы түйткілді мәселені сағызша со-
зып, түйіннің тарқатылуына салғырт қарап 
жат қаны жасырын емес. Бұл орайда Үкімет 
пен тиісті құзырлы министрлік пен облыс 
әкім діктері жағдайды реттеу үшін бірлесе 
әре кет етіп, форс-мажорлы жағдайда жедел 
әрі нақты әрекетті шаруалардың мәселесін 
ше шіп бере алса ж!н болар еді... 

Асты�ты айма� ди�андары к�ні б�гінге дейін ала�дап, ішкені ірі�, 
жегені же лім болып т�р. Бар ма�дай терін т�гіп, ала жаздай к�тіп-бап-
та�ан бада на дай бидайы к�з алдында шіріп жат�анын к�ру кімні� болса 
да ж�йкесін ж� �артатыны ха�. Біра� �олдан келер �айран жо�. Шаруа-
ларды� к�згі то лас сыз жа�быр�а ілінген асты�ы дәл �азір миллионда�ан 
тоннасымен �ызып жа тыр. Онсыз да сапасы тым т�мен асты�ын енді 
�айда жіберерін білмеген шаруалар келер жылы ж�здеген шаруаны� 
банкрот�а �шырауы аны� деп шы рылдап отыр. Ірілі-�са�ты шаруаларды� 
басым к�пшілігі мы�да�ан тонна ас ты�ын �азірді� �зінде �о�ыс�а т�гіп 
тастау�а мәжб�р. 

төкті...
АСТЫҒЫНАСТЫҒЫН

Соңғы жылдардағы болып 
жатқан жағдай атадан 
балаға, ұрпақтан– ұрпаққа 
мирас болған ата кәсіп – 
мал шаруашылығының 
тамырына балта шаба ма 
деген қауіп басым. Оған 
көптеген маңызды фактор 
да әсер етіп, жағдайды 
тым ушықтырып тұр. Онсыз 
да шықпа жаным 
шықпалап отырған шағын 
және орта кәсіп иелері 
қазір Ресейден жеткізілетін 
сүт өнімдерінің импорты 
жағдайды мүлдем 
күрделендіріп жібергенін 
айтып отыр. Ащы 
жанайқайын биліктегілерге 
бірнеше рет жеткізгенімен, 
түйткілдің түйіні 
тарқатылар емес. 

Теріскейде жүздеген шағын шаруа 
қожалығы мен серіктестіктің ауа райының 
қолайсыздығынан алған астығы жаппай 
к!ктеп кетіп, қызып кеткен бидайы мен 
басқа да дақылын !ткізе алмай шырылдап 
жатқанын бұған дейін де жазғанбыз. Жер 
емшегін емген диқаншылықпен қатар мал 
шаруашылығымен де айналысатын 
шаруалар биыл, тіпті мал бағудың да 
пайдасынан г!рі шығыны шаш-етектен 
болып жатқанын жасырмайды. Fсіресе, 
Зеңгі баба түлігінің сүтті бағытымен 
нәпақасын айырып, аз да болса тиын-
тебен еткен шаруалар қазіргі жағдайда ата 
кәсіптен біржолата айыратын түрі бар 
екенін қинала жеткізді. Олардың ішінде 
бірқатары сүт !ткізе алмай, ырымға жаман 
болса да, ағарғанның бәрін тонналап 
т!ккендері де болғанын айтады. Шаруалар 
Үкімет пен тиісті Құзырлы министрлік-
терден жағдайды реттейтін тетіктер тауып, 
пәрменді әрекет етпесе шаруалардың 
қорасы қаңырап бос қалып, !здері түгелдей 
банкротқа ұшырайтын күн алыс емес 
дейді. Солардың бірі – Бурабай ауданы 
Кенесары ауылындағы «Беке» жауапкер-
шілігі шектеулі серіктестігінің иесі 
Қуанышбек Бекайдарұлы. Шаруа 15 жыл-
дан бері ата кәсіппен тұрақты айналысып 
келеді. 2017 жылдан бері сүтті мал шаруа-
шылығы бағытына басымдық берген ол 
Швейцариядан «Симментал» және «Голс-
тин» тұқымды қара мал әкелген. Оған 
қыруар к!лемде несие де алған. Мал басын 
к!бейткенімен, соңғы жылдары кері ық-
пал еткен түрлі фактордан кейін кәсіпкер 
мал шаруашылығынан біржола қол үзуді 
ж!н к!ріп отырғанын айтады. Шаруа 
мұндай қорытындыға келуіне түрткі 
болған бірнеше себепті атады.

– Мал шаруашылығы, оның ішінде 
сүтті бағытта мал !сірумен айналысу 
пайдасынан г!рі шығыны басым сала боп 
бара жатыр. Осы кәсіпті таңдап іске 
кіріскеніме қазір !з басым қатты !кініп 
жүрмін. Биыл ауыл шаруашылығымен 
нәпақасын айырған шаруалар үшін тым 
ауыр жыл болды. Басқа қажеттіліктер 
сияқты жем-ш!птің бағасы шарықтап 
кетті. Қазір сабанның бір шағын орамының 

!зі 7-8 мың теңгеден, 200 келі ғана болатын 
ш!п орамы 15-18 мың теңгеден сатылып 
жатыр. Тіпті, мұның !зін таба алмайтындай 
жағдайға жеттік. Шаруашылығымда 
Швейцарияда сұрыпталған 250 бас 
«Симментал» және «Голстин» тұқымды 
сиыр бар. Дәл қазір қыстан қысылмай 
шығу үшін 500 тоннадан астам сабан мен 
200 тонна шамасында ш!п керек. Жаз 
бойы болған қуаңшылық пен күзгі 
жаңбырдан соң жем қоры да жеткіліксіз. 
1 200 гектар егін егілген жерімнен мүлдем 
сабан ала алмадым. Сондықтан малымның 
кемінде 30-40 данасын сойып сатып 
жібермесем, қыстан алып шығу қиын 
болғалы тұр. Жем-ш!п таба алмай отыр-
мыз. Іздеп жатырмыз. Мен сияқты басқа 
да шаруалар малын келіп жатқан алып-
сатарларға су тегінге, яғни небәрі 1700-
1800 теңгеге !ткізуге мәжбүр. К!п шаруа-
шылық малын болмашы тиын-тебенге 
сатып, құтылып жатыр. Сүтті осыған дейін 
210-220 теңгеден !ткізетін едік. Қазір баға 
170-180 теңгеге дейін түсіп кетті. «Нәтиже» 
сүт зауытына !ткіземіз. Мемлекеттен 
берілетін субсидия да қолымызға ж!ндеп 
тимейді. К!ршілес Солтүстік Қазақстан 
облысында мал шаруашылықтары қомақ-
ты к!лемде субсидия алады. Ал Ақмола 
облысында мұның бірі де жоқ. Биыл мүлде 
субсидия ала алмадық. Ірі шаруашылық-
тарға әр литр сүт үшін 50 теңгеден берілсе, 
бізге небәрі 20 теңгеден ғана тиеді. Шағын 

шаруашылықтар мұндай әділетсіздіктен 
тарап кетуге шақ тұр. Малды мүлде қойсам 
ба  деп жүрмін,  – дейді  ашынған 
шаруа. 

Деректерге сенсек, қазір облыс аума-
ында 14 сүт зауыты жұмыс істейді. Шағын 
шаруа қожалықтары мен ауылдағы бар 
тірлігі қорасындағы бес-алты қара малына 
қараған жұрт сүтін саудалап нәпақасын 
табады.  Осыған дейін 220 теңгеге дейін 
алынған шикі сүт енді тек 150-160, ең к!п 
дегенде 180 теңгеден ғана қабылданады. 
Жергілікті зауыттағылар бұған сүт !німіне 
сұраныстың азаюы себепкер болғанын 
жасырмады. �йткені нарықты қазір 
сырттан келген арзан сүт әсіресе, ресейлік 
сүт !німдері басып қалған. Отандық !нім 

бәсекеге шыдас бермей, бұл қарапайым 
фермерлердің де шаруасының шатқаяқ-
тауына себепші болған. 

– Қазір бәсекелестік тым жоғары. 
Шетелден әкелінген !німдер арзан бағада 
сатылып жатыр. Салдарынан оларды таң-
дайтындар да к!п. Ал біздің !нім !т пей ді. 
Ауыл тұрғындары әкеліп жатқан сүттің 
к!лемін азайтпай алуға тырысып жатыр-
мыз.  Бірақ барлығымен бірдей жұмыс істей 
алмаймыз, – дейді К!кшетау қаласындағы 
«Гормолзавод» ЖШС сүт зауытының 
директоры Ерсайын Жақсы лықов.  

Ақмола облысының Жер қатынастары 
және ауыл шаруашылығы басқармасын-
дағылар да сүт !німдері импортының, 
әсіресе, к!ршілес Ресейден келетін сүттің 

к!лемінің айтарлықтай !сіп, бұл отандық 
!німнің дамуына елеулі кері ықпалын 
тигізіп жатқанын мойындайды. Басқарма-
ның ресми мәліметтеріне жүгінсек, 
былтыр Ақмола облысына жеткізілген сүт 
!німдерінің импорты 4,8 миллион доллар-
ға жетсе, биылғы сегіз айдың ішінде ғана 
3 миллион долларға жуықтаған. Атап !тер-
лігі, оның 75 пайызы ресейлік сүт !німдері. 
Бұл к!рсеткіш жыл санап !сіп келеді. Ал 
жауапты басқармадағылар шетелдік 
импорттың к!лемін т!мендетуге ешқандай 
тоқтау тетігі жоқ екендігін айтады. Ведом-
ство шетелден әкелінетін тауарларға қарсы 
барынша отандық !німдердің к!ле мін 
арттырып, бәсекеге қабілетті ету үшін қол-
дан келген әрекетті істеп жатқандарын 
жеткізді. Ол үшін басқарма ауыл шаруа-
шылығы !німдерін сатып алатын кәсіп-
орын дардың шығынын субсидиялау 
бағдарламасы жұмыс істейтінін тілге тиек 
етті. Биыл осы бағдарламаның аясында 1,8 
миллиард теңге қаражат б!лініпті. 

Сүт бағытындағы шаруашылықтар мен 
зауыттардың алдындағы аса қолайсыз 
күрделі мәселені Ақмола облысының 
!ңірлік кәсіпкерлік палатасындағылар да 
мойындап отыр. Аталған мәселеге байла-
нысты арнайы комитет отырысы да ұйым-
дастырылып, тиісті шара қабылдау үшін 
тиісті құзырлы органдар мен фермерлердің 
қатысуымен үлкен жиын да !ткізілген. 
�ңірлік палатаның мәліметінше облыста 
сүттің қомақты к!лемі ауылдағы ағайынның 
жеке қора-қопсысында !ндіріледі. Нақты-
рақ айтсақ облыстағы барлық сүт шикі-
затының 74,6 пайызы, яғни 299,2 мың 
тон насы ауылдағы малмен күнелткен ағайы-
нның үлесі. Палата сүт !ндіру к!лемінің 
т!мендеуінің басты себебі ретінде !ңдеуші 
кәсіпорындардың аса т!мен жүктемесі мен 
жеткілікті к!лемде шикізаты бар  жеткізу-
шілердің болмауын атады.

– Қазір облыста шамамен сүтті бағытта 
212 мың бас және етті бағытта 5,5 мың бас 
мал бар. Палата бірнеше жылдан бері 
ауылдағы жұмыссыз халықты оқытуға күш 
салып келеді. Алайда бірнеше бас мал 
сатып алғанымен түрлі себеппен оны 
к!бейтуге мүмкіншіліктері болмай 
қалатыны рас. Оған қаржылық мүмкін-
діктерінің жоқтығы, кепілдік мүліктерінің 
болмауы, қажетті технологияларды білмеуі 
себеп. Ақмолада «Егістіктен с!реге дейін» 
жобасын жүзеге асыру мақсатында сүт 
!ндіруші «Гормолзавод» ЖШС-нің жұмыс 
тәжірибесін кеңірек қолдану жоспарлаған. 
Мәселен, жыл бойы шикізат үздіксіз келіп 
тұруы үшін зауыт жанынан !зінің 
«Жақсылық агро» деп аталатын жеке сүт-
тауарлы фермасы құрылған. Алайда 
алынған шикізат !ңдеуші кәсіпорынның 
толық жүктемеде жұмыс істеуіне жет-
кіліксіз. Дегенмен кәсіпорын шығаратын 
!нім к!лемін ұлғайтып келеді, – дейді 
Ақмола облысы Кәсіпкерлік палатасының 
б!лім басшысы Жайсан Ербатырұлы. 

Қысқасы, атадан балаға мұра болған 
кәсіптің адымын аштырмай тұрған 
себептер баршылық. Бұл орайда отандық 
!німдерді, сондай-ақ жергілікті шағын 
шаруа қожалықтарын қолдауға Үкіметтен 
арнайы жаңа бағдарлама қажеттігі айқын 
сезіледі. Ресей мен басқа да шетелдің 
сүтіне тәуелді  болуымыз отандық 
кәсіпорындардың тұралап, тіпті банкротқа 
ұшырауына да себепші болатынын ескеру 
қажет деп ойлаймыз. Бұл орайда Құзырлы 
министрлік пен Үкімет тез арада шешім 
қабылдамаса мәселенің түйінін тарқату аса 
күрделі болары с!зсіз...

Осыған дейін 220 теңгеге дейін алынған 
шикі сүт енді тек 150-160, ең к�п дегенде 180 теңгеден ғана 
қабылданады. Жергілікті зауыттағылар бұған сүт �німіне 

сұраныстың азаюы себепкер болғанын жасырмады. "йткені 
нарықты қазір сырттан келген арзан сүт әсіресе, ресейлік сүт 

�німдері басып қалған. Отандық �нім бәсекеге шыдас бермей, бұл 
қарапайым фермерлердің де шаруасының шатқаяқ тауына себепші 

болған. 

Бетті дайындаған: Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ
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«КЕДЕЙ» ДЕГЕН СӨЗДЕН ЕМЕС, 
КЕДЕЙЛІКТЕН 
ҚОРҚУЫМЫЗ КЕРЕК

К�н сайын болып жат�ан 
�о �амды�-саяси о�и�алар 
тізбегі ні� артын а�дап 
�араса�ыз, со�ы экономи  ка-
лы� жа�дай�а жеткіз  бей 
�ой майды. Жа  �ан ды� ма�ы  зы 
бар та�ырып т��і регінде біз 
де тере� нен �аз   балап к�рдік. 
Б�гінгі кейіп ке ріміз – �аржы, 
биржа, мак ро эко номика 
сарапшысы, эко  номист Ай бар 
Олжай. Ол елі  міздегі демо-
графиялы� �сімні� ма�ызы, 
ха лы�ты� әлеуметтік 
жа�дайы, ке дей лікпен к�ресу, 
сондай-а� биз нес �кілдеріні� 
ахуалы және т.б мәселелер 
ту расында ә�гі мелеп берді.

– Айбар аға, осыдан бірер күн бұрын 
мемлекетіміз үшін қуанышты хабарды естіп 
б�ркімізді аспанға лақтырдық. Қазақ-
станның 20 миллионыншы тұрғыны дүниеге 
келді. Осы тұста демографиялық �сім ел 
экономикасына серпіліс әкеле ала ма?

– Халық санының 
суі екіге б
лінеді: 
де мографиялық және миграциялық про-
цестер. Бізде осының ішінде демо   гра -
фиялық 
сім басым. Бұл – 
сіміміздің 
демография есебінен к
беюі. Ал миг-
рация – елге сырттан к
шіп келген ха-
лық. Кез келген мемлекет үшін халық 
са  нының к
беюі оның экономикалық 

сімінің басты алғышарты болып есеп-
теледі. Экономиканың 
зі ішкі жалпы 

німді қарасақ, елімізде бір жыл бойы 
жасалған тауарлар мен қызметтердің са-
тылған саны. Соның барлығының жиын-
   тығы ішкі жалпы 
німді құрайды. Бі-
ріншіден, халық саны к
п елде ішкі 
жал  пы 
нім к
п болады. Екіншіден, 
халық саны 
сіп келе жатқан мемлекетте 
экономикалық 
сім де к
п болады. Себебі 
сан 
седі. Ал керісінше, бәсеңдеп келе 
жатқан елде тұтыну деңгейінің 
суі екі 
талай. Оған себеп – халық санының 
аздығы. Тағы бір маңыздылығы, халық 
саны бизнес 
кілдері үшін де маңызды. 
Іскери орта үшін ол – к
бірек жасалатын 
мәмілелер саны. Халық санының к
п 
болуы мемлекет үшін салық базасын 
құрады. Бұл ретте бір ғана мәселе бар. 
Егер халық санының жастық құрамы кәрі 
болса, бұл мемлекет үшін ауыр. 3йткені 
олар жұмыс істей алмайды, салық т
ле  -
мейді. Мемлекеттен зейнетақы т
   ленеді. 
Мұндай жағдайда бюджетке салмақ түсе-
ді. Халық саны жас болса, оның ішін  де 
еңбекке жарамды, қабілетті адамдар к
п 
болса, олар 
з жұмысын істеп, салық 
т
лейді. Сол себепті халық саны к
п әрі 
жас болса, тиісінше мемле    кеттің эко-
номи   калық 
сіміне пайдасы бар. Біздің 
халық санымыз – жас. Бүгінде 20 мил-
лионға жетсек, күніне 732 адамнан к
-
бейіп отырмыз. Мысалы, 16-ға толмаған 
балалардың 
зі халық санының 35 пайы-
зын құрайды. Экономикалық белсенді 
халық саны 9 миллионнан асып кеткен. 
Елімізде экономикалық белсенді халық 
саны жалпы халық санының 50 пайызы-
нан асу керек. Алайда біз қазір бұл к
р-
сеткішке жетпей тұрмыз. Ал зейнет жа-
сына жеткен адамдар белгілі бір үлестен 
асып кетпеуге тиіс. Ол үшін жастар са-
нының к
п болғаны маңызды. Менің 
ойымша, елімізді алдағы 10 жылда демо-
графиялық серпін күтіп тұр. Алдымызда 
демографиялық шұңқыр жоқ. Біз 90-жыл-
 ғы демографиялық шұңқырдан 2001 жыл-
дан бері қарай шыға бастадық. 2010 жылы 
тұрақты дамуға жеттік. 2020 жылдан бері 
бала туу деңгейі әлде қайда 
сті. Эконо-
мика жақсы болса, ха лық саны да 
се 
бастайды. Себебі адам дарда болашаққа 
деген сенім пайда бо ла ды. Ал халық к
-
бейсе, экономика да арта түспек. Олар 
бір-бірімен тығыз байланысты. Біз қазір 
осы процесті к
ріп отырмыз. 

– Дүниежүзілік банк �кілдері жүргізген 
зерттеу негізінде халық саны к�п елдерде 
кедейлік проблемасының бар екендігі анық-
 талған. Кейбір мемлекет билігі бағ  дар-
ламалар ойлап табу арқылы кедейлік шыр -
мауынан шыққан. Ал біздің елімізде 
ке дейлікке қарсы күрес қалай жүруде? Ол 
үшін арнайы бағдарлама қарастырылған ба?

– Бізде ұғымдар проблемасы бар. Ең 
алдымен кедейлікке қарсы күрес бағдар   -
ламасын құру керек. Осы уақытқа дейін 
біз «кедейлік» деген с
зден ұялып, қор   -
қып келдік. Шындығында, Қазақстанда 
кедей азаматтардың бар екенін, халықтың 
біраз б
лігі кедей екенін мойындауымыз 
керек. «Қазақстан халқы кедей» деп айт -
қан нан кейін біз оны емдеудің жолдарын 
іздеп табамыз. 3зге елдер мұндай олқы -
лықтарын мойындап, кедейлікке қарсы 
күрес бағдарламасын әзірлеген. Бізде 
кі-
          нішке қарай, «кедейлікке қарсы күрес» 
деген с
здер айтылмайды. @леуметтік 
қолдау деп жаба саламыз. Нақты кімнің 
кедей, кімнің кедей емес екенін анықтау 
керек. Дүниежүзілік банктің зерттеу 
анализдерінде осы секілді модельдер бар. 
Бізде нақты статистиканың шынайы лы-
ғында проблема бар. 3йткені мемлекет әр 
адамның басындағы жағдайды біл  мейді. 
Халықты жалпы топтарға б
ліп қа  рас  -
тырады, бірақ бір адам айына қанша та-
бады, ол кедей ме, кедей емес пе деген 
сұ раққа жауап бере алмайды. Соңында 
медианды параметрлермен жабуды к
з-
дейді. Қытайдың кедейлікке қарсы жүр-
гізген ісіне қарасақ, ол – адамға жұ мыс 
тауып беру, іспен айналысып отырған 
аза матты салықтан босату және т.б. Арзан 
несие, гранттық қаржыландыру және 
оларға жеңілдетілген заңнамалық база 

сынды параметрлерді қолдану арқылы 
Қытай кедейліктен шығып кетті. Нор -
вегия мемлекеті 1930 жылы кедейлікке 
қарсы мықты бағдарлама әзірледі. Байқап 
қарасаңыз, Норвегия – қазір әлемде адам 
сапасы ж
нінен н
мірі бірінші мемлекет. 
Осының барлығы кешенді бағдарламалар 
әзірлеудің арқасында жүзеге асты. Егер 
бізде де сондай бағдарлама құрылатын 
болса сапалы, барлық жағынан ойлас-
тырылған болуға тиіс. Кедейлердің кім 
екенін анықтап, оларға қандай к
мек бе-
рі леді және кедейліктен қашан шығады 
деген сұрақтарға жауап беретін нақты 
мерзімді жоспар құру маңызды. Мәселен, 
олар бес жылдан кейін кедейлер сана-
тында болмауға тиіс, біз оларды сондай 
жағдайға жеткіземіз деген негізгі міндет-
терді қабылдау керек. Менделеев кесте-
сіндегі барлық қазба байлығымыз бар 
болғанымен, ол үлкен кен орындары 
емес. Біз мұнай 
ндірудің алғашқы он-
дығына кірмейміз. Ал газ қорымыз 
зі-
мізге әрең жетіп отыр. @лемде н
мірі бі-
рінші болып есептелетін еншіміздегі 
дү ние – тек уран ғана. Астық бойынша 
дүниежүзіндегі ең ірі экспортерлар қа-
тарына кірмейміз. Қазіргі кезеңде асты-
ғымыз 
зімізге де қажет. Бізде металл 

н дірудің 
зіндік құны жоғары. Мәселен, 
Қытайда металдар арзан болғандықтан, 
олар әлемдік нарықты жаулап алады. 
Сондықтан біз 
зімізді аса бай мемле кет-
тер қатарына жатқыза алмаймыз. Халық-
аралық қорға жинаған ақшамыз – 97 млрд 
доллар. Оның 57 млрд доллары Ұлттық 
қорда, қалғаны алтын валюта резерв   -
терінде жатыр. Одан 
зге бізде қаражат 
жоқ. Демек, қолда бар ақшаны сатып, 
алдымен халықты кедейшіліктен ақы -
рындап шығару мәселесін қарастыру ке-
рек. Қазір бюджет дефициті болып жатыр. 
Біз жинаған салықтан к
бірек жұмсаймыз. 
Осы ақшаның 56 пайызын әлеуметтік 
бағытқа қолданамыз. Сондай-ақ бюджет-
тің к
п б
лігін білім саласы алады. Білім 
беру сапасына к
п қаражат жұмсаймыз. 
Оның ішінде мұғалімдердің айлық жала-
қысы бар. Қарап отырсақ, бізде күнделікті 
жетіп жатқан ақша жоқ. Мемлекеттен 
жыл сайын 4 трлн теңге қарыз боп қала-
мыз: 2 трлн Ұлттық қордан, қалған 2 трлн 
ішкі нарықтан қарызға аламыз. Оны Қар-
жы министрлігі ай сайын облигацияға 
шығарады. Осындай жолмен қарыз алып, 
бюджеттің тесігін жабады. Халыққа ке-
регі – ынталандыру, салықтан босату ар-
қылы адамдарға к
мектесу. Оларға нақты 
бір мерзім қою керек. Мұны жүзеге асыру 
үшін ең біріншіден, кімнің кедей екенін 
аты-ж
німен анықтап, оларға «кедей» де-
ген статус беру керек. Аталған статусы бар 
адамдарға барлық жәрдем берілуге тиіс. 
Тап осындай қадамдар арқылы біз нақты 
кедейлікпен күресу жолына түсеміз. 

– Соңғы 10 жыл ішінде елімізде 
200 мыңнан астам шағын бизнес субъектісі 
тіркеліпті. Ал орта және ірі бизнестің 
ахуалы қалай?

– Біз кезінде ірі бизнеске қатты сен-
ген біз. Алайда ірі бизнес сенімді ақта -
мады. Себебі ол к
біне ақшаны сыртқа 
шығарумен айналысты. Талай ірі бизнес 
иелері банкротқа ұшырады. Мұның бар -
лығы ірі бизнестің алып келген зар дабы. 
Жалпы экономикасы күрделі диверси -
фикалды мемлекеттер бүкіл назарын ірі 
бизнеске арнамайды. Негізі, мемлекетті 
ұстап тұрған – орта бизнес. Мәселен, қа-
рамағында 50-100 адам істейтін кәсіп  -
орын дар – экономикамыздың негізгі ті-
регі. Сондықтан ірі бизнеске жұмсаған 
субсидия, деференцияның барлығын енді 
орта бизнеске беру керек деп ойлаймын. 

3йткені орта бизнес ірі бизнеске қара-
ғанда билікке аса жақын емес. Ірі бизнес 

зінің билікке жақындығын пайдаланып 
к
п нәрсеге монополия жасап, ақшаны 
шетке шығарып, к
п активтерді сыртқа 
алып кететінін к
рсетті. Ірі бизнес – 
монополияға жақын. Егер қолдарынан 
келсе, ақшаны сыртқа алып кете ала-
тынын дәлелдеді. Бізге орта және шағын 
бизнесті дамыту керек. Олардың билікпен 
аса таныстығы жоқ. Ережеге сүйене 
отырып, салықтарды т
лейді. Шағын 
бизнестің к
беюі – салық пен заңнаманың 
арнайы режимдерінен пайда болды. Осы 
арнайы ережелер к
п нәрсені оң тай-
ландырды, бизнес дамыды. Мысалы, 
ЖК-ны (ИП) бір күнде онлайн аша 
аласыз. Енді осы деңгейді сақтап қалу 
арқылы шағын бизнеске деген арнайы 
режимдерді жоғалтпау керек. Шағын 
бизнес – жұмыссыздар кате го рия   сынан 

– Қазақстан ең к�п табысы азық-тү-
лікке жұмсалатын елдердің қатарында еке-
нін айтып едіңіз. Халықтың басым к�пшілігі 
табысының 58 пайызын тамаққа жұмсайды. 
Олқылықтың орнын қалай толтырсақ 
болады? Шешімі бар ма?

– Бұл мәселеден шығудың екі жолы 
бар: азық-түліктің бағасы түсуі қажет 
немесе біздің табысымыз артуы керек. Ал 
ең дұрысында екеуінің параллель жұмыс 
істеуі, азық-түлік бағасының түсуі – ин-
фляцияны тоқтату деген с
з. Яғни, ин-
фля циямен күрес. Онда нарықта басы 
артық ақшаны алып тастау керек. Қазір 
Ұлттық қор осы мәселемен айналысып 
жатыр. Халықтың табысын арттыру Ең-
бек және халықты әлеуметтік қорғау ми-
нистрлігінің қолында тұрған дүние. К
 -
зімізді жұмып тұрып минималды айлық 
к
лемін 150 мыңға дейін к
тереміз деген 
саяси шешім қабылдасақ, қазір мини-

оның басым б
лігі азық-түлікте. Бұл – үл-
кен парадокс. Елімізде азық-түлік бағасы 
неге қымбаттай береді? Меніңше, бұл мә-
селе үш жағдайға қатысты болып келеді. 
Бі ріншісі – картелдік келісім. «Айлық 
к
терілейін деп жатыр, бағаны 
сірейік, 
сосын табысымыз да к
теріледі» дейді. 
Шынын айтқанда, бұл – азық-түліктің 
басы-қасында отырған азаматтардың ын-
сапсыздығы. Ол әрекеттері эко номи када 
үлкен р
л ойнайды. Егер халықтың айлық 
жалақысы к
терілсе, ал сатушы азық-
түлік тің бағасын к
термесе, табысы құла-
майды. Керісінше, 
зінде қалады. Бірақ 
сатушы табысын азаматтардың есебінен 
жегісі келеді. Екіншісі – фундаменталды 
емес фактор. Бұл фактордың біздің на-
рықта үлесі жоғары. @лі күнге дейін пси-
хо   логиялық белгілі бір тұрақтылыққа 
кел ген жоқпыз. Адамдардың тез баюы, 

зге азаматтардың есебінен ақша табу 
сияқты фактілер бар. Мұны мойын дауы-
мыз тиіс. Үшіншісі, фундаменталды фак-
тор. Халықтың жалақысы к
терілсе, 
мемлекет соның есебінен кейбір пробле-
маларын шешкісі келеді. Мысалы, бензин 
бағасы бірден шарықтайды. Бензин – кез 
келген тауарлар қызметі тізбегінде ма-
ңызды р
лге ие. 

МҰНАЙДЫҢ КҮНІ САНАУЛЫ
– Қазақстан – мұнайға байланған 

мемлекет екенін айтып қалдыңыз. 2018 жы-
лы әлемдік мұнайдың АҚШ – 16 пайызын, 
Сауд Арабиясы – 13 пайызын, ал еліміз екі 
пайызын �ндірген. ТМД бойынша мұнай 
�ндіруден Ресейден кейінгі екінші орында-
мыз. Мұнай ресурсы таусылса, ел эконо-
микасына үлкен қауіп т�нетіні белгілі. Егер 
сондай ахуалға тап болған күнде тығы-
рықтан шығу жолы бар ма?

– Бізде қазірдің 
зінде тығырық бас-
талды. Себебі болашақта мұнай, к
мір 
се кілді ресурстар басты отын статусынан 
кетеді. Оған себеп 
здеріңіз жақсы біле-
тіндей қазір электромобильдер дәуірі бас-
талды. Енді электроұшақтар бойынша 
жұ мыс жүргізілуде. Болашақта электро-
комбайн, электрофура мен электро  авто-
бус пайда болады. Оған ток керек, бірақ 
мұнай емес. Ресми мәліметтерге сүйенсек, 
2060 жылы мұнайдың эрасы бітеді деп 
толық жазылған. Еуропа бұл кезеңде 
ешқандай к
мір, мұнай жақпауымыз тиіс 
деп арнайы бағдарлама қабылдаған. Қазір 
Еуропа елдері жасыл энергия жүйесіне 

туде. Мәселен, Германия жасыл энергия-
ны күн жүйесінен алмақшы. Сондықтан 
мұнайдың күні санаулы. Егер Қазақстан 
қазіргі жағдайымен қалып қоятын болса, 
біз тақырға отырамыз деген с
з. Жалпы, 
бюджеттің 56-57 пайызы мұнайдан келеді. 
Демек, бізге жасыл энергия к
шіне еріп, 
мұнайдан кету, мұнайдың орнына 
нді-
рістерді к
бірек ашу мәселесімен тезірек 
айналысу керек. Біз әлі күнге дейін әр-
тараптандыру жасаған жоқпыз. 

– Соңғы уақытта күнк�ріс қамы үшін 
табысты жұмыс іздеп АҚШ-қа, Англия мен 
Кореяға ағылатындардың саны к�бейді. 
Соның бір мысалы, жақында әлеуметтік 
желіні шарлаған – Англияда қарға қуған 
қазақтар. Жастардың жаппай шетел 
асуына не себеп?

– Бұл – заңды процесс. Қай ел к
п 
т
 лейді, қай елге жұмыс күші қажет, адам-
дар сонда барады. Англияға біздің не үшін 
баратынымыз да белгілі деп ойлаймын. 
Англияда Қазақстаннан қарағанда жала-
қыны к
бірек т
лейді. Адамдар сонда 
жақ сы жалақыға жұмыс істеп, Қазақстанға 
оралған соң 
зінің несиесін немесе басқа 
да проблемаларын шешуге тырысады. 
Бұл жағдай елімізде барлық жастарға жұ-
мыс табылмайтынын және ол жүйенің 
қорғалмағанын к
рсетеді. Гастарбайтерлік 
экономика жаман деп айта алмаймын. 
Оның бір оң және екі теріс жағы бар. 
Тиімді тұсы – азаматтарымыздың сыртқы 
т
лем балансына жақсы әсер беруі. Сырт-
та жұмыс істеп, сол ақшаны Қазақ станға 
әкеле беретін болса, ол бізге оңтайлы. 
Се  бебі біздің т
лем балансымыз оң бола-
ды да, шығыстан г
рі кіріс к
п болады. 
Алайда бұл экономикалық жұмыс күшінің 
балансына қаншалықты әсер етеді деген 
сұрақ туындайды. Егер барлығы шетел 
асып кетіп қалса, елімізде кадрлық дефи-
цит пайда болады. Қазір мұндай жаппай 
дефицит жоқ деп айтар едім. Бізде білік-
тілігі жоғары мамандарға деген кадрлық 
дефицит бар. Егер жастар сыртқа жұмыс 
іздеп кете беретін болса, ал 
з ішімізде 

нді рістік экономиканы құрып жатсақ 
онда жұмыс күші тарылып қалады. Мұн-
дай жағдайда экономикамызда регресс 
басталады. Бірақ дәл қазір бізде мұндай 
керемет 
ндіріс орындары жоқ. Сондық-
тан жастардың шетелге барып жұмыс 
істегені, елге валюта алып келгені, ішіміз-
дегі әлеуметтік шиеленісті шешкені, ең 
бастысы тәжірибе жинағаны тиімді. Уа-
қытша шара ретінде азаматтар ресми келі-
 сімі бар орынға барып жұмыс істегені 
дұрыс. Ол біздің жастарымызға екі компе-
тенция береді. Біріншіден, тіл. Шетелде 
жұмыс істегеннен кейін жергілікті ха   лық-
тың тілін үйрене бастайды. Екінші ден, 
дамыған елдердің алға жылжу қарқы нын 
к
ріп келеді. Шынымен, дамыған елдерде 
осылай жұмыс істейді екен, қоқыс таста-
майды, түкірмейді, жұмыстың тәртібі бар, 
барлығы сыпайы. Бұл неге Қазақстанда 
болмасқа деген оймен елімізге қайтып 
жатса, бір амбассадор пайда болады. Кейін 
ол да Қазақстанда 
ндіріс ашқысы келеді. 

– Fңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан
Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

кәсіпкер категориясына енуге тез жол 
ашады. Бұл кәсіптің ішінде тір келген 
және тұрақты түрде салық т
леп тұрған 
бизнес иелері бар. Егер жай ғана тіркеліп, 
бірақ жұмыс істемей тұрса, онда кәсіпте 
белгілі бір проблема бар деген с
з. Ал 
айналым болса, демек бюджет үшін 
жұмыс істеп отыр. 

– Орта бизнес мемлекет үшін тиімді 
дейсіз. 2023 жылдың наурыз айындағы ста-
тистикаға сүйенсек, Қазақстанда 2 мил-
лионнан астам шағын және орта биз нес 
субъектісі тіркелген. Оның 1 миллион 
800 мыңын шағын бизнес құрайды. Ал 
қалғанын орта бизнес еншілеп отыр. Са-
лыс тырмалы түрде орта бизнестің кенжелеп 
қалуына не себеп? 

– Орта бизнестің кенжелеп қалуына 
кезіндегі рейдерлік процестер себеп. Рей-
дер лік процесс – орта бизнестің да мып, 
ірі бизнеске ауысуына к
п тосқауыл қой-
ды. Кәсіпкерлер к
зге к
рінгісі келген 
жоқ. 3здерінің тұрақты табысын алып, 
сол күйінде тоқтап қалды. Себебі бізде 
табысың к
зге к
ріне бастаса, кәсібіңді 
тартып алады деген түсінік болды. Мем-
лекет кәсіпкерге «жұмысыңды істе, салы-
ғыңды т
ле, саған ешкім тиіспейді» деген 
кепілдік беруге тиіс. Ешкім саяси процес-
терге салып сенің бизнесіңді тартып ала 
алмайды. Сондықтан біз осы күнге дейін 
болған процестер жемісін енді к
ріп 
отыр мыз. Олар – рейдерлік әрекеттер, 
адамдардың табысын жасыра бастауы, 
мемлекетке табысын к
п етіп к
рсеткісі 
келмеуі. Біз осындай фобиялардан қашан 
арыламыз, сол кезде ғана орта бизнес 
ілге рілей бастайды.

ЦИФРЛЫҚ ТЕҢГЕ – БІЗДІ 
КNЛЕҢКЕЛІ ЭКОНОМИКАДАН 

АҚЫРЫНДАП ШЫҒАРАТЫН ҚҰРАЛ
– Соңғы жаңалықтар бойынша, елі-

мізде цифрлық теңге айналымға енгізіле 

малды айлық к
рсететін кәсіп орындар 

зінің қызметкерлеріне т
лей   тін айлық-
ты к
теруге мәжбүр болады. Сол кезде 
халықтың табысын арттыруға деген ең 
бірінші қадам жасалады. Менің ойымша, 
қазір минималды айлық к
рсеткіші 
70 мың теңге болса, оны 150 мыңға дейін 
к
  теріп, батыл қадам жасап к
ру керек. 
@рине, бастапқыда бюджет үшін «шок» 
болуы мүмкін. Бірақ сол «шок» халықтың 

мір сүру сапасына жағымды әсер береді. 
Себебі біз жалақымыздың жартысынан 
астамын азық-түлікке жұмсағандықтан, 
қалған қызметтердің т
лемін 
теуге қал-
тада ақша қалмайды. Адам күнін к
ріп, 
аш қалмау үшін жұмыс істейді. Оның бар 
к
ретін қызығы – осы. Бірақ бұл жұмыс 
екінші жұмыспен параллель жүруі тиіс. 
Бұл – халықтың банк алдындағы қарыз-
да рын реттеу. Осы мәселе бойынша қазір 
заң жүзінде біраз жұмыс атқарылуда. Бі-
ріншісі – қарызы бар адамға несие алуға 
шектеу қою, екіншісі – к
леңкелі несие 
бе ретін ұйымдармен күресу, олардың бар-
лығына тоқтау салу. Біз ұлттық бағаның 
инфляциямен күресуін жалғастырсақ, 
ба залық ставканы жоғары ұстаса, Үкімет 
минималды жалақы бағасын 150 мыңға 
к
терсе, ал Қаржы нарығын реттеу және 
да мыту агенттігі барлық несиені шектеу 
бойынша мүмкін нормативтік шараларды 
қабылдаса, біз шамамен екі жылдан кейін 
халықтың айлық жалақысының басым 
б
 лігін азық-түлікке жұмсау мәселесін 
тоқтатуымыз тиіс. 

– Елімізде айлық жалақы, шәкіртақы 
бағасы �скенімен, ізінше азық-түлік баға-
сының �сіп отыратыны жасырын емес қой. 
Құжат жүзінде сан �згергенімен, халықтың 
�мір сүру сапасы баяғы жартас сол жартас 
күйінде қалады деп ойламайсыз ба?

– Инфляцияның ресми және нақты 
сезінетін түрі бар. Бізде нақты сезінетін 
ин фляция 18 пайыз деңгейінде және 

бастады. Цифрлық теңгені қолдану қара-
пайым халық үшін қаншалықты тиімді? 
К�леңкелі экономиканың үлесін азайтуға 
қауқарлы ма?

– Неге сіздің зейнетақыңыз аз? Шә -
кіртақыңыз неліктен аз т
ленеді? Егер 
осы сияқты сұрақтар туындаса, демек бұл 
к
леңкелі экономиканың кесірінен жү -
зеге асып отырған жағдай. К
леңкелі 
экономика – сізге т
ленуге тиіс ақшаны 
к
рсетпей тыққанмен тең. Себебі к
лең-
келі экономикада салық т
лемейді. Біз 
салық жия алмасақ, тиісінше шәкіртақы 
мен зейнетақыны дұрыс т
лей алмаймыз 
немесе аз м
лшерде т
лейміз. Ал цифр-
лық теңге – бізді к
леңкелі экономикадан 
ақырындап шығаратын бірден-бір құрал. 
Мемлекет беретін ақшаны цифрлық тең-
геге ауыстырақ, оның түпкілікті қайда 
ба  ратынын, кімнің қолында кеткенін 
к
ре аламыз. Мұндай жағдайда ақша 
к
леңкелі экономиканың еншісіне тие 
алмайды. Қазір дамыған мемлекеттерде 
к
леңкелі экономика мүлдем жойылған 
деуге болады. Онымен арнайы күрес 
шаралары қолға алынған. Техника қа-
рыштап дамыған заманда блокчейн тех -
нологиясы бізге жаңа мүмкіндіктер есігін 
ашып отыр. Сондықтан цифрлық тең-
генің тиімді тұсы – елімізді к
леңкелі 
эко номикадан шығаруы деп ойлаймын. 

ААйбар йбар ОЛЖАЙ, ОЛЖАЙ, экономист:экономист:



�лемде топ болып соттасудың басты екі моделі бар: 
олар – opt-in не месе opt-out деп аталады. Қазақ стан осы-
ның екінші үлгісін таңдап отыр. Себебі оның аясында тек 

сот про   це сіне қатысуға тікелей келісім білдір    гендердің 
ғана емес, басқа да зардап шегушілердің құқықтары мен 

мүд    де лері қорғалады.
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Айхан ШӘРІП

«Бөлінгенді бөрі жейді» дейді дана 
қазақ. Қазіргі заманда қасқырдың рөлін 
олигархтар, алпауыт корпорациялар, 
банктер және басқасы атқарады. Олар 
нарықта ойына келгенін істей алады. 
Жалғыз-жарым адам оларға қарсы 
тұра алмайды, содан амалсыз 
алдағанына көніп, айдағанына жүруге 
мәжбүр. Ескі Қазақстан азаматтарға 
бірігіп, бірлесе қорғануға мүмкіндік 
бер меді. Жағдай Әділетті Қазақстанда 
өзгеруі мүмкін.

Бір ғана мысал: Қазақстандағы 
әуе  тасымал саласын олигополия 
жайлағаны мәлім. Шетелдік компа-
ниялар кіре алмады, нарықты негізгі 
екі-үш алпауыт �зара б�лісті. Олар 
үшін бұрынғы билік ерекше жағ-
дайлар түзіп, артықшылықтар, же -
ңілдіктер берді. Соның ішінде «отын 
алымы» дегенді заңмен бекітіп берді: 
егер елде әуекеросин мен жанар-жа  -
ғармай қымбаттаса, әуеком   па    ния  -
ларға оның шығынын клиент тері нен 
�ндіріп алуға рұқсат етті. Яғ  ни, ол 
шығындарын билет құнына қосуына 
болады. 

Заңнама бойынша «отын алымы» 
тетігі тек әуеотын бағасы к�терілген 
кезде ғана іске қосылуы тиіс. Алайда 
дәндеген әуетасымалдаушылары бұл 
алымды билет құнына тұрақты түрде 
қосуды жаман әдетке айналдырған. 
Салдарынан Қазақстан халқы әуе  -
билеттердің тоқтаусыз шарықтап 
бара жатқанына шағымданумен ке-
леді. Айтпақшы, бүгінде Қазақ   стан-
дағы ұшақ билеттерінің құны – бүкіл 
п о с т к е ң е с т і к  к е ң і с т і к т е г і  е ң 
қымбаты. 

Бұл әділетсіздікпен күресу үшін 
Бә секелестікті қорғау және дамыту 
агенттігі мен Бас прокуратура Air 
Astana-ға қатысты бірлесіп жүргізген 
тексеруді аяқтады. Оның қоры тын-
дысында және Алматы қаласының 
әкімшілік құқықбұзушылықтар ж� -
ніндегі Мамандандырылған ау -
данара лық сотының шешімімен Air 
Astana әуекомпаниясына жанармай 
алымын негізсіз қолдануда к�рсе   тіл  -
ген үстем/монополиялық ережені 
те ріс пайдаланғаны үшін» 876 мил  -
лион теңгеден астам сомаға айыппұл 
салынды.

Себебі ұшақ билеттерін ұшу күні 
немесе таяу күндерде сатып алғанда 

CLASS ACTION: 
АЛПАУЫТТАРДЫ 
АУЫЗДЫҚТАУ ҚҰРАЛЫ

Air Astana  жолаушылардың барлық 
санатынан 3 500-ден 6 500 теңгеге 
дейін гі аралықта жанармай алы -
мын негізсіз жинап отырған. Нәти  -
жесінде, отандық алып әуетасы   мал-
даушы аталған миллиардқа жуық 
қар   жыны ел бюджетіне аударады. Ал 
алданған жолаушылар құр қалды. 
Егер елімізде «топтық соттасу» тетігі 
бол ғанда, әлгі миллиард тікелей 
клиенттердің қалтасына түсетін еді. 

АМЕРИКАДА БҰЛ – 
�ДІЛДІК ПЕН АУҚАТ ТЕТІГІ
Алдыңғы қатарлы елдерде топтық 

тал ап қою институты бұрыннан жұ  -
мыс істейді. 4сіресе, Америка Құрама 
Штаттарында жақсы дамыған: оны 
Сlass action деп атайды. Ол тұтыну-
шыларға �з құқықтарын бірлесіп 
қор ғауға мүмкіндік береді.

Америкалық заңгер Дэйв Рус 
жарқын бір мысал келтірді. 2001 жы-
лы �з басшыларының алаяқтық істері 
әшкереленіп, атақты Enron энерге-
тикалық корпорациясы күйреп тын-
ды. Бұл аса ірі банкроттық оқиғасы 
ретінде тарихқа енді. Салдарынан 
оның құнды акцияларына салым сал-
ған тек АҚШ-тағы ғана емес, бүкіл 
әлемдегі қаншама адам жиға нынан 
айырылды. 

Не істеуге болады? Соттасқан 
ж�н. Алайда егер сіз «Энрон» акция  -
ларында ондаған мың доллар жоғалт-
 қан жеке клиент болсаңыз, сот про-
це сі одан да к�п шығын келтіреді. 

Себебі «Энрон» акционерлерінің 
«сен тұр, мен атайын» дейтін сайдың 
тасындай іріктелген азулы адво   кат -
тарымен тең жағаласа алуы үшін бі-
лікті, мықты қорғаушы жалдауға тура 
келеді: оның жеңетініне кепіл жоқ. 
4рі сот үрдісі ұзақ жылға созылады, 
жүйке жұқартады. Салдарынан адам-
 ның әділдікке деген сенімі сеті неп, 
жігері жасиды.

Дәл осы кезде class action к�мекке 
келеді. Ол үшін тағдырлас, мұңдас 
адамдар жиналып, сотқа жеке-дара 
емес, топтық талап арыз беруі керек. 
Сонда олар да ортақ қаржы шығарып, 
ірі калибрлы адвокатты, тіпті олар  -
дың тобын жалдай алады. Топтық 
талап қоюларды адвокаттар кеңсе   -

лері, заңгерлік фирмалар жақсы к� -
ре  ді, қорғауға ықыласпен-ынтамен 
келіседі: алатын комиссиясы жоғары.

Сонымен бірге топтық шағым 
түсі   рілгенін естісе, сот процесіне 
жет    кізбей, алпауыттар алдын ала ке -
лісімге келуге ынтық тұрады. «Эн -
ронға» сеніп, сан соққан амери  -
калықтар 2006 жылы сотқа дейінгі 
бітім аясында 7,2 миллиард доллар 
�темақы ала алды. 

4йткенмен, сот тарихындағы ең 
ірі жеңістердің бірі – темекімен бай -
ланысты. Дамыған елдерде шылым-
қорлар топтық арыз беріп, мил   -
лиардт ап �темақы алып жүр. Camel, 
Kool, Winston, Pall Mall сияқты 
брендтердің иесі R.J. Reynolds Tobac-
co да таяуда тізе бүгіп, сот оны Фло-
рида штатында Синти Робертсон 
бас таған жәбірленушілер тобына 
миллиард доллар �темақы т�леуге 
міндеттеді.

Бұл саладағы атақты хикая «Ингл 
ісі» деп аталады. 1994 жылдан бері 
әділ дік іздеген Флорида тұрғыны 
Говард Ингл ақыры, 2000 жылы теме-
 кінінің пәле (�кпенің қатерлі ісігі) 
және басқа да қауіпті ауруларға соқ -
тыра тыны сот арқылы ресми мойын-
далуына қол жеткізді. Бұл шешімге 
Америкада кейінгі барлық сот про-
цесінде дау келтіруге жатпайды. Сол 
жылдар аралығында судья бұл іске 
class action мәртебесін берді. Соның 
арқасында оған шылым шегуден 
жапа шеккен �зге адамдар да қосыла 

алды. Нәтижесінде, сот темекі �нді  -
рушілерді шағымданушыларға ре  -
кордтық �темақы – 145 миллиард 
дол лар т�леуге міндеттеді. 

Сот шешіміне сәйкес, Philip Mor-
ris  73,96 млрд, R.J.  Reynolds – 
36,28 млрд, Brown & Williamson (Brit-
ish American Tobacco б�лімшесі) – 17,59  
млрд, Lorillard Tobacco – 16,25 млрд 
доллар т�леуге мәжбүрленді.

Ал озық елдерде азаматтардың са-
налылығы әрі ауызбіршілігі арқа   сын-
да мәселен, адам денсау лығына за-
лалды дәрі-дәрмектер үнемі сау  дадан 
алып тасталып жатады. Вак   цина 
шығаратын әлемдегі ірі �нді   рушінің 
бірі «Мерк» 2007 жылы 27 000 зардап 
шегушіге 4,85 миллиард доллар �тем-

ақы т�леді. Ауырсыну сезімін басатын 
Vioxx дәрісі денсаулыққа зиян болып 
шықты.

Виаграға қарсы талап арыздар 
мың дап саналады: ол бірқатар пай   да-
  ланушыны соқыр ететіні, қатерлі ісік 
(меланома) туындататыны әшке -
реленді. Қанды сұйытушы Хarelto 
ішкі қан кетуге соқтыратыны белгілі 
болды: 25 600 шағым, 775 млн ком   -
пенсация аударылған. Risperdal пси -
хотропты препараты ұл балаларда 
омы   рауының, сүт безінің �суіне ық-
пал ететіні анықталды: 10 мың талап 
арыз, 10 млрд доллардан артық �тем-
  ақы берілген.

АЛПАУЫТТАРДЫҢ 
АЗУЫН ҚАҒАТЫН «ҚАРУ»

Топтық талап арыз берудің да    мы-
ған елдерде қамтымаған саласы жоқ. 
Еңбек қатынастарынан бастап, әуе  -

компаниялары, азық-түлік �нім   дері, 
әлеуметтік салалар, ақпарат құралда-
ры және басқасы болып кете береді. 
Мысалы, елімізде к�рермендер кей-
бір отандық арналардың рейтинг 
к�  те   ру үшін анайы, бейәдеп та  қы  -
рып   тармен шектен тыс әуес   те  ніп, 
ұлттық рухани құндылықтарға жой-
қын соқ  қы беріп жатқанына ша -
ғымда   нады, бірақ қылар қайраны 
жоқ: оған қарсы топтасып, соттаса 
алмайды. 

Қазақстанның ұлттық заңнамасы 
топтық талап қоюды (class action) қа-
 рас тырмайды. Бірақ алдағы жылдары 
бұл олқылық түзелуі мүмкін. Мем    ле-
кет басшысының тапсыр   масымен 
Бә секелестікті қорғау және дамыту 
агент  тігі «Кейбір заңнамалық ак    -
тілеріне бәсекелестік мәселелері бо -
йын ша �згерістер мен толық   тырулар 
енгізу туралы» заңының жобасын 
әзірлеп жатыр. 

Агенттік т�рағасы Марат Омаров-
 тың айтуынша, құжаттың басты бір 
жаңалығы – Қазақстанда ұжымдық, 
топтық талап қою институтын ен   -
гізеді. 

– Қолданыстағы құқықтық жүйе-
   нің маңызды бір кемшілігі бар: ол 
бел     гілі бір компанияның, компа    ния-
лар тобының, олигопо   лиялардың 
әре  кеттерінен зардап шеккен адам -
дардың үлкен тобына шығындарды 
�ндіртудің тиімді тетіктерін бермейді. 
Тек соңғы 1,5 жылда монополияға 
қарсы орган 5 миллиард теңгеден ас-
там монополиялық кірісті бюджетке 
қайтаруды қамтамасыз етті. Сонымен 
қатар қазір соттарда заңсыз табыстың 
жалпы сомасы 13 миллиард теңгеден 
асатын істері қаралуда. Бұл – тұты    ну-
шылардан заңсыз жиналған қара -
жат, – деп хабарлады антимо   нопо-

геге жетеді. Мұның сыртында адам-
дардың к�пшілігі �зі не мыңдаған 
теңге шығын келтіріл    генін білмей 
жатады. Сот арқылы монополистен, 
олигарх компа    ния   сынан мил лиард-
таған қаржы �ндіріп алуға б о ла-
тынын түсінсе, топтық шағымға 
адам дардың �здері қосы   лады», – 
деді агенттік мамандары. 

Олардың байламынша, Қазақ  -
станда Топтық талап қою институ  -
тының болмауы, шын мәнінде, к�п  -
теген адамның ірі бизнес бұзған 
құ      қықтарын қалпына келтіріп, қор-
ғауды мүмкін емес етті. Бұл ахуал 
халық алдындағы бизнестің жауап  -
сыздығын тудырды.

Осы проблемаларды топтық 
талап қою институты жоя алуы 
мүмкін. 

ҚАРСЫЛАР НЕ ДЕЙДІ?
Ведомствоның түсіндіруінше, бұл 

институттың теріс жағы да бар. Қа-
зақ  стандық сот Америкадағы сияқ   ты 
әділдік танытып, тұтынушылар жа-
ғына шығып, оларға шектен тыс к�п 

�те мақы тағайындаса, онда оны то -
лық т�лей алмаған ірі компания 
дәрменсіз жағдайға жетуі, ақыры 
бан крот болып тынуы мүмкін. Бірақ 
бұл олардың жауапкершілігін арт  -
тырады, басқасына сабақ болады. 

4лемде топ болып соттасудың 
басты екі моделі бар: олар – opt-in 
не месе opt-out деп аталады. Қазақ-
стан осының екінші үлгісін таңдап 
отыр. Себебі оның аясында тек сот 
про   це сіне қатысуға тікелей келісім 
білдір    гендердің ғана емес, басқа да 
зардап шегушілердің құқықтары 
мен мүд    де лері қорғалады. Соның 
арқасында бастапқыда соттасудан 
сырт қалған адамдарға кейін қо  сы-
луға мүмкіндік беріледі.

Мысалы, Нью-Йоркте Uber-дің 
96 мың жүргізушісі компания ме-
недж  ментін топ болып сотқа берді. 
Олар оны еңбек келісімшартын бұз  -
ғаны, табыстан ұсталмауы тиіс бір  -
қатар алым-салықты ұстап келгені 
үшін айыптады. Бұл топтық шағымға 
такси жүргізушілері бертінге дейін 
қосылып, толығумен болды. 

Келесі жылы Қазақстанда да 
ресей   лік Яндекс.Такси агрегаторы �з 
жүргізушілерінен т�л комиссиясы 
сыртында, мемлекет үшін салық   -
тарды, зейнетақы жарналарын, мед   -
сақтандыру жарнасы мен алымдарын 
ұстай бастайды. Сонда Яндекс.Такси 
жүргізушілерінің компанияға шағы-
мы болса, оны биылғыдай ереуілмен 
емес, топтық талап қою институты 
ар       қылы заң аясында шешуге мүм   -
кіндік алса, құба-құп. 

Антимонополиялық агенттік са-
рапшылардың opt-out моделіне қар-
сы дәйектемелерін тыңдапты. Оның 
мәліметінше, бұл модельге қарсы 
дәйектемелер нақты емес, бұлыңғыр 
болып келеді: мысалы, құқықтық 
дәс түрімізге сәйкес келмейді, әл-
дебір «эксцеске» соқтыруы мүмкін 
дейді. Бизнеске жүктеме түсіреді 
деген дә    лел де алға тартылыпты. Ал 
халыққа түскен ауыртпалықты кім 
ойлайды?

Үкіметтің және Парламенттің бұл 
заңды құптар-құптамасы әзірге бел   -
гісіз. Монополияға қарсы ор   ганның 
ұстанымы табанды: АҚШ-та, кейбір 
Еуропа елдерінде және басқа да бір   -
қатар мемлекетте қабылданған opt-
out моделі заң бұзушы моно    по листер 
үшін барынша профи   лак    тикалық 
әсерге ие және зардап шек   кендердің 
ең к�п санына шы      ғын     дарды �теуге 
мүмкіндік береді. 4рі �ндіруге бо  -
латын �темақысы да молырақ.

лиялық органның мамандары. Бұл 
қа ра  жаттар тұтынушыларға тиюі 
мүмкін еді

Парадокс сол, азаматтық заңна-
маға сәйкес, �зіне келтірілген залал  -
ды адамдар сот арқылы �з бетінше 
�н  діртуге міндетті. Бірақ зардап шек-
кендерге талап арыздарын �з бетінше 
біріктіруге жол бермейді.

«4детте доминанттар мен моно -
полистер тарапынан жеке тұлғаға 
келтірілген залал сомасы салыстыр -
ма лы түрде аз болып келеді. Мыса-
лы, электр, жылу беретін компа  -
ниялар әр бір абоненттен 3-5 мың 
тең ге ар тық алуы мүмкін. Сол бір -
неше мың теңге үшін тұтыну    шылар 
сотқа жүгіне бермейді. Алай да сон-
дай шығындар адамдардың кең ау-
қымына – бірнеше миллион адамға 
дейін келтіріледі. Ақыр соңында 
шы  ғын сомасы мил    лиард  таған тең-



Келесі жылы әйгілі Иан 
шайасына 160 жыл тол�а-
лы отыр. 1864 жылды� 

желтосан айында Т�ркістан 
аласыны� ма�ында �ткен со�ыс 
т�тас Орталы Азия елдері �шін 
ма�ызды ои�аны� бірі болды. 
Ресейді� отарлаушы әскеріне 
арсы кескілескен �рыста Кене-
сары ханны� �лы ататы Сызды 
с�лтан айрыша к�зге т�сіп, 
да�ы жайылады.

СЫЗДЫҚ СҰЛТАН
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Сыздық сұлтанның есімі ақын-жыр -
шылардың �леңінде, ауызша әңгімелерде 
айтылып келгенімен, оның патша әске  -
ріне қарсы шайқастары мен ерлік жолы 
алғаш 1889 жылы Ташкенттегі «С.И.Лих-
тин типо-литографиясынан» орыс ті -
лінде «Султаны Кенесары и Сыздык» 
деген ат  пен жарық к�реді. Алғы с�зін 
жазып, бас   паға дайындаған – Сырдария 
облыстық санақ комитетінің толық 
мүшесі Евгений Тимофеевич Смирнов. 
Айта кету керек, Сыздық сұлтанның к�зі 
тірісінде бұл тарихи туындының жа -
зылуына да Смир   новтың �зі себепкер 
болған-ды.

«Сыздықтың 1864-1876 жылдар ара  -
лы  ғындағы әрекеті – біздің Қоқан, Хиуа 
хан дықтарын бағындыру, Бұхарамен 
соғысу, Қашғармен арақатынасымыз та-
рих үшін аса құнды, қызықты болған  дық-
тан, 1886 жылы оның �мірбаянын жаз -
дырып алайын деген оймен жазу жобасын 
жасап берген едім. Бірақ Сыздық жазу 
жағына икемі болмады ма, кім білсін, 
бұған �зі кіріспей, інісі Ахмет сұлтанға 
тап сырып, ол 1887 жылы қазақ тілінде 
жазып әкеліп берді», – деп жазады Смир-
нов кітаптың алғы с�зіне. Осылай ша, ол 
Ахмет сұлтан Кенесарыұлы жазып әкел-
ген деректерді жолма-жол орысшаға ау-
дарып шығады. 

«Сырдария облысының санақ коми -
тетінің т�рағасы генерал-майор Н.Гро -
денков мырзаның тапсыруымен уақиға-
лардың баяндалуы түсініктілеу болу үшін 
аздап �ңдеп, керек болған жерлеріне қо  -
сымша ескерту жазып, баспаға дайын  -
дадым. Қолжазба менің берген жобамнан 
біраз ауытқыған, тастап кеткен, байқама-
  ған жерлері де бар екен, дегенмен мұндағы 
айтылған уақиғалар Орта Азиядағы со-
ғыс ты біздің қарсы жағымыздың баян  -
дауы болғанымен аса құнды. Бір �мір   -
баянның орнына, Орта Азиядағы түрік 
халықтарының �з алдына ел болуы үшін 
соғысқан аса тынымсыз, қайратты екі 
жауы  мыздың – Кенесары мен Сыздықтың 
�мірбаяндары берілген», – деп баға береді 
Смирнов. Орыс тілінде шыққан бұл жи -
нақ ты Ғалым Ахмедов қазақша тәржіма  -
лап, 1992 жылы «Ахмет сұлтан Кенесары-
ұлы. «Кенесары және Сыздық сұлтандар» 
деген атпен «Жалын» баспасында ба   сыл-
ған болатын. Екі жыл бұрын кітап «Фо -
лиант» баспасынан «Насаб наме Сыдық 
сұлтан» деген атаумен қайта басылып 
шық ты. Бұл жолы шығарманы ақын Ер-
бол Алшынбай шағатай тілінен тікелей 
қазақшаға аударды. 

Сонымен, Сыздық сұлтан кім? Ең 
әуе  лі оның есіміне қатысты мәліметтер де 
әртүрлі. Қазақ ақындары Майлықожа, 
Жамбыл, Мағжанның жырларында Сыз  -
дық деп айтылса, орыс зерттеу шіле рінің 
деректерінде бірде Сыдық, енді бірде 
Садық болып кездеседі. Мысалға, әйгілі 
жырау Жамбыл Жабаев «Сыздық сұлтан-
ға» атты �леңінде Сыздықты т�ре тұқымы 
деп қана емес, Хан Кененің ұрпағы ре  -
тінде ардақ тұтатынын білдіріп:

«Сәлем бердім, алдияр,
Орын бердің қасыңнан.
Сен бір қалған к�з едің
Кенесары асылдан.
Сыздық атың жайылды
Бұл �ңірге жасыңнан.
Айбатыңды к�ргенде,
Дұшпандарың бас ұрған»,  – 

деп  жырлаған. «Насаб наме сұлтан 
Сыдық» кітабына ре   цензия жазған тарих 
ғы лымдарының док  торы Жамбыл Артық-
баев «кітап шығыс тық шағатай түркі 
жазба тілінің әсерімен жазылған, оны біз 
Сыздық атауының Сыдық болып жа-
зылуынан-ақ аңғара    мыз», – деген түсінік 
береді. Ал �лкетану  шы, тарихшы Cмір 
Шыныбек      ұлы сұлтан    ның есіміне қатысты 
нұсқалар  дың қай-қай      сысын да қабылдай 
беру керегін айтады. «Қазақта Ресей 
билеушілері мойындаған екі қолбасы бар. 
Оның бірі баршамыз білетін Бауыржан 
Момышұлы болса, екіншісі – Сыздық 
сұлтан Кенеса рыұлы. Біз Момышұлының 
�мірі мен соғыстағы ерлігі туралы жақсы 
білеміз, �зі де қалам тербеді, �зге де 
кеңестік зерт   теушілер мен жазушылар 
к�п жаз ды. Ал Сыздық сұлтанды же -
келеген зерт теу ші  лер білгенімен қалың 
оқырман біле бер мейді. Сондықтан 
алдымен оның атын қоя тұрып, затын 
танып алуымыз қа   жет», – дейді Cмір 
Шы ныбекұлы.

Тарихи деректерде Кенесары хан 
қаза тапқанда артында екі әйелінен сегіз 
ұл қалғаны айтылады. Бәйбішесі Кү-
німжан ханымнан Жафар, Тайшық, Ах-
мет атты ұл туса, екінші әйелі Жаңыл 
ханымнан ту ған ұлдарының есімдері: 
Омар, Оспан, Fбу  бәкір, Сыздық, Жегей. 
Кей дерек    тер де Кенесары �лгенде 
Тайшық 20 жаста, Сыз дық 10-да, Ахмет 
5 жаста болды деп к�рсетілсе, «Насаб на-
ме Сыдық сұлтан» кітабында Тай шықтың 
жасы 12-де, Сы дық 10 жаста, Ахмет 
8 жасар деп жазылған.

күнбатыс жағындағы Ақұбұлақ деген 
жерде �ткен соғыс Ахмет Кенесары ұлы  -
ның жазбасында былайша баянда лады: 
«Орыстар зеңбіректерін картечпен оқтап, 
мылтықтарын даярлап, бірақ оқ атпай 
тым жақын келтірді. Ту ұстаған Сыздық 
сұлтан жігіттерін �зі бастап жүз қадам 
жер  ге келгенде орыстар үш жүз мыл тық -
тан оқ жаудырды. Біріне-бірі тығылып 
ке ле жатқан жігіттердің алдыңғылары 
жаппай құлады, кейінгілері үрейлері 
ұшып, жерге жата қалды. Он мың адам-
ның біреуі басын к�теруге жарамады. Тек 
Сыздық сұлтан ту ұстаған күйі, солдат  -
тардан жүз қадам жерде, бір сағаттай тік 
тұрды. Солдаттар оны �ршелене атқанда 
тудың шүберегі шұрқ-шұрқ тесіліп, сау 
жері қалмаған еді. Бірақ Сыздықты Құдай 
сақтады. Бір сағаттан кейін Fлімқұл 
молда адам жіберіп, оны кейін шақырып 
алды. Сыздық кейін қайтқанда, жер 
бауырлап жатқан жігіттердің бәрі де бас-
тарын к�теріп онымен бірге қайтты». 
Fри не, бұл жерде әсірелеп суреттеу де 
болуы мүмкін. Десе де, Сыздықтың даң-
қын аспандатқан ерліктің бірі – осы. 

Хан Кененің жолын қуған к�кжал 
ұлы ның к�зін к�ргендер де осы бір �згеше 
жаратылған тұлғаның болмысын бояма    -
сыз баяндап кеткен. Мәселен, «Султаны 
Кенесары и Сыздык» кітабына алғыс�з 
жазған Е.Смирнов: «Алғашқы к�ргенде 
осы ойшыл, келбетті келген сабырлы 
адам  ның сахараның ештеңеден тайсал   -
майтын баскесері атанған, жетпісінші 
жылдары біздің Түркістандағы алғы шебі-
   міздегілердің үрейін ұшырған, күтпеген 
кезде және біздің осалдау жерімізден тап 
беріп, басқа қазақ, түрікпен топтарына 
қарағанда қайсар лықпен, �ршелене ша-
буыл жасаған партизан, атақты шабандоз 
Сыздық екеніне нанғың да келмейді», – 
деп таңғалысын жасырмайды. Ресей пат-
ша  сының тағы бір әскери шенеунігі 
Н.Пав      лов �зінің еңбегінде былай деп 
жа       зады: «Кенесарының баласы, Абылай 
ханның ш�бересi, Тұрандағы аса iрi 
тұлғалардың бiрi болып табылатын дала -
ның осынау жаужүрек ұлының бойына 
бiзге деген �шпендiлiк ана сүтiмен бiрге 
дарыған едi. Тұран �лкесiндегi Сыздық-
тың сирек кездесер оқшау бiр қасиеті – 
атақ, мансап, қадiр-құрмет iздемегендiгi, 
ержүрек жауынгер, талмас қажыр иесi 

екендiгiнде». (Н.Павлов История Тур    -
кестана. – Ташкент: Типография при кан-
целярии Туркестанскаго Генерал-гу-
бернатора, 1910). 

Сонымен, Шымкентті он күндей қор-
шап, ала алмаған Черняев әскері қаланы 
ала алмай кері шегінеді. Үш айдан кейін 
әс  керін күшейтіп, қайтып келіп 1864 жы-
 лы 21 қыркүйекте қаланы �зіне қаратады. 
Бұл кезде Сыздық Ташкентте болатын. 

1864 жылы желтоқсан айында болған 
Иқан шайқасы Сыздық Кенесарыұлының 
қолбасылық �нерін паш еткен ұлы шай-
қас тың бірі болды. Fулиеата мен Шым-
кентті алған соң Ресей патшалығы тұтас 
Ор та Азияға �ктемдігін жүргізуді к�здейді. 
Оған қарсы к�терілген Қоқан билеушісі 
Fлімқұл молда мен Сыздық сұлтанның 
қолы Түркістан қаласының маңындағы 
Иқан жерінде Есаул Серов әскері мен 
Орал казактарынан құрылған полкке 
қарсы қанды қырғын �ткізді. Сыздық 
сұл тан бастаған қазақ сарбаздары Са -
сықбұлақ деген жерде орыс әскеріне тұт -
қиылдан бірнеше мәрте соққы жасап, 
үл кен шығын келтіреді. Шапшаң қимыл-
  дап, қырғидай тиген Сыздықтың қолы 
Түркістаннан қосымша к�мекке шыққан 
поручик Сукорконың ротасын б�геп, екі 
күн бойы үйіріліп соққан дауылдай есін 
алады. Амалы таусылған орыс әскерінің 
бас шылығы алға бір қадам жылжи алмай 
бекініс жасап, соғысуға мәжбүр болады. 
Шеп құрап, темір қарудан үздіксіз оқ жау-

4 уряд  ник, 50 оралдық казак-орыс, 
1 фельд  шер, 1 фурштат �лген, жаралан -
ғандар саны – 42. Серовтың жүздігі жол 
бас шылыққа алған бір қазақ жігіті де �лген. 
Сол себепті 1884 жылы соғыстың бол  ған 
күні 6 желтоқсанда Сырдария облы   сының 
әскери губернаторы Н.Гроде ков Иқанда 
биіктігі алты аршын, жоғарғы жағында 
креші бар ауыр ескерткіш орнат қан. Шо-
йын тақтаға «1864 жылғы Иқан соғы   сын  да 
қаза тапқан жауынгерлер рухы  на деген с�з 
жазылған. Орыс-казак тар Түр      кістан ға 
жерленген», – деп түсінік беріледі.

Бұл соғыста мұсылмандар жағынан да 
т�рт жүз адам шәһид болып, бірнеше жігіт 
жараланған еді. Fлімқұл молда соғыстан 
алған олжасымен Ташкенге оралады. Ке  -
лесі жылы генерал Черняев к�п әскер  мен 
Ташкенді қоршағанда, Fлімқұл мол даға 
оқ тиіп қаза табады. Fлімқұлдың орнынан 
Ташкентке әмірлікке сайланған Сыздық 
қаланы қорғауға кіріседі. Орыс әскері 
қатарынан үш күн бойы шабуылдап 
шаһарды ала алмайды. Бірақ қоқан әскері 
�з ішінен қожырап, «қоқандық» «таш  -
кент тік» бо  лып �зара тонаушы  лықпен 
айналысып кетеді. Қоқан әскербасылары 
билік қазақ сұлтанына �тіп кетеді деп 
қауіптеніп, Сыз  дықты �лтірмекші бо-
лады. Оны біліп қойған сұлтан сар баз -
дарын ертіп, Бұ хараға қарай жол тар тады. 
Сыздық кеті сімен к�п ұзамай Чер няев 
Ташкентті ба сып алған болатын. Кене-
сарыұлының Орталық Азиядағы орыс 
әскеріне қарсы жорығы жайында Е.Смир-
 нов кейіннен �зінің естелігінде: «Бұхара, 
Хиуа ханда        рына соғыс, саясат ж�нінен 
оның қандай абзал ақылшы, үлкен ұлық 
болғанын, бетімен кеткен, жартылай тағы 
сахара ш а бандоздарының бастарын 
біріктіріп, қалайша қолында ұстағанын» 
таңғала жазған болатын.

Айтқандай, Бұхара мен Самарқанға 
сапарында Сыздық сұлтанға жергілікті 
халық Назар деген гәлчадан (тау тәжігі) 
кегімізді қайтарыңыз деген тілегін айта    ды. 
Сыздық қазіргі Тәжікстан аумағын    дағы 
Нұрек тауында қамал соғып, қа рақшы -
лықпен айналысатын Назарды бағын    -
дырып, елдің мүлкін қайтаруға к�ндіреді. 
Осы оқиғадан кейін Назар батыр �зіне 
қараған жігіттерімен бірге Сыз    дықтың қо-
  лы  на қосылып, бірнеше жорықта се рігіне 
айналады. «Осыдан бірер жыл бұрын мен 

Шардара ауданында бір ақсақалға жолы-
ғып қалдым. Ол кісі �зі Тобықты руынан 
екен. Fңгімелесе келе білгенім, Сыздыққа 
жолдас бол ған Назар тәжік емес, оның 
түбі – то бықты. Дерек     терде тәжік деп ай -
ты  лып жүр  ген қатені тү зетуіміз керек» де-
ген ұсы ныс айтты. Бұл да зерттеуді қажет 
ете ді. Сыз   дықтың он жылға тарта со ғы-
сын  да қасында жүрген қаншама батыр ла-
рымыз бар есімдері аталмай жүрген», – 
дейді �лкетанушы.

Сыздық сұлтан Самарқанға жақын    да-
ғанда орыстардың қаланы алғанын естиді 
де, Бұхараға бет алған генерал К.Кауфман 
әскеріне бүйірден келіп тиеді. Осы қақ -
тығыс кезінде Кауфман әскерінен жетпіс 
адам, Сыздық сұлтанның 100 сарбазы 
қаза тапқан. Сыздық қолының бір жағына 
шығуға тиіс Бұхара әскері алды артына 
қарамай қа шады. Бұхара әмірі Кауф-
манмен бітімге келген соң Сыздық Үрге -
нішке қарай ойы сады. Осы жолда сұлтан 
ауырып, Қы зылқұмдағы Боқан тауында 
үш ай жатты деген де дерек бар.

1873 жылы к�ктемде Сыздық генерал 
Кауфманның әскері Хиуаға келе жатыр 
деген хабар алады. Оларға Астрахан жақ-
тан полковник Ломакин бастаған отряд 
к�мекке келген болатын. Бұл жолы да 
Хиуа ханы қарсылық к�рсете алмай бе-
рілген соң, үміті үзілген Сыздық түрік пен 
жеріне қарай �теді. Мерв қаласында аз-
даған уақыт тынығып, ес жиған соң тү-
рікпен билеушілері Сыздық сұлтанға 
«әскер қосайық, бізге Чаржоуды (1999 
жылы Түркіменабад деп аталды) шауып, 
бұхарлықтарда кеткен кегімізді әпер» деп 
қолқа сала бастайды. Сыздық Кене    сары-
ұлы мұсылмандарды қырып, күнәсін ар-
қа  лағанша бұл жерден кетейін деп ше шіп, 
Ғератқа қарай жолға шығады. Ол жерде 
үш ай тұрып, Бәлхі, Бәдахшан арқылы 
жүріп отырып Қашғарға жетеді. Оның 
билеушісі Жақыпбекті (орыс деректерінде 
Якуббек) Сыздық жақсы танитын. Ке-
зінде Қоқан хандығы қол астында бірге 
әс кери қызметте болған бұрыннан біліс, 
үзеңгілесі. «Қашқар би  леушісі Жақыпбек 
Сыздықты хан к�теріп қарсы алады. Бар 
жағдайын жасап, баласы Бекқұлыбектің 
әскербасы етіп бекітеді. Бірақ Жақыпбек 
қайтыс болған   нан кейін Қашғардың �зін-
де бүлік шы ғып, Қытай әскеріне қарсы 
шайқаста алауыздық орын алады. Оның 
үстіне, Қытаймен арадағы соғыста қолы 
қатты жарақат алға Сыздық сұлтан амал-
сыз кері қайт қан еді. Інісі Ахмет сұлтанға 
хат жазып, �зінің соғыстан шаршағанын 
айта ды. Сол хатты мен кезінде Шым-
кенттегі мұрағаттан тауып оқы дым», – 
дейді Cмір Шыныбекұлы.

1877 жылдың күзінде Сыздықтың ха ты 
қолына тиген інісі Ахмет сұлтан Ке неса -
рыұлы генерал-губернатор Кауф  ман ға �ті -
ніш жолдап, ағасын қолына алады. Ол бұл 
кезде Шымкент уезді басшысының кіші 
к�мекшісі лауазымында болатын. Кауф -
ман ның рұқсатымен Сыздықтың қолын 
емдетіп, Бұхара әмірінің қарама  ғындағы 
бала-шағасын алдыртады. Сыз дыққа кеші-
рім беріп, қоныстандырған пат ша үкіметі 
�кілі – Сырдария облыстық санақ комите-
тінің толық мүшесі Евгений Смирнов �з 
естелігінде: «Бұл күнде Сыз дық сұлтан 
Шым кент уезінде, Арыс �зе ні нің бойында-
ғы Қарабұлақ деген сарт қыстағы ның те-
ріскей жағында алты ша қы  рымдай жерде, 
бір кезде бабасы Абы лай ханның ордасы 
болған Ханқорған хара басының (қираған 
орнының) қасын  да тұрып жатыр. Сыздық-
тың малы бар, қыстауының маңын да егін 
салады, қолы бос кездері кітап оқи ды, 
намазын қаза қал дырмайды», – деп жазады. 

Сыздықтың одан кейінгі �мірі жайлы 
жазбаша дерек жоқтың-қасы. Уикипе-
дия – ашық энциклопедиясындағы мәлі-
метте ол 1910 жылы қайтыс болды деп 
к�рсетілген.

Кезінде «Жұлдыз» журналында жа-
рия  ланып, жұртшылыққа тараған бір 
оқи ға бар. 1884 жылдары шамасында 
Сыздық Кенесарыұлы Қырғыз еліне 
барғанда қырғыздар үй тігіп, мал сойып, 
құрметпен қарсы алады. Сыздық келе 
жатыр деген хабардан соң қазақ-қыр ғыз-
дың с�з ұстаған адамы жиналғанда, ішін-
де Жамбыл Жабаев та болған. «Сонда 
Сыз дықтың айтқаны мынау еді деп Жам-
был ақын Ғали Ормановқа: «Мен сендер-
мен шабысқалы келгем жоқ, табысқалы 
келдім. Сен де туысқанымсың. Жан ашуы 
үстінде әкемді �лтірдің деп кінә қояр жа-
йым жоқ, жалғыз-ақ тілегім: әкемнің 
сүйе  гін бер – аталарыма қосайын, алтын 
жүзігін бер – қолыма салайын, Сарықасқа 
ерін бер – астыма мінейін, бұйымтайым 
осы-ақ еді», – депті. Сол жолы Кенеса   -
рының алтын жүзігі мен Сарықасқа ерін 
тауып берген қырғыздар ханның сүйегіне 
келгенде т�меншіктей беріпті. «Он бір 
жыра» деген жерді білгенмен нақты ор  -
нын к�рсететін адам табылмаған. «Қап 
болмас! – деп отырды да, Сыздық сары-
қ   ас қа ердің басын қанжармен қақ айырып 
шапты да, жіліншік-жіліншік алтын 
алды. «Fкемді �лтіруін білсеңдер де, ал -
ты   нын алуын білмеген екенсіңдер. Оқасы 
жоқ, бұйырған нәсіп қой!» – деп, қалта-
сына салды», – дейді Жамбыл ақын.

Cлкетанушы Cмір Шыныбекұлы 
Сыз дық сұлтанның ел мен жерді қорғау-
да ғы алапат ерлігін ескеріп, насихатын 
жа сайтын уақыт жеткенін айтады. «Сыз -
дық тың есімі мектептерге берілсе, Шым-
кент пен Түркістан шаһарының біріне 
ескерт кіш орнатылса деймін. Бұл шеттен 
келетін туристерге танымдық орын, �зі -
міз дің �с ке лең ұрпақ үшін баға жетпес 
мұра болар еді», – дейді ол. 

Азаттық үшін арпалысқан, �з зама -
нында даңқы жайылып, дұшпаны 
мойын даған дала к�кжалының есімін 
ұлықтау ұрпақ еншісіндегі үлкен істің 
бірі болса керек.

ДОСЫ ҚҰРМЕТТЕП, 
ДҰШПАНЫ ЗОР ТҰТҚАН

Хан Кене опат болған соң оның әулеті 
�здеріне қарасты халқымен Қаратаудың 
Түркістан жағына қарай қоныс аударады. 
Ханның бала-шағасы қырық үй т�  лең-
гіттерімен салық т�лемеу шартымен 
Қоқан хандығына қарасты аумаққа 
орнығады. «Кенесары ханның балалары 
Түркістан хәкіміне қарап, қоңыраттардың 
арасында тұрып жатты. Балиғатқа жет  кен-
 ге дейін ауылдарда молда жалдап са   бақ 
оқыды. Сонымен қатар атқа міну, мыл   тық 
ату әдістерін үйренді. Ержеткеннен кейін 
Тайшық, Сыздық, Ахмет сұлтандар әскери 
қызметке кіріп, қай жерде де серіктерімен 
к�зге түсті. Қоқан ханы әр   қайсысы 500 
жігітке әскербасы – «пансат» қызметіне 
тағайындайды», – делінген Ахмет сұлтан 
Кенесарыұлының жазба  сында.

Сыздық сұлтанның бірге туған бауыр-
ларымен Ташкент билеушісі Қанағат   -
шаһтың әскеріне қосылып, патшалық 
Ресей әскеріне қарсы салуы 1860 жылдан 
бастау алады. Мұздай қаруланған 800 
әскерге қарсы шапқан қазақ сұлтандары 
бастаған сарбаздар Ұзынағаш пен Қастек 
бекінісінің арасында �ткен қанды шай-
қаста үш күн бойы қайрат к�рсетеді. Бұл 
оқи ғаны Ахмет Кенесарыұлы: «1860 жылы 
Қо қанда ерлігімен атағы шыққан Қана-
ғатшаһ Ташкентті билеп тұрған кезде, 
жанарал Колпаковский бастаған орыс 
әскері Алматыдан шығып, Тоқмақ қама  -
лын бұзып алды. Қанағатшаһ паруанашы 
қырық мың әскерімен Верныйға қарай 
аттанды, солардың ішінде Тайшық, 
Сыздық, Ахмет сұлтандар да бар еді», – 
деп баяндайды. Г.Колпаковский әскеріне 
жеті зеңбіректен тоқтаусыз оқ атқызып, 
т�ртінші күні Қанағатшаһтың қолын кері 
шегіндіреді. Үздіксіз атылған зеңбірек 
оғынан Қоқан әскері қойдай қырылады. 
«Бұл шайқас Сыздықтың Ресейдің отар-
лау шы әскеріне қарсы алғашқы ірі шай-
қасы болды. Ол 1860 жылдан 1870 жыл-
дарға дейін он жыл үздіксіз соғысу ар қы лы 
әкесінің жолын қайталады деуге толық 
негіз бар. Сыздық отаршылдарға қарсы 
соғысқа ертебастан араласып, кейін нен 
Fулиеатаны қорғауға, Шым кент, Түр  -
кістан, Ташкент шаһарларын қорғауға 
қатысты», – дейді Cмір Шы ныбекұлы.

Қоқан әскері қырық мың қолмен сегіз 
жүз орыс әскерінен жеңілген осы қанды 
қырғаннан соң Кенесарының екі ұлы 
Тайшық пен Ахмет сұлтандар: «Қоқан 
хандығы ендігі жерде �зін қорғай алатын 
түрі жоқ, сірә, орыстар жуырда барлық 
елді басып алатын шығар. Сондықтан 
Ресей жағына шығайық. Реті келсе 
қызметіне кірейік, алмаса қоластында 
тыныш отырайық» деген байламға келеді. 
Бұл кеңеске келіспеген Сыздық сұлтан: 
«Ата-бабамыздың ұстаған жолын тастап, 
орыс жағына шықпаймын. Олар Қоқанды 
алса, Бұхараға барамын. Егер Бұхараны да 
алса, кез келген бір мұсылман еліне ба-
рармын. Қалай да ата-баба жолынан 
аумаймын!» деп Түркістанда қалып 
қояды. Бұл оқиғаны Мағжан ақын Жұма-
   баев �зінің «Ертегі» атты поэмасында: 

«Қайран Сыздық елден үміт үзеді,
Жап-жас Сыздық елден, үйден безеді.
Жатып �лмей, жортып жүріп �лем деп,
Түркістанның бетпақ ш�лін кезеді...», – 

деп суреттейді. Осылайша, 1861 жылы 
Тайшық пен Ахмет сұлтан �здеріне 
қараған елді ертіп, Перовскі қаласындағы 
Дебу генералға бағынышты болады. 1863 
жылы екі сұлтанның қызметі жағып, 
патша әкімшілігі екеуіне зауряд-хорун -
жий лауазымын берді. «Насаб наме сұлтан 
Сыдық» кітабында: «Зауряд хорунжий – 
түбі түркі-монғолдық әскери шен, ту ұс-

Кеңеске келіспеген Сыздық сұлтан: «Ата-бабамыздың ұстаған жолын 
тастап, орыс жағына шықпаймын. Олар Қоқанды алса, Бұхараға 

барамын. Егер Бұхараны да алса, кез келген бір мұсылман еліне 
барармын. Қалай да ата-баба жолынан аумаймын!» 

деп Түркістанда қалып қояды. 

тау шы деген мағынада қолданылған, 
зауряд – к�зге түскен, еңбегі сіңген деген 
мағынада қолданылады» деп түсінік бері-
   ліпті. Патша әскерінің құрамында қыз    -
метте жүрген Тайшық сұлтан 1863 жылы 
найза жарақатынан қайтыс болады. Ал 
Ахмет сұлтан 1867 жылы Шымкент уезі 
бастығының кіші к�мекшісіне тағайын -
далып, 1887 жылға дейін сол қызметте 
бол ды. Ол 1887 жылы қараша айында 
�мірден �теді.

Сыздық сұлтанның құрсанған жаудан 
беті қайтпайтын к�зсіз батырлығы, қиян-
кескі ұрыс жағдайында шапшаң шешім 
қабылдайтын алғырлығы секілді айрықша 
қасиеттері жайында аңызға бергісіз әңгі -
ме де деректер де жиі ұшырасады. Соның 
бі рі – 1864 жылы Қоқан билеушісі Fлім-
құл молдамен бірге генерал М.Чер няев  -
тың әскеріне қарсы шайқас. Шым кенттің 

дырған жауға қарсы қоқан әскері де ба тып 
бара алмай уақыт созыла түседі. Сол кезде 
Сыздық сұлтан Fлімқұл молдаға «Бұл 
орыстарды бұлайша шабуыл жасап жеңе 
алмаймыз. Fкем Кенесары хан осын   дайда 
бекініп алған орыстарға ша      буыл жасаған-
да, ш�п  ті қалың буып, соны тасалана до  -
маталып барушы еді, біз де солай істейік» 
деп кеңес береді. Сар    баз дар сұлтанның 
бұй рығымен қамыс пен жусанды орып, 
қалың етіп буып, орыс  тар ға қарай до -
малатып келіп, таса  сынан шыға тап беріп 
соққы жасайды. Алайда осы ұрыста Сыз-
дықтың санына оқ тиіп, жараланады. Мі-
ніп жүрген қара ар ғыма ғына бес жерден оқ 
тиіп, майдан дала сында қалады.

«Насаб наме сұлтан Сыдық» кіта  бын-
да: «Иқан түбегіндегі соғыс Ресейдің Орта 
Азияны жаулап алу тарихында ерекше 
орын алады. Бұл жерде 1 обер-офицер, 
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Гүлзина БЕКТАС

Биыл жазушының 100 жылдығы тойланып жа-
тыр. Туған жерінде қалам гердің атында театр 

фестивалін �ткізсе, Алматыда «Тахауи Ахтанов-
тың шығар машылық әлеміне» арнап, конференция 

жасады. Мұның бәрі Халық жазушы сына 
арналған құрмет болса керек. 

�р о�ырманны
 жиі 
�айталап о�итын с�йікті 
шы�армасы болады. Бала 
кезде о�ы�ан кей д�ниені
 
адам жанында жатталып 
�алатыны та�ы бар. С�йікті 
кейіпкер де адам �міріні
 бір 
б�лшегі. Бізді
 буын !алихан 
Ыс�а�, Бердібек Со�па�баев, 
Сайын М&ратбеков, Тахауи 
Ахтанов және та�ы бас�а �аза� 
әдебиетіні
 классиктеріні
 
шы�армаларын с�йсініп 
о�ыды. �р жазушыны
 �зіне 
�ана тән �олта
басы бар-ды. 
Сол �олта
ба ар�ылы �ай 
жазушыны
 шы�армасы екенін 
жазбай танитынбыз...

Тахауи Ахтановтың қалған шығар-
малары бір т�бе де, мен үшін «Шырағың 
с�нбесіні» бір т�бе. Жеке кітапханамның 
т�рінде тұрған бұл роман жиі қайталап 
оқитын, сүйікті кітаптарымның бірі. 
Соғыс жылдарындағы ел басында 
түскен нәубетті �зек етіп, Нәзираның 
басынан кешкен оқиғалары арқылы 
беруге тырысқан. Қазақ елінің басынан 
кешкен ашаршылықты, азапты жыл-
дардың к�рінісін «Шырағың с�нбесін» 
к�ркем суреттеп береді. 

Биыл жазушының 100 жылдығы 
тойланып жатыр. Туған жерінде қалам-
гердің атында театр фестивалін �ткізсе, 
Алматыда «Тахауи Ахтановтың шығар-
машылық әлеміне» арнап, конференция 
жасады. Мұның бәрі Халық жазушы-
сына арналған құрмет болса керек. 

Қаламгермен бірге жүрген, оның 
к�зін к�рген ақын-жазушылар к�п 
емес. К�пшілігі «келместің кемесіне 
оты рып» кетіп қалды. Соңында қалған 
санау лылардың қатарында ақын 
Сейфолла Оспан бар. Тахауи мұрасын 
жинақтап, зерттеп-зерделеп жүрген 
жан ның бірі. Тіпті, естеліктерін жинақ-
тап, жеке кітап етіп шығарды. Сейфолла 
аға жазушының жанында к�п жүрді. Ол 
туралы қимас естеліктері де жоқ емес. 
Ақын аға айтқан естеліктерді қағазға 
түсірген едік. 

АБДОЛЛАНЫ БЕРДІБЕККЕ 
ТАНЫСТЫРҒАН ТАХАУИ

«Бердібекпен де, Тахауимен де талай 
сапарлас болдық», – дейді Сейфолла 
аға. Бірін-бірі қатты құрмет тұтқан, 
бірін-бірі ардақтап, қастерлеген аза-
маттар ғой. Бірде Алматыға келгеннен 
кейін бір оңаша тұста Бердіағаңнан 
Тахауи туралы сұрадым.

«Ол ұлы классик қой. Сосын ол жал-
ғыз болсын ба, айналасында �зіндей 
адамдар жүрмесе, сәні келмейді емес 
пе? Менің ол жайлы сыр шертуге тілім 
жет пейді-ау деймін. Оның үстіне, шын-
дығын айту керек. Ондай кеңістік біздің 
арамызда жоқтың қасы, – деді де, – 
Мен саған бір қызық әңгіме айтып 
берейін. Ол кезде осы Тахауи «Қазақ-
фильмде! Бас редактор, мен болсам осы 
Жазушылар одағында проза жағындағы 
кеңесші болып қызмет атқаратынмын.

Ол қашан болсын, бастықтығы мен 
жазуын қоса алып жүрген жан. Бір күні 
бізге соқты. Мен күнделікті жұмысымды 
түртініктеп отырғанмын. Ол мені ша-
ма лы с�зге тартқысы келіп еді, менің 
қолым босай қоймады. Сосын сәл 
тұрды да: 

 – 8й, Бердібек, осы сенің жалақың 
қанша? – деді. Мен �зімнің қанша алып 
жүргенімді айттым. Сол мезет Тахауи 
қолын бір сілтеп, әй-шәй жоқ:

– Сен менің қарауыма кел. Осы 
жерден алатыныңды екі-үш есе етіп 
берем, бола ма? – деді. Мен күйбеңдеп 
қалдым. Екі ойлы болып, күйбеңдеп 
қалғанымды бірден байқап, қыр соңыма 
түсті. Содан не керек, қатарынан үш 
күн келіп, к�ндіріп алды да кетті. Соны-
мен, мен киностудиядан бір-ақ шық-
тым. Жалақым шынында да екі-үш есе 
к�п болды. Бұл ж�нінде Ақтақаш с�-
зінде тұрды. 

Қысқасы, маған «әй дейтін әже, қой 
дейтін қожа» жоқ, бір ғажап еркіндікке 
шықтым дейсің. Тағы бір күні жұмыс 
орнымда отыр едім. Бастығым Ақтақаш 
та отырған, кенет біреу хабарласып, 
Тахаң мен с�йлесіп еді. Ол: «;зің кел-
сеңші, мына Бердібек те отыр. Не нәр-
сені де шешуге болады ғой», – деп 
трубкасын қойды да:

– Бердібек, сен осы, ана балаларға 
арналған шығармаларыңды киноға 
бейімдесең қалай болар екен? – деді. 
– Мен жаңа анау Абдолла деген режис-
серді шақырып едім. Кино жағынан ол 
үлкен талант. Ол саған нағыз таптыр-
майтын адам, – дегенінше, екі мұрты 
едірейіп Абдолла да жетіп келді. 

Тахаң әй-шәй жоқ Абдоллаға: – 
Мына кісінің үлкен жазушы екенін 
білесің ғой, – дейді. Ол да: – Иә, иә, 
– деп жатыр қалбақтап. Тахаң шамалы 

аңырып қалды да, Абдоллаға бір қарап, 
маған бір қарап:

– Осы сендер тізе қосып жұмыс іс-
тесеңдер қайтеді? – деп жауап күткендей 
бізге тағы алма-кезек қарады. Алдымен 
Абдолла жауап берді:

– Бұл кісінің «Менің атым Қожасын» 
�зім де к�птен бері межелеп жүр едім. 
Енді бұл кісінің �зі келіссе? – деп маған 
қарады.

– Бұрын-соңды сценарий жазып 
к�рмегенмін, – деп едім. 

Ақтақаш:
– Жазып к�рмесең, жазасың. Ана 

алдыңдағы сценарийлердің қайсысы-
ның жақсы, қайсысының жаман екенін 
к�ріп отырған жоқсың ба? Оның үстіне, 
мына Абдолладай іс-тәжірибесі ысыл-
ған адаммен бірігіп жасайтын болсаң-
дар, бұл қадамдарың сәтсіз болмас. 
8умин, – деді де:

– Жүріңдер, мына істеріңнің оңға 
басуына деп таза ауада сыра-пыра ішіп 
қайтайық, – дегені. Одан кейінгі істі 
Ақтақаш заңдастырып берді де, 8бекең 
екеуміз кірісіп кеттік. Шындығы керек, 
менікі тек, к�бінесе 8бекеңді тыңдау 
болды. Былай ет десе, былай етем, олай 
ет десе, олай етем. Бәрібір Абдоллаға 
т�рт аяғы тең дүние беруге жарамадым. 
Соған шыдамады ма білмеймін, бір күні 
сценарийді қолымнан алып алды да, 
әй-шәй жоқ 8бекеңнің �зі кірісіп кетті. 
Бірақ мені авторлықтан алып тастаған 
жоқ. Ол да бір ерекше азамат екен. К�п 
ұзамай бас-аяғы жұп-жұмыр «Менің 
атым Қожа» атты фильм менің атымды 
барша әлемге жайды. 8рине, оған се-
беп ші болған деп алдымен �зімнің Ақ-
та қашымды айтар едім. Одан кейін 
құ дай менің бағыма Абдолланы тап 
келтіргенін қарасаңызшы. Одан кейін 
де Абдолланың мәрттігімен «Балалық 
шаққа саяхат», «Жүйрік болсаң озып 
к�р» тағы-тағыларына ұласып жүре 
берді.

С�йтіп, менің Жазушылар одағында 
�тетін бар �міріме �згеріс енгізіп, �зім-
нің Ақтақашым ақ жолға алып шыққан. 
Ол кісіге айтар алғысым да шек жоқ. 
Сондықтан да мен үнемі Ақтақаштай 
бастықтың қол астында істегеннен 
артық жұмақ жоқ деп елге айтып жүрем. 
Оған деген бар алғысым шексіз.

Ал Абдолланың киногерлігіне еш-
кімнің �ресі жете қоймас деп ойлаймын. 
Алдыңғы кезде оның талабына мен де 
шыдас бере қоймай, сол маңдағы біл-
гіш сымақтардың с�зіне ере жаздағаным 
да бар. Бірақ ол �зін-�зі «Менің атым 
Қожа» фильмімен дәлелдеп шыққанда, 
ол кісінің үлкен қасиетін сонда ғана 
ұқтым» деп біраз шерін тарқатқандай 
болған Бердібек ағамыз», –дейді 
Сейфолла аға.

АХТАНОВТЫҢ 
ІЗІН ЖАЛҒАҒАН...

Дулат Ахтанов – т�рт баланың 
кенжесі. Үйдің үлкені Нұрлан, одан 
кейін екі қыз – Резеда мен 8сия бар. 
Дулат аға ұзақ жыл оператор болып 
жұмыс істеген. Алматыда тұратын Дулат 
ағамен телефон арқылы тілдестік. 

8кемді еске алсам, артта қалған 
балалық шаққа еніп кетемін. Мен үйдің 
кенжесі болдым. Біздің отбасы ор та-

лықтан қашық тұрды. Ұзақ жылдар 
бойы жеке үйлерде к�шіп-қонып 
жүрдік. Бір күні әкеме т�рт б�лмелі 
пәтер берді. Сол үлкен шаңырақта мен 
�мірге келіппін. Мен �мірге келгенде 
әкемнің жасы қырықтан асқан кезі. 
Орта жасқа келгенде к�рген кенжесі 

бол ған соң ба, мені айрықша еркелетті. 
Қайда қонаққа барса да, жанынан тас-
тамайтын. Үлкен-үлкен ақын-жазушы-
лардың үйінде бірге қонақта болдым. 
Қазақ әдебиетінің классик терінің 
барлығының дерлік к�зін к�р дік десем, 
қателеспеймін. Кішкентай балаға 
үлкендердің арасында қонақ болу – іш 
пыстыратын, к�ңілсіз болса да, ол 
кісілердің тағылымын естіп �судің 
бақыты б�лек еді.

8кем жазу үстеліне отырған кезде 
қасына барсаң, бұрылып, басыңнан 
сипайтын. Ал сол сәттерде шығарма-
шылық атты жұмбақ сиқырдың куәсі 
боласың, ол сезімді с�збен жеткізу 
мүм кін емес. Қаншама жыл �тсе де, сол 
бір тәтті сезім бұрынғыдай жүрек түк-
пірінде қалды. Еске түссе, жаным 
жадырап, жүрегім жылып кетеді. 

8кем �те к�пшіл адам еді. Ешкімді 
жатыр қамайтын, ашық-жарқын, к�п-
ші лікпен араласқанды жақсы к�ретін. 
К�шеде біреуді к�ріп қалса да, емен-
жарқын әңгімелесіп, с�йлесіп кететін. 
«8ке, ол сіздің досыңыз ба?» деп сұра-
саң, кім екенін �зі де білмейтін сәттері 
болатын. 

8кем алғаш ақын боламын деп, 
�лең жазып бастаған. Бала кезінде 
жазған �леңдері де бар. Кейін прозаға 

тады. Олардың қатарында Алексей 
Толстойдың да шығармалары болды. 
;зі оқыған шығармалары туралы сын 
жанрында мақалалар жазып, онысы 
әдеби газеттерде, журналдарда жарық 
к�ре бастады. С�йтіп жүріп ойланады 
ғой: «Жұртқа сын айтқан жақсы, �зім 

не істеп жүрмін? Мен сондай шығарма 
жаза аламын ба?» деп. 

;зі үш-т�рт жыл бұрын бастап 
қойған «Қаһарлы күндерге» қайта ора-
лады. Бұл шығарма әкемнің ең алғаш 
жазған романдарының бірі. С�йтіп, 
оның жазушы ретіндегі қадамы осылай 
басталған еді. Одан кейін де қаншама 
шығармалар жазды. Драматургия 
жанры на да үзбей қалам тартты. Аудар-
маны да орта жолдан тастап кеткен 
жоқ. 

«Қаһарлы күндер» туралы бір жазба-
сында: «Бұл романның жазылуы онша 
к�п уақыт алмағанымен, толғағы ұзақ 
болды. Үш жыл бастан кешкен соғыс 
туралы роман жазуды к�п ойладым. 
1949 жылы бас жағын жазып, кірісіп те 
кеттім. Бірақ жұмысым �нбеді. Ша-
масы, келер жылы болар, 8бдіжәміл 
Нұрпейісовтің «Курляндия» романы 
жарық к�рді. Соны оқып шығып, ойға 
қалдым. Шығарма біраз кемшілігі 
болса да, маған қатты ұнады. Сонда сол 
кездегі қазақ жазушыларының басым 
б�лігінде жоқ, кәдімгі тірі, жанды сурет, 
бусанып тұрған �мір б�лшектері бар 
екен. Ал менің бастап қойғандарымның 
тұрған дәрежесі одан әлдеқайда т�мен 
болатын. Содан �зімнен-�зім жерідім 
де, жаза бастағанымды тастап кеттім. 

Кейде болашақ шығарманы ойлап, 
толғанып жүрсем де, үш-т�рт жылға 
дейін қайтып оралуға зауқым соқпады. 
Сын мен к�ркем аудармаға бет бұрып 
кеттім» дейді. 

8кем түрлі қызметтерді атқарған. 
Мәдениет комитетінде жауапты қыз-
мет те жұмыс істеді, түрлі баспаларда 
редактор болды. Кейін �зім де кино 
саласында жұмыс істеп жүрген кезімде 
оның «Қазақфильмде» бас редактор 
болып қызмет істегенін білдім. Ол кісі 
туралы киностудияда қызмет атқарған 
ардагерлерден жылы естеліктер естідім. 
Ең соңғы қызметі Кітап палатасының 
директоры болды. Сол жерден зейнетке 
шықты. 

Қазір Нұрлан мен Резеда жоқ. Екеуі 
де о дүниелік болып кетті. Нұрлан ағам-
нан екі қыз, бір ұл бар. Резеда апам 
8білхан Қастеевтің келіні болды. Екі 
ұлы бар. Дәурен мен Сауран – Қас-
теевтің немерелері, екеуі де талантты 
суретші. 8сияның екі ұлы бар, менің екі 
қызым бар. Қызым Мерей атасы секілді 
с�зге шешен, екі тілге де шебер, білімді. 
Тахауи Ахтановтың ш�берелерінің бәрі 
талантты, бәрі мықты деп, мақтаныш-
пен айта аламын. Осы жолы Ақт�беде 
әкеміздің мерейтойы �ткен кезде 
Мерей с�з с�йлеп, атасы туралы әдемі 
естелігін айтып берді.

ЖАСАНДЫЛЫҚТАН 
АДА ЖАЗУШЫ

Жазушы Дулат Исабеков қаламгер 
хақында: «Дүниенің басынан тағы бір 
дүрбелең �тіп, қазақ халқы да соғыстан 
қалжырап шықты. Міне, дәл осы тұста 
қазақ прозасының к�гінде кенет екі 
жұлдыз пайда болды. Олар әне-міне 
дегенше, Алпамыстай тез ержетіп, 
сәулесі тек қазақ жеріне ғана емес, 
басқа елдерге де анық к�ріне бастаған 
жарық жұлдыздарға айнала бастады. Ол 
екі жұлдыз – 8бдіжәміл Нұрпейісов пен 
Тахауи Ахтанов еді» деп жазады. 

Ол расында қазақ әдебиетінде �з-
геше бір соқпақ салды. Оның «Бораны» 
да, «Қаһарлы күндері», «Махаббат 
мұңы» да оқырманына ой салды. 
Сондықтан да болар, «Тахауи Ахтанов 
деген есім буыны қатайып, қабырғасы 
к�теріліп қалған қазақ әдебиетінің 
ауласына еркін еніп, еркін аралап жүре 
берді». 

Айтқандай, Тахауи Ахтанов пен 
ақын Қуандық Шаңғытбаев – бір 
ауылда туып, бірге �скен жандар. Екеуі-
нің балалық шағы да, жастық кезеңі де 
бірге �тті. Отбасы болып та бірге ара-
ласты. Қуандық ақынның қаламгерге 
арнап жазған жырында мынадай �лең 
жолдары кездеседі:

«Есіңде ме Қарабұтақ, Тахауи,
Ең шеттегі Есмалайға тақау үй,
Б�лмесіне сәби арман сыймайтын
Сабан менен лайдан соққан жатақ үй».

Қарабұтақтан шыққан кішкентай 
Тахауи Қазақстанның Халық жазу-
шысына айналды. Соғыс тақырыбын 
1957 жылы жарық к�рген «Қаһарлы 
күн дер» романын �згеше �рнекпен 
жазды. 1960 жылы «Махаббат мұңы» 
атты әңгіме-повестер кітабы шықты. 
Бұл туынды да к�пшілік ықыласына 
б�ленді. 

Тахауи Ақтанов Қазақтың мемле-
кеттік к�ркем әдебиет баспасында, 
«Қа зақфильмде», «8дебиет және Ис-
кусство» (қазіргі «Жұлдыз») жур-
налын да, Жазушылар одағының Қа-
ра ғанды б�лімшесінде, ҚазКСР Ми-
нистрлер советінде түрлі қызметтер 
атқарады. «Жұлдыз» журналының бас 
редакторы болды. Республикалық 
Кітап палата сында директор болып 
еңбек етті. Қай қызметте болса да 
турасын айтып, ақи қат жолынан тай-
мады.

С�з соңын 8бдіжәміл Нұрпейісовтің 
«К�ктегі Құдайға емес, жердегі адамға 
табындырып қойған әнебір заманда да 
қайсар, �жет жазушының қаламы ра-
қым сыз заманның ырқына к�не қой-
май, ағысқа қарсы жүзген мұзжар ғыш 
кемеше сол кездегі күллі совет қалам-
герлері ішінде бірінші болып қырдағы 
қоңын күн тескен қойшы �мірінің ба-
сындағы адам т�збестей ащы шындықты 
жазды. Бұл Ахтановтың қан майдандағы 
жанын оққа байлап, жауға шапқан 
ерлігінен бірде кем түспейтін әдебиет 
майданындағы азаматтық ерлігі еді. 
Жарты ғасырға жуық творчестволық 
ғұмырында азаматтық ары мен жазушы-
лық парызын адал ақтап, тірлікте тә-
кап пар басын таққа да, тақта отырған-
дарға да иместен, дүниеден шалқақтап 
басып �тті», – деген баталы пікірмен 
түйіндегім келеді.

;з тарапымнан сүйікті жазушымның 
шығармаларын бір тізбекке салсам, 
былайша құрылған болар еді:

«Боранда» адасқан жоқ, «Махабба-
тына мұң» шақты, «Қаһарлы күндердегі» 
қиындығын оқырманмен бірге б�лісті. 
«Антына» адал болды. Бастысы, оның 
«Шырағы с�нген» жоқ!

қàð ñө ³œ қàð ñө ³œ ҚАЗАҚЫҚАЗАҚЫ

ЖОЛБАРЫСЫЖОЛБАРЫСЫ

к�шіп кетті. Алғаш ауылдан Алматыға 
кел генінде тіпті орыс тілін білмеген 
екен. 1940 жылы Қазақ мемлекеттік 
педаго гика институтына оқуға түседі. 
Орыс тілін енді үйреніп, орыс және 
әлем классиктерінің шығармаларын 
оқып, аударма ісімен айналыса бастаған 
кезінде соғыс басталып кетеді. Ол жыл-
дары студенттерді соғысқа алмаса да, 
�зі сұранып, майданға аттанады. Кейін 
біз ол кісіден сұрағанымызда: «Толс-
тойдың «Соғыс және бейбітшілігін» 
оқыған адамның соғысқа бармағаны 
ұят болар еді» деп айтып еді. Жалпы, 
әкем соғыс жылдары туралы, бастан 
кешкен қиындықтары туралы әңгіме-
легенді ұнатпайтын. ;зінің де айтқаны 
бар: «Жастығымның майданда �ткенін 
білесіңдер. Майдан адамды тазалыққа, 
әділдікке, тәртіпке үйретеді. Менің 
іштей бір шүкіршілік қылатыным – осы 
қасиеттер �зімде де, майдандас доста-
рым ның бойынан да табылады» деген 
еді. 

8кем әскери қызметтен 1948 жылы 
ғана босады. Майданнан келгеннен 
кейін біраз уақыт әдеби аудармамен 
айналысқан. 8лем әдебиетін, орыс 
әдебиеті классиктерін аудара бастады. 
Сосын әдеби сын жанрына да қалам 
тартты. ;йткені отбасын асырау қажет 
болды. Ол кезде үлкен ағам Нұрлан 
�мірге келген. Бірқатар шығармаларды 
орыс тілінен қазақ тіліне аудара бас-



– Елімізде халықтың қаржылық 
сауаттылығын арттыру басым бағыттардың 
бірі болып отыр. �зіңіз айтқандай, осынау 
қаржылық сауаттылықтың кемдігінен халық 
арасында қаржылық пирамидадан, 
алаяқтықтан зардап шегіп отырғандар к�п. 
Сіз тек Шымкент қаласының тұрғындарына 
ғана к�мек бересіз бе, әлде к�ршілес жатқан 
Түркістан облысы тұрғындары да  кеңес ала 
ма? 

– �леуметтік желіні белсенді 
жүргізетіндіктен тек Шымкент қаласынан 
емес, Түркістан облысы аумағынан немесе 
еліміздің басқа �ңірлерінен к�мекке 
жүгінетіндер бар. Негізі, біздің «�ділдік 
жолы» РҚБ республиканың барлық 
облыстары мен республикалық маңызы 
бар қалаларында филиалдары бар. Барлық 
филиалда білікті мамандар қызмет атқарады. 
Сондықтан �зекті мәселемен кез келген 
�ңірден жүгінген азаматты сол �ңірдің 
филиалына жолдай аламыз. Бұл �з кезегінде 
мәселенің толыққанды қаралып, түбегейлі 
шешілуіне мүмкіндік береді.

Қаржылық, құқықтық сауаттылық 
мәселесіне келсек, оңтүстік �ңір халқының 
құқықтық сауаттылық деңгейі басқа 
�ңірлермен салыстырғанда т�мен деп айтар 
едім. Мүмкін бұның бір себебі – халықтың 
тығыздығымен де түсіндірілетін болар. 
Интернет алаяқтарға алданатын халық 
саны күннен-күнге артып жатыр. 0кініштісі 
сол – ол алаяқтардың басым к�пшілігін 
табу мүмкін емес, шетелдік азаматтар. 
Уақтылы жалақысын ала алмайтын, 
микроқаржы ұйымдарынан к�птеп қарызға 
белшесінен батқан азаматтар. Айта берсем 
к�п. Сондықтан қазақтілді заңгер әріптес-
терімді қоғамды бірге құқықтық сауат-
тандыруға шақырғым келеді. 

– Шымкент қаласында қандай �зекті 
мәселелер бар?  �з тарапыңыздан қандай 
жағдайларға назар аудардыңыз?

 – Шымкент қаласының қоғамдық 
кеңесіне мүшелікке биыл  маусым айында 
қабылдандым. Жалпы, қоғам белсендісі, 
сыбайлас жемқорлыққа қарсы сарапшы  
ретінде оған дейін де қаладағы �зекті 
мәселелерді к�теріп, шешілуіне ат салысып 
келе жатқан адаммын. Алайда қоғамдық 
кеңес –дұрыс пайдалана білген адамға 
жақсы инструмент. Себебі Қоғамдық кеңес 
мүшесі ретінде, мәселелерді тікелей лауазым-
ды тұлғаларға қоюға, қажетті ақпараттарға 
жылдам қол жеткізуге, кеңес атынан ұсы-
ныс хат жолдай отырып, мәселелердің дұрыс 
шешімін табуына қол жеткізуге болады. 
Қоғамдық кеңестің сыбайлас жемқорлыққа 
қарсы іс-қимыл, заңдылық комиссиясының 

мүшесімін. Сондықтан ол жақта да негізінде 
сыбайлас жемқорлыққа қарсы күрес 

мәселесіне баса назар аударып жүрмін. 
– «'ділдік жолы» РҚБ Шымкент 

филиалының басшысы  және әлеуметтік 
желі белсендісі  ретінде қаламыздағы 
кейбір олқылықтарды жиі к�теріп жүрсіз. 
Олардың қатарында Спорт басқармасының 
заңсыздық тарын ерекше айтап �ттіңіз... 

Осы және басқа да қандай мәселелерді  
к�теріп, оң шешілуіне ықпал еттіңіз?

–«�ділдік жолы» РҚБ 
Шымкент қаласы филиалы 
негізгі үш бағытта қызмет 

атқарады. Біріншісі – 
халыққа тегін құқықтық 
к�мек к�рсету. Заңгер 
ретінде жеке �зім филиал 
атынан  216 адамға тегін 
құқықтық к�мек к�рсет-
тім. Екінші басты бағы-
тымыз – сыбайлас 
жемқорлыққа қарсы 
мониторинг. Бұл бағыт 
бойынша қаладағы 
�зекті мәселелерді к�-

теріп, сыбайлас 

жемқор лық тәуекелдерін анық тап, оң 
шешілуіне ықпал етеміз. 2023 жылы атқарған 
жұ мысы мыздың кейбіріне тоқтала кетсем:

Біріншіден, Шым кент қаласындағы 
жеке мектептердегі бір мез  гіл тегін ыстық 
тамақ  ты ұйымдастыру үшін Білім басқармасы 
ешқандай бәсекелес ортасыз, конкурссыз 
және нормативтік-құқықтық актісіз мемлекет 
қаражатын тікелей «Т�лем» компаниясына 
беріп отырған. Салдарынан монополияға 
қарсы агенттік, Сыбайлас жемқорлыққа 
қарсы іс-қимыл департаменті тарапынан 
біздің фактілер расталып, қазір ол ком-
паниямен келісімшарт бұзылды. 0здеріңіз 
білесіздер, ашықтықты қамтамасыз ету 
үшін Білім басқармасы ол ақшаны қазір 
тікелей ата-ананың шотына аударып жатыр. 

Екіншіден, Спорт басқармасындағы 
сатып алуларға қатысты мәселе бойынша, 

Shymkent Marafon сайысына қатысу үшін 
әр қатысушы т�лем т�лейді одан б�лек, 
қаладағы «сен тұр, мен атайын» деген 
кәсіпкерлер демеушілік жасайды және одан 
б�лек, мемлекеттік сатып алу жүргізілген. 
Мемлекеттік сатып алу порталының деректері 
бойынша  2018, 2020, 2021 жылдары осы 
іс-шараны ұйымдастыруға Шымкент 
қаласының Дене шынықтыру және спорт 
басқармасы «Корпорация Headway incor-
porated» жауапкершілігі шектеулі серіктес-
тігімен жалпы сомасы шамамен 82 000 000 
теңгеге келісімшарттар жасаған. Ең 
таңқаларлығы, барлық сатып алулар 
ешқандай конкурс �ткізбестен тікелей бір 
к�зден жүзеге асырылған! Тағы бір қызықты 
жайт:  2021 жылы жүгіру марафоны 
2021  ж. 10 қазан күні ұйымдастырылған. 
Ал  Спорт басқармасы Headway incorpo-
rated жауапкершілігі шектеулі серіктестігімен 
2021 ж.  14-қазан күні келісімшарт жасасқан.

Аудит департаменті біздің анықтаған 
бұзушылықтардың барлығын (авторлық 
құқық еместігін және шартқа марафон 
�ткізіп болған соң отырғанын) Аудит 
барысында анықтап, Спорт басқармасының 
экс-басшысы Б.Тұманбаевты әкімшілік 
жауапкершілікке тартты.

Тағы бір бұзушылық – 2022 ж. мемлекет-
тік және бюджеттік қызметшілер арасында 
спартакиада ұйымдастыру үшін «Иманбай» 
ЖК-мен келісімшартқа отырады. Бастапқыда 
7 миллионға келіскен баға қосымша 
шарттармен 17 миллионға дейін ұлғайтылған.

Аудит қорытындысымен «Иманбай» 
ЖК заңсыз артық алған 7,5 миллион теңгені 
қазынаға қайтарды. 2022 ж. Спорт басқармасы 
сыбайлас жемқорлық тәуекелдерін азайту 
мақсатында Telse ЖШС-мен жаңа ақпараттық 

жүйе орнату үшін тікелей бір к�зден 19 
миллион 900 мың теңгеге келісімшартқа 
отырады. Алайда бұл ақпараттық жүйе іске 
қосылмайды. Аудит қорытындысы бойынша 
2022 жыл бойы бұл ақпараттық жүйе  жұмыс 
істемеген. Нәтижесінде, Б.Тұманбаевқа 
әкімшілік айыппұл салынды.

– Жаңылыспасақ, осындай заңсыздық-
тардың арасында зоопарктегі келеңсіздіктер, 
қаңғыбас иттердің мәселесі де бар емес пе?

– Зообақтағы мәселелерге келетін 
болсақ, Сыбайлас жемқорлыққа қарсы 
іс-қимыл агенттігінің Шымкент қалалық 
департаментінің еріктілер жобасының 
мүшесі ретінде зообақтағы жануарларға 
етті әлеуметтік маңызды мекемелермен 
(аурухана, балабақша) салыстырғанда 
қымбатқа сатып алатынын анықтадық. 

Қазір бұл факт бойынша аудит қорытын-
дысын күтіп отырмыз.

Жалпы, мемлекеттік сатып алу порталы 
арқылы қоғамдық бақылауды жүзеге асыру 
барысында 2023 жылдың алғашқы 6 айында 
жалпы сомасы 358 млн теңгенің мемлекеттік 
сатып алуларында заңбұзушылыққа жол 
берілгендігі анықталды.

Бірлестікпен Ішкі мемлекеттік аудит 
департаменті ақпараттар жолдану нәти-
жесінде 284,8 млн теңгенің мемлекеттік 
сатып алуларында заңбұзушылықтар раста-
лып, тиісті ден қою шаралары қабылданды.

Осынау аты аталған заңбұзушылықтарға 
қатысты 28 лауазымды тұлғаларға тәртіптік 
шаралар қолданылды. Оның біреуіне қатаң 
с�гіс, сегізіне с�гіс, 19-ына ескерту жария-
ланды. Ал 20 лауазымды тұлғаға әкімшілік 
шаралар қолданылып, 6,9 млн теңгеге 
әкімшілік хаттамалар толтырылды, 3,5 млн 
теңге айыппұлдар бюджетке �ндірілді.

– Сонымен бірге биыл  Шымсити аумағына 
егілген ағаш к�шеттеріне де мониторинг 
жүр гіздіңіздер. Қандай олқылықтарды 
байқадыңыздар?

– Сыбайлас жемқорлыққа қарсы 
еріктілермен бірге  Шымсити аумағына 
егілген ағаш к�шеттерін санап, мониторинг 
жүргіздік. 

2022 жылдың қараша айында Шымкент 
қаласы қалалық Жайлы ортаны дамыту 
басқармасының «Жасыл белдеу» КММ 
тарапынан Шымсити аумағына 5 500-ден 
астам ағаш к�шеті егілген еді. Мониторинг 
барысында еріктілер 6 к�ше (Абылай хан, 
Алатау батыр, Қадырғали Жалайр және 
атауы жоқ к�шелер) бойында егілген 
к�шеттерді санап, нәтижесінде нақты 4 
762 к�шет егілгені анықталды. Оның  3 
759-ы қурап қалған болып шықты.

Қазір біз жолдаған арыз негізінде Аудит 
департаментімен тексеріс жүргізілуде. 
Жауабын күтіп отырмыз.

– Жалпы, тұрғындар қандай мәселелермен 
жиі жүгінеді? Зорлық-зомбылық тақырыбын 
да  жиі қозғайсыз ба?

– Құқықтық к�мек алу үшін жүгінетін 
халықтың мәселелері сан алуан. К�бінесе, 
проблемалы несие, интернет алаяқтық, 
қаржылық пирамида, отбасылық істер 
(алимент  �ндіру, баланың тұрғылықты 
мекенжайын анықтау, ажырасу және т.б.). 
Сонымен қатар тұрмыстық зорлық-
зомбылықтан зардап шеккен әйелдер де 
келіп жатады. Бірақ біздің �ңірдің әйелдерінің 
бір жаман әдеті  – жеме-жемге келгенде 
кешірім сұраған туысының к�зін, с�зін 
қимай, арыздарын кері алып жатады. Осы 
мені қатты қынжылтады. Мемлекеттік 
органдардың әрекетіне, шешімдеріне 
наразы, сыбайлас жемқорлық фактілерін 
хабарлауға да жүгінетіндер аз емес. 

– Сұхбатыңызға рахмет! 

Сұхбаттасқан 
Назгүл НАЗАРБЕК
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Батыс �аза	стан облысыны� 
әкімі Нариман Т�ре�алиев ауыл-
дар�а жиі шы�ады. Осы жолы әкім 
облыс ты� е� шал�ай аудандары 
Жәнібек пен Б�кей Ордасы аудан-
дарына бар ды. Б$л екі аудан да 
облыстан әжептәуір 	ашы	та орна-
лас 	ан. Хал	ы негізінен мал шаруа-
шылы �ымен айналысады. '�ір 
бас шысы алыс аудандарда�ы әлеу-
меттік ахуалды �з к�зімен к�ріп, 
халы	пен кездесті. 

Алдымен облыс әкімі Б�кей Ордасы 
ауданына барды. �кім Хан Ордасы 
ауылындағы спорт залына ат басын тіреп, 
жас спортшылармен жүздесті. Бұл ғимаратта 
100-ден астам бала спортпен айналысады. 
Олар бокс, күрес, ауыр атлетика, тоғызқұма-
лақ және футбол секцияларына қатысады. 
Жас�спірімдердің жетістігі аз емес. Облыс-
тық, республикалық додаларда жүлдегерлер 
қатарынан к�рініп жүр. Аудандық балалар 
мен жас�спірімдер спорт мектебінің 
директоры Армат Меңдешов жас спортшы-
лардың қабілеті асып-тасып тұрғанымен, 
олардың жаттығуына айтарлықтай қолайлы 
жағдай жоқ екенін жеткізді. Облыс әкімі 
�з кезегінде бұл ауылға 2025 жылы спорт 
кешені салынатынын айтты. 

Бұдан әрі облыс әкімі Нариман 
Т�реғалиұлы «Рауан» шаруа қожалығына 
барды. Ол жерде шаруалармен кездесті. 

– Шетелде ет �ндірісімен айналысатын 
компанияның жұмысын к�збен к�рдім. 
Ол жерде де �ндірістік кооператив құрылған 
екен. Мысалы, басты компания ет �ңдеумен 
ғана айналысса, қалған қосалқы агроқұры-
лым дар тері �ңдеу және қалдықтан минерал-
ды тыңайтқыш түрлерін дайындауға жауапты. 
Ал �зге бір компания малдың сүйектерінен 
ұнтақ шығарады. Яғни, ешқандай қалдықсыз 
�ндіріс деуге болады. �рине, мұндай жетіс-
тікке санаулы күнде жетеміз деп айту қиын. 
Десе де, заман бірігіп жұмыс істеуді талап 
етіп тұр. Президентіміз де ауыл шаруашылығы 
саласын жетілдіруді тапсырды. Сондықтан 
агроқұрылымдарға әрдайым қолдау к�рсетуге 
әзірміз. Жергілікті қожалықтар мұнда ет 
�ңдеу комбинатын ашса болады. Кейін 
тері �ңдейтін зауытты да ашуға мүмкіндік 
туады. Сол кезде қазіргідей малдың етін 
келісіне 2 мың теңгеге сатумен шектеліп 
қалмай, одан да к�п табысқа қол жеткізуге 
болар еді, – деді Нариман Т�реғалиев. 

Сапар барысында облыс әкімі Хан 
Ордасы, Бисен және Сайқын ауылдық 
округтеріндегі медициналық мекемелерге 
санитарлық қызмет к�лігін табыстады. 
0ңірдегі денсаулық сақтау ұйымдарына 
тиесілі авток�ліктердің 78 пайызы тозған. 
Жыл соңына дейін 81 темір тұлпар сатып 
алынады. Басым бағыт ауылдық жерлердегі 
емдеу орындарына беріліп отыр. 

Бұдан соң аймақ басшысы Хан Ордасы 
ауылындағы мәдениет үйінде тұрғындармен 
кездесті. �кіммен кездесуге келген халық 
�здерін толғандырған сұрақтарын қойды. 

 «Қазір біздің ауданнан Жәнібек, 
Жаңақала аудандарына ауызсу беріліп 
жатыр. Сонымен қатар соңғы кездері 
Қазталов ауданына да бізден су құбыры 
тартылады деген ақпарат тарауда. Бүйте 
берсе, бара-бара су мәселесі �зіміздің 
ауданда күрделі болып кетпей ме?», – деген 
сұрақ қойылды облыс әкімі Нариман 
Т�реғалиевке. 

Су мәселесі бұл жақтың халқы үшін �те 
�зекті. Сондықтан да тұрғындардың мұндай 
сауал тастауы да заңды. 

– Иә, сіздегі ақпарат рас. Бүгінде Б�кей 
Ордасынан Қазталов ауданына су тарту 
жоспарланған. Бұл жобаны жүзеге асыру 
алдында бірқатар зерттеу жұмысы жүргізілді. 
Енді «Искра» жерасты су к�зінен Қазталов 
ауданының кей ауылдық округіне тіршілік 
нәрін жіберу туралы ұйғарымға келдік. 
Айта кету керек, осы жерасты су қорының 
тек 10 пайызы басқа ауданға берілетін 
болады. Ал «Аймекен» жерасты су к�зі осы 
ауданның қолданысында қала береді, – деп 
жауап берді Нариман Т�реғалиев.

Тұрғындар Хан Ордасы, Мұратсай 
ауылдарының кіреберіс жолдары мен 
Шоңай-Сайқын тасжолын салу мәселесін 
де к�терді. «Хан Ордасының кіреберіс 
жолы келесі жылға жоспарланған. Мұратсай 
ауылының мәселесі 2025 жылы шешілмек. 
Ал Шоңай-Сайқын аралығындағы жол 
2026 жылдың жоспарына енгізілді», – деді 
облыс әкімі. 0ңір басшысы тұрғындардың 
сан салаға қатысты �зге де сауалдарына 
жауап беріп, алдағы мақсат-міндеттерді 
атап �тті.

Облыс әкімі бұдан әрі Жәнібек ауданына 
барды. Аймақ басшысы алдымен «Казталов-
Жәнібек-РФ шекарасы» республикалық 
автомобиль жолының ж�ндеу жұмыстарымен 
танысты. Биыл аталған бағыттағы 8 айға 
жоспарланған 120 шақырым жолдың 104 
шақырымының құрылыс жұмысы аяқталған. 
Облыс әкімі Нариман Т�реғалиұлының 
айтуынша, 2024 жылы республикалық 
маңызы бар осы жолдың құрылыс жұмыстары 
толығымен бітеді. Сондай-ақ бұл бағыттағы 
жолдың 72 шақырымындағы к�пір құрылысы 
да аяқталып, пайдалануға берілді. Мерді-
гер – Uniserv ЖШС.

– Жыл сайын құрылыс материалдары-
ның, яғни шебін, битум, цементтің жетіспеуі 
жол жұмыстарын тежеп тұратын. Бұл ретте, 
Үкіметпен және «ҚазАвтоЖол», «Қазақстан 
темір жолымен» бірлесе отырып, мәселенің 
шешімін таптық. Сонымен қатар құрылыс 
барысында мердігер мекемелердің ұйым-
дастыру жағының әлсіздігі жұмыстың баяу 
жүруіне себеп болғандай. Жұмыстардың 
жай жүруіне талдау жасау барысында 
техникалардың да жетіспейтініне к�зіміз 

жетті. Осындай мәселелерді шештік. Бүгінде 
Бисен мен Сайқынның арасындағы бітпей 
қалған 16 шақырым жолға әзірге шебін 
т�селеді. Ал к�пір құрылысының жұмыстарын 
�зім қалт жібермей қадағалап отыр-
дым, – деді Нариман Т�реғалиұлы.

Жасқайрат ауылының кіреберісінен 
аудан ардагерлері мен ауыл тұрғындары 
�ңір басшысын құрметпен күтіп алды. Олар 
�зекті мәселеге айналған жол құрылысы 
жұмыстарына дән риза. «Біраз жылдан бері 
халықтың мұңы болған жолдың қарқынды 
жұмысы к�ңіл қуантты. Аз уақыт ішінде 
осындай нәтиже барын к�ріп, біліп отырмыз. 
Осы жол саласынан біршама хабарым бар 
болғандықтан әрі аудан тұрғындары үшін 
маңызы болғасын салынып жатқанына 
ризамыз. Ауданға жолдың жетіп қалғаны 
к�ңілге қуаныш сыйлайды. Ең бастысы 
жол құрылысы жұмыстарына жан біткен-
дей», – деді аудандық ақсақалдар кеңесінің 
т�рағасы Бекет �ліпқалиев.

Одан әрі Жасқайрат ауылдық мәдениет 
үйінде облыс әкімі Нариман Т�реғалиұлы 
аудан тұрғындарымен кездесті. Жиынға 
облыстық мәслихат т�рағасы Мұрат Мұқаев 
және басқарма басшылары қатысты.

Аудан әкімі Тимур Шиниязов ауданның 
әлеуметтік-экономикалық дамуы туралы 
баяндап, жыл ішінде атқарылған жұмыстарға 
тоқталды.

– Күні кеше 9 ауылдық округті аралап, 
елді мекендегі тұрғындармен кездестім. 
Ауданда 18 елді мекен бар. Халық саны – 14 
352 адамды құраса, экономикалық белсенді 
тұрғындар саны – 7 762 адам. Ауданның 
2023 жылға арналған бюджеті 6,8 млрд 
теңге. Биыл кірістеріміз 954,6 млн теңге 
к�лемінде бекітілді. Желтоқсанның бірінде 
аудандық бюджеттің �з кірістері 140 пайызы 
орындалды және шығыстар жоспарының 
орындалуы 97,2пайызы құрады. Жыл 
басынан мүйізді ірі қара малы – 71 143, 
ұсақ мүйізді мал – 68 967, жылқы малы– 21 
240, түйе –102 басты құрады. Аудан бойынша 
2023-2024 жылғы мал қыстағына тұратын 
94 мың шартты басқа 185,4 мың тонна мал 
азығын дайындау жоспарланып, күні бүгінге 
104,2 мың тонна жеке тұрғындар мен 
ауылшаруа шылық құрылымдары дайындаған 
және �ткен жылдан қалған 81,2 мың тонна 
мал азығымен қосқанда қажетті мал азығы 
дайын далды. Жем азығы бойынша дайын-
далған 2 157 тоннаның 920 тоннасы к�ршілес 
Ресей Федерациясынан әкелінді. Жем 
азығын дайындау жұмыстары жалғасуда. 
Биыл ауданымызда ауыл шаруашылығы 
құрылымдарымен барлығы 660 гектар жерге 
дәнді дақылдар және мал азығы дақылдары 
егілді. Аудан бойынша жұмыс істеп отырған 

шағын және орта кәсіпкерлік субъектілер 
саны– 998 бірлік, соның ішінде шаруа 
қожалықтар саны 546, жеке кәсіпкерлер 
саны – 452. Аталған салада 1 520 адам 
жұмыс істейді. Баршаңызға белгілі қазір 
ауыл халқының тұрмыс тіршілігін, әл-
ауқатын жақсарту мақсатында мемлекет 
тарапынан к�птеген бағдарлама қабылданды. 
Солардың бірі – «Ауыл Аманаты» жобасы. 
Аудан бойынша 4 015 аула 14 352 тұрғын 
тіркелген, соның ішінде жұмыссыздар саны 
– 796 адам, атаулы әлеуметтік к�мек 
алушылар саны – 95 отбасы және �зін-�зі 
жұмыспен қамтылғандар саны – 2 513 адам. 
«Ауыл аманаты» жобасы бойынша ауданға 
311 млн теңге қаражат б�лініп, күні бүгінге 
55 несие алушының құжаты толық мақұл-
данып 249 млн теңге комиссия қарауынан 
�тті. Ауданда ғимараттары тозған, типтік 
жобаға сай келмейтін 5 мектепке жаңа 
ғимарат салу жоспарланды. Соның ішінде 
Ақоба ауылында 108 орындық мектеп 
құрылысы жүргізілуде, жақында пайдалануға 
берілмек. Аудан толық газдандырылған, 
алайда отандық бас газдандыру сызбасына 
сай «Қамысты, Борсы, Талов ауылдарын 
газбен жабдықтау желілерін салу» нысаны 
бойынша жоба жасақталуда, –  деді Тимур 
Серікұлы.

Тимур Серікұлының айтуынша, баспанаға 
мұқтаж азаматтарды баспанамен қамту 
мақсатында ауданға республикалық бюд-
жеттен 96 млн теңге және аудандық бюд-
жеттен 17 млн теңге қаражат б�лініп, 10 
тұрғын үйді сатып алу жоспарланса, соның 
бесеуі биыл салынған. Қазір мемлекеттік 
сатып алу порталы арқылы тұрғын үйлерді 
сатып алуға ашық конкурстар жүргізілуде. 
Жыл соңында тұрғын үй кезегіндегі 10 
отбасы баспаналы болады.

Облыс әкімі Нариман Т�реғалиев биыл 
�ңірдегі 617 шақырым жолға 81 млрд теңге 
б�лінгенін, келесі жылы 800 шақырымға 
100 млрд теңге к�лемінде қаражат б�лінетінін 
атап �тті. Осы жылға жоспарланған 27 
мектептің бірқатары пайдалануға беріліп 
жатқанын, сондай-ақ 2025 жылға дейін 50 
медициналық нысанның құрылысы 
аяқталатынын айтты. 

Тұрғындар шекараға жақын жатқан 
елді мекендердегі ескі үйлерді жаңалау 
керектігін, сол ауылдардағы азаматтардың 
кәсіппен айналысуына қолдау к�рсетіп, 
гранттар берілсе деген ұсыныс, тілектерін 
жеткізді. Сонымен қатар ауылішілік 
жолдарды ж�ндеу қажеттігін, жарықтың 
жиі �шіп қалуына байланысты сұрақтарын 
қойды. Облыс әкімі Нариман Т�реғалиұлы 
айтылған ұсыныстар бойынша Жауапты 
басқарма басшыларына тапсырма беріп, 
жағдайдың оң шешілуін қадағалайтынын 
айтты. Ал жарық мәселесіне қатысты облыс 
бойынша 82 пайыз электр жарығының 
тозып тұрғанын мәлімдеп, барлық сұрақтар 
бойынша тиісті жұмыстар ретімен атқарыла-
тынын атады.

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА,
Батыс Қазақстан облысы

ӨҢІРДЕ ОҢ ӨЗГЕРІС КӨП

мүшесімін. Сондықтан ол ж
сыбайлас жемқорлыққ

мәселесіне баса назар ауд
– «'ділдік жолы» Р

филиалының басшысы  
желі белсендісі ретінд
кейбір олқылықтарды жи
Олардың қатарында Спор
заңсыздық тарын ерекш

Осы және басқа да қанд
к�теріп, оң шешілуіне ық

–«�ділдік
Шымкент қ
негізгі үш б

атқарады
халыққа т
к�мек к�
ретінде ж
атынан  2
құқықты
тім. Екін
тымыз
жемқор
монито
бойын
�зекті м

тер

Заңгер Айжан Кесебаеваның есімі  – 
бүгінде Түркістан облысы мен Шымкент 
қаласының тұрғындарына ғана емес, 
еліміздің бірқатар аумағына танымал. 
Әлеуметтік желідегі парақшасында 
халық сұранысындағы заңгерлік 
кеңестерді айтып, елдің қаржылық 
сауаттылығын арттыруға едәуір үлес 
қосып отыр.  «Әділдік жолы» РҚБ 
Шымкент филиалының 
басшысы, Шымкент 
қаласының қоғамдық кеңес 
мүшесі Айжан 
Өмірзаққызымен сұхбат 
құрып, аймақтағы бірқатар 
өзекті мәселені қозғаған 
едік.

СҰРАЙТЫНДАР АЗ ЕМЕС

ҚҰҚЫҚТЫҚ 
КӨМЕК 

Айжан КЕСЕБАЕВА, Айжан КЕСЕБАЕВА, заңгер: заңгер: 
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ӘЛЕУМЕТ

ҚОҢЫРАУ ТАҚҚАН ҚОҢЫРАУ ТАҚҚАН 

ЛАКШМИДІҢ БЫЛЫҒЫН 
ЛАВРЕНТЬЕВ ТҮЗЕЙ МЕ?

Лепра ХІХ 	асырды орта ше нінде 
әлемді д�рбелеге сал	ан �те �атерлі 
сыр�ат т�рі саналды. Сол уа�ытта 
ес  тіген жан	а �ор�ыныш сезімін �я-
лат �ан дертті дендегені соншалы�, 
талай та	дырды жалмап, �аншама 
отбасына �асірет әкелді. Бертін келе 
ауруды шипасы табылып, жылдам 
таралуы тежелді. Адамзат�а �аупі 
ауызды�талды. Дей т�р	анмен, аты 
жаман ауруды зардабын тартып, �з 
�мірі �шін к�ресіп келе жат�ан талай 
та	дыр иелері арамызда әлі де бар. 

Сол заманда аурудың негізгі ошағы 
Қызылорда мен Атырау облыстары болып 
саналды. Дерт жұқтырғандардың шамадан 
тыс артуына байланысты емдеу мекемесін 
салу қажеттілігі туындады. Соған орай 
Қызылорда қаласынан ДСМ «Қазақ Рес-
публикалық лепразорийі» мемлекеттік 
мекемесі салынып, жұмысын бастады. 
Еліміз бойынша лепра ауруына шалдық қан 
жандарды емдейтін осы орталық Сыр 
$ңірінде әлі күнге дейін жұмыс істеп тұр. 

Аталмыш аурухананың бүгінгі ахуалын 
к$збен к$ру мақсатында облыс орталы-
ғынан 35 шақырымды артқа тастап, Тал-
дыарал ауылына бет түзедік. Жеңіл к$лік-
пен жүйткіп, діттеген жерімізге түс ауа 
жеттік. 

Ауыл аумағына кіреберісте аурухана 
ғимараты алыстан менмұндалап, к$зге 
түседі. Айналасы жасыл желекпен к$м-
керілген к$пқабатты еңселі ғимараттың 
темір қақпасынан кіріп, қарауылдың нұс-
қауымен әкімшілік ғимаратына бет түзедік. 
Мекеме басшысы Молдағали Сейтәлиев $з 
орнында екен. Ол бізге емдеу мекемесінің 
қазіргі жайын жан-жақты баяндай ж$нелді.

Негізінен, лепра ауруы – адамзат пайда 
болғаннан бері келе жатқан бактерия. Олай 
дейтініміз, бұл сырқат жайында Гиппократ-
тың жазбаларынан да кезіктіруге болады. 
Бұл микроорганизмді шақыратын жұқпалы 

ауру санатына жатқызылады. Яғни, бак-
терия пайда болғанға дейін бұл ауру анық-
талса керек. Сондықтан алғашқыда бұл 
аурудың жылдам таралуын тежеудің 
бірден-бір жолы дерт жұқтырғандарды 
адамдардың арасынан оқшаулау болды. 

Негізінен, ауру жұқтырған адамның 
дене мүшесінен $згеріс байқалып, бет-
аузы, аяқ-қолы тартылып, терісі $згеріске 
ұшырайды. Сондықтан мұндай сырқат 
жан дарға ертеде қоғамда жұмыс істеуге 
тыйым салынды. Еркін режимде $мір 
сүруге рұқсат етілмеді. Үстеріне де арнайы 
киім кигізілді. Ең бастысы, сол заманда 
Еу ропада олардың мойнына, қолына 
қоңы рау алып жүру міндеттелді. Осы 
арқылы бұл әдіс халықтың дерттен сақ-
тануына, нау қастардың қоғамнан оқшау-
лануына мүм кіндік ретінде қарастырылды. 
Осылайша, орта ғасырларда науқастар 
белгіленген тәртіппен қиын жағдайда $мір 
сүруге мәжбүр болды. 

«Бұл ауру түрі алғашқыда Еуропада 
кеңі нен таралды. Науқастарға үрке қарай-
тын заман болды. Соған орай дерт жұқтыр-
ғандарды қоғамнан алшақтатуға шешім 
қабылданды. Осы мақсатта әр мемлекеттен 

«АрселорМиттал Темиртау» 
компаниясына жаа �ожайын 
келді. «*аза�стан магниткасы» 
саналатын та	дырлы �ндіріске ие 
болатын инвесторды есімін 
ж�ма к�ні �ткен брифингте 0нер-
кәсіп және ��рылыс министрі 
*анат Шарлапаев таныстырды.  

Сонымен, жаңа инвестор – қазақ-
стандық бизнесмен Андрей Лаврентьев. 
1979 жылы Алматы қаласында дүниеге 
келген.  Ұлты – неміс. Ақшалы адам-
дардың к$біне тән әдет Андрейдің 
бойында да бар. К$пшілікке к$п к$ріне 
бермейді. Десе де, ашық ақпарат к$з-
деріндегі дерекке сүйенсек, ол әуелгіде 
медицина, кейіннен заңгер маман-
дығында оқыпты. Жұбайы – Гауһар 
Ықсанова екеуі алты баланы тәрбиелеп 
отыр. 

Андрей Сергейұлы бизнеспен 2003 
жылдан бастап айналыса бастайды. Сол 
жылы AllurAuto копаниясын құрған. 
Алғашқы жылдары автомобиль нары-
ғында дистрибьютор ретінде $те сәтті 
жұмыс істеген компания 2010 жылдан 
бастап авто$неркәсіптің негізгі $н-
дірушісіне айнала бастады. Сол кезең-
нен бастап Лавреньтевтің есім-сойы 
«отандық $ндірушілер» тізімінен түскен 
жоқ. Бүгінде ол «Аллюр» «Компаниялар 
тобының» АҚ акционері әрі директо лар 
кеңесінің т$рағасы. Құрамына  «Агро-
машхолдинг» және «СарыарқаАвто-
Пром» ЖШС кіреді. Компаниялар 
тобы Chevrolet, KIA, JAC және LADA 
автобрендтерінің Қазақстан аумағын-
дағы ресми $ндірушісі және дистри-
бьюторы. Компанияның $німділік 
қуаты жылына – 100 мың авток$лік. 
Нарықтағы үлесі – 62%. Сондай-ақ 
Mitsubishi брендінің Алматыдағы ресми 
дилері деген мәртебесіне де ие. Бұдан 
б$лек, 2019 жылдан бастап KamLitKZ 
және Kamatyreskz («Татнефть»ААҚ-
мен автокомпоненттер $ндірісі) 
зауыттарының серіктесі және акционері 
болды. «Кировец» тракторларын 
(«Петербург трактор зауытымен»), 
Chevrolet автомобильдерін («Узав-
тосаноат» АҚ-мен, Tзбекстанмен), 
Қостанайдағы зауытта жиналатын Kia 
брендінің автомобильдерін (корей Kia 
Corporation-мен) шығаратын бірлескен 
кәсіпорындардың акционері. Арман-
жан Байтасовпен бірге Business FM 
негізін қалаушы.

Авток$лік нарығындағы магнатқа 
металлургия комбинаты, к$мір шахта-
лары мен кен орындары не үшін керек 
болды деген сауалдың туындайтыны 
заңды.   

Оның үстіне, жаңа инвестор кенші-
лер $ңірінде к$птен бері шиыршық 
атып тұрған шиеленістің шешімін таба 
ала ма? Оған жауапты баспас$з мәсли-
хатында министр Қанат Шарлапаев 
берді. Министр түсіндіргендей, бұл 
$згеріс автомобиль және болат $нер-
кәсібі арасында синергия әкелмек. 
Алдағы уақытта Қарағанды комбина-
тында автомобильге қажет болат $нім-
дерін шығару жоспарда бар. Оған қоса, 
жаңа инвестор «АрселорМиттал Те-
міртау»  компаниясы алдында бірқатар 
мін деттемені $з жауапкершілігіне 
алған. «Үш жылда бұл кәсіпорынға 
салынар  инвестицияның жалпы к$лемі 

шамамен 3,5 млрд долларға жетеді және 
жақын арада кәсіпорынның опера-
циялық жұмысын жақсарту үшін 1 млрд 
доллардан астам инвестиция салына-
ды»,– деп мәлімдеді министр Қ.Шар-
лапаев. Қожайынмен қатар компания-
ның атауы да ресми түрде QARMET 
болып $згерді. Бас директоры Вадим 
Басин.   

Еске сала кетйік, биыл 28 қазан күні 
түнгі сағат 02.33-те Қарағанды облы-
сындағы Костенко атындағы шахтада 
$рт тұтанып, артынан жарылыс бол-
ғаны мәлім. Жер астында жұмыс істеп 
жатқан 252 кеншінің 46-сы сыртқа 
шыға алмай қаза тауып, 27 адам зардап 
шеккен болатын. Сол күні Қарағанды 
$ңіріне барған Мемлекет басшысы 
Үкіметке «АрселорМитталТеміртау» 
компаниясымен инвестициялық 
ынтымақтастықты тоқтату туралы 
тапсырма берген.

Жалпы, бұл компанияға тиесілі 
шахталарда 1995 жылдан бастап 
есептегенде, 12 жыл қатарынан апат 
болып келіпті. 2019 жылы Мәжіліс 
депутаты Альберт Рау «АрселорМиттал 
Теміртаудың» жабдықтары, ғимарат-
тары ескіріп, жыл сайын нашарлап бара 
жатқанын мәлімдеген. 

Қазақстан Үкіметі алпауыт Arcelor-
Mittal компаниясымен келісс$з жүр-
гізуді 2022 жылдың 3 қарашасында 
Ленин атындағы шахтада болған 
апаттан кейін бастаған. Келісс$здерді 
бастау туралы келісімге $ткен жылдың 
9 желтоқсанында қол қойылды. Ми-
нистр Қ.Шарлапаевтың с$зінше, 
келісс$з процесі 11 раундқа созылыпты. 

Айта кетейік, шыққан түбі мен тегі 
үндістандық миллиардер Лакшми 
Митталдың меншігіндегі ArcelorMit-
tal-дың әлемнің 16 елінде болат балқыту 
кә сіпорындары бар, 154 мың адамды 
жұ мыспен қамтып отырған ірі кәсіп-
орын. Оның Қазақстандағы еншілес 
ком   паниясы «АрселорМиттал Теміртау». 

Қ.Шарлапаевтың айтуынша, Arce-
lorMittal біздің елдегі $з активінің 
құнын 3,5 миллиард долларға баға-
лапты. Бірақ Үкімет пен халықаралық 
кеңесшілер бұл бағамен келіспеген. 
«Қазақстан Үкіметі мен ArcelorMittal 
арасындағы келісімді мега-мәміле деп 
атауға болады, оның еліміз үшін маңы-
зы ерекше. Біз «АрселорМиттал Те-
міртау» және Ақтау құбыр зауытының 
құнын 3,5 млрд доллардан 286 млн 
долларға дейін т$мендеттік. Мәмілені 
жүзеге асыруға мемлекеттік бюджеттен 
бірде-бір теңге жұмсалған жоқ. Жаңа 
инвестор ArcelorMittal бас компания-
сының қысқамерзімді және ұзақмер-
зімді міндеттемелері бойынша жауап-
кершілікті мойнына алды. 286 млн 
доллар – толық жұмыс істеп тұрған екі 
кәсіпорынның құны», – деп түсіндірді 
министр.

Алдағы уақытта ArcelorMittal ком-
па ниясынан «Қазақстан халқына» 
қайырымдылық қорына 16 млрд теңге 
к$лемінде жарна аударылмақ. Бұл 
қаражаттың 50%-ы Теміртау қаласына, 
қалған б$лігі Қарағанды облысының   
денсаулық сақтау, білім беру саласын-
дағы әлеуметтік жобаларды жүзеге 
асыруға бағытталады.

Ұлағат БЕКБОЛАТ

лепразорийлер салына бас тады. Алғашында 
бұл ауру түрлі атаумен аталды. Сол уақытта 
мұны «Болезнь святого лазеря» деп атаған 
екен. Яғни, құдайлар ауруы деп танылып, 
ауруханалар «Лазарет» аталып кетті. Ол 
кезде емдеу орындары лепра атауымен 
аталмайтын. Уақыт $те келе атынан ат үр-
кетін бұл сыр қат т$ңірегінде халық ара-
сында түсінік пайда бола бастады. Ал 
бак  терия ең алғаш 1876 жылы ғана анық-
талды. Оны норве гиялық Ганзен есімді 
ғалым микроскоп арқылы айқындайды. 
Соған орай бұл «Ганзен микробактериясы» 
деген атауға ие болды. Бір қызығы, заман 
түзеліп, халықтың ой-санасы дамып, жағ-
дайы жақсара түскен сайын микробакте-
рияның таралуы да азая бастады. Осылай-
ша, ме дицинада бұл әлеуметтік ауру ре-
тінде танылды. Яғни, халықтың әлеуметтік 
жағдайы түзеліп, саламатты $мір сүру 
қағидаты қалыптасуымен бірге аурудың 
қауіптілігінің т$мендеуі байқалды», – дейді 
емдеу орнының басшысы. 

Оның айтуынша, бұл дерттің қауіп тілігі 
біржола жойылды деп айтуға келмейді. 
Себебі індеттің қаупі $ршіп тұрған елдер 
жер бетінде әлі де бар.

Жалпы, елімізге бұл сырқат түрі 
жайын да наркомздравқа Кеңес Үкіметі 
орнаған нан кейін 1923 жылы мәлім болады. 
Оның ішінде Қызылорда об лысына 
қарасты Арал $ңірінде және Атырау 
облысында таралуы байқалады. Соның 
негізінде елімізден аталмыш індетке 
қатысты емдеу мекемесін салу ісі 1929 
жылы бастау алады. Сол сияқ ты к$ршілес 
мемлекеттер де ауруды ауыз дықтауға 
кірісіп, лепразорий ауруханалар сала 
бастады. Ал Еуропада ХVIII ғасырдың 
$зінде бұл дертпен күресетін 18 мыңдай 
аурухана жұмыс істеген деген дерек бар. 

Қауіпті індеттің қазақ даласына қалай 
келгеніне тоқталсақ, бізде аталмыш дерт 
алғашқыда «лепра» атауымен танылмаған. 
Мәліметке сәйкес, бұл сырқат парсы 

тілінде «Мақау», ал $збек тілінде «Пес» 
деген атауға ие болса керек. 

Мекеме басшысы індеттің қазақ дала-
сына, оның ішінде Арал $ңіріне алғаш 
келуінің тарихы тереңде екенін алға тар-
тады. 

«Ертеде Арал $ңірінің к$шпелі қазақ-
тары жазғы күні Мұғалжар мен Қаратауға, 
қыс мезгілінде Қызылқұмға қоныс аудар-
ған. Ол заманда балықшы қазақ деген ұғым 
болмаса керек. Сол ХІХ ғасырда Арал теңізі 
«К$к теңіз» деп аталыпты. Сол ғасырдың 
орта шенінде, яғни 1822 жылдан бастап 
елі мізге орыстар кіріп, теңізді игере баста-
ғаны белгілі. Дерекке сәйкес, 1876 жылдың 
$зінде Астрахан $ңірінің «Орал казактары» 
арасында бұл аурудың белгілері белең алған 
к$рінеді. Осылайша, орыстардың теңізді 
игерген тұсында кедей қазақтарды жалда-
малы жұмысқа алып қана қоймай, сол 
Астраханнан бурлактарды жұмыс істеуге 
алдырады. Осылайша, лепра ауруының 
бактериялары «Астрахань казактарымен» 
қазақ даласына енеді. Яғни, жағдайы жоқ, 
жерт$леде жатқан қазақтар солармен бірге 
балық аулап, күнк$ріс қамын күйттеуге 
к$ше жүріп, аты жаман ауруды бойына 

жұқ тырып алады», – деп түсіндірді Молда-
ғали Ақбайнашұлы.

Сол кезеңде теңіз жағасына отырықшы 
қазақтар шоғырланып еңбек етіп, күн түс-
пейтін жерт$лелерде тұрып жатқан. Қысы-
жазы тек балықпен қоректенген. Дерт 
тасымалдаушы Астрахан казактарымен 
бірге бір ыдыстан ас ішіп, жерт$леде бірге 
тұрмыс кешкен. Соның салдарынан 1923 
жылдан Арал $ңірінде сырқаттың кең етек 
алуы байқала бастайды. gсіресе, имму-
нитеті т$мен адамдар арасында аурудың тез 
таралатыны белгілі болды. 

Алғаш рет Сыр $ңірінде, қазіргі Тас-
б$гет кентінде 1929 жылы лепрозорий 
салы нып, науқас жандарды оқшаулау жұ-
мыс тары қолға алынады. Осы орайда тағы 
бір айта кететін жайт, сол уақытта лепро-
зорий емдеу мекемесін мемлекет астана-
ларынан ашуға ерекше мән берілген. Се-
бебі бірінші кезекте науқастарға әлеуметтік 
жағдай жасау міндеттелген. Ал ондай мүм-
кіндік ол уақытта ел астаналарында ғана 
қарастырылған. Соған орай сол кездегі 
астанамыз Қызылорда қаласынан лепра-
зорий ашуға шешім қабылданыпты.

Мекеме басшысының айтуынша, сол 
кездері ауруды анықтау оңайға соқпаған. 
Себебі дерттің белгілерін анықтайтын 
білікті дәрігерлер тапшы болған.

Негізі, аурудың саны 50-60-жылдары 
шарықтау шегіне жетіп, қауіптілігі айқын 
сезілді. Tйткені сол уақытта ғана лепра-
зорийлер жоғары қарқынмен жұмыс істеп, 
медициналық құрал-жабдықтармен қам-
тамасыз етіледі бастады. Соның негізінде 
аурудың негізгі ошағы саналатын Арал 
$ңі рін тексеру шаралары күшейтілген бола-
тын. Нәтижесінде, жылына 170-180 науқас 
жан анықталып, оқшаулау шаралары жүр-
гізілген. Бұл аурудың басты тасымалдау-
шысы адам екені анықталды. Соған орай 
қауіпті ошағы саналған аймаққа жылма-
жыл күшейтілген залалсыздандыру жұ-
мыстары жүргізіле бастайды.

Уақыт $те науқас жандардың шамадан 
тыс к$беюінен Тасб$геттегі аурухана 
тарлық етеді. Соған орай 1965 жылы Талды-
аралдан сол кезде 1 000 т$секке арналған 
қазіргі емдеу орны салынып, пайдалануға 
берілген. 

Дерекке сәйкес, ауру асқынған кезең-
нен бастап қауіпті індетті ауыздықтау ша-
ралары үздіксіз жүргізілген. Нәтижесінде, 
еліміз бойынша барлығы 3 612 адам лепра 
ауруын жұқтырғаны анықталыпты. 

Елімізге 1950 жылдары лепра ауруының 
таралуын тежейтін алғашқы дәрілер жет-
кізіледі бастапты. Соған орай індетпен 
күрес шаралары күшейтіліп, таралу дең-
гейін т$мендетуге мүмкіндік жасалған. 

Дәрігер егемендік алған жылдар ішінде 
лепра ауруына шалдыққандар қатары күрт 
т$мендегенін алға тартады. Оның ішінде 30 
жыл ішінде 10 науқас анықталса, соңғы 
сырқаттанған адам 2017 жылы тіркелген. 

Қазір Қазақстан бойынша 265 адам 
аталмыш індетпен ауыратындар тізімінде 
тұр екен. Оның әрбірі Талдыаралдағы емдеу 
мекемесінде диспансерлік есепке алынып, 
тұрақты ем алуына мүмкіндік жасалған. 

Ең қиыны, бұл аурудың нақты таралу 
процесі, яғни жұғу салдары әлі күнге дейін 
нақты белгілі болмай тұр. Медицинада ауа 
арқылы таралуы айтылады. Дегенмен де, 
бұл індет ұзақ процесс кезінде ғана екінші 
адамға жұғуы ықтимал екені белгілі болып 
тұр. Яғни, бір шаңырақ астында ұзақ уақыт 
бірге тұрған адамдар арасында ғана дертке 
шалдығу мүмкіндігі жоғары екені нақты-
ланған.

Емдеу орнының басшысы ұзақ жылдар 
бойына жүргізілген аурумен күрес шарала-
рының арқасында оның адамдар арасында 
таралуы айтарлықтай т$мендегенін алға 
тартады. Алайда инфекцияның қаупі тұ-
рақты бақылауда болатынын жеткізді.

Қорыта айтқанда, қазір аталмыш 
лепразорийде 40-тің үстінде науқас ем алып 
жатыр екен. Емделушілердің орташа жасы 
75 жасты құрайды. Ең егдесі – 80 жастан 
асқан қариялар. Мұның барлығы да сонау 
Кеңес кезеңінен бері қауіпті дертпен кү-
ресіп жатқан жандар. Оның $зі індет жұқ-
тырғаннан кейін денесінде қалған түрлі 
жарасын емдетіп жүрген науқастар. Ал 2017 
жылдан бері елімізде ауруға шалдығу 
к$рсеткіші тіркелмеген. Ең бастысы, 
бүгінгі жастар мен жас$спірімдер арасында 
қатерлі індетті жұқтыру фактісі жоқ. 

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы
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ҚАРЖЫЛЫҚ 
САУАТТЫ АРТТЫРУСАУАТТЫ АРТТЫРУ
АУАДАЙ ҚАЖЕТАУАДАЙ ҚАЖЕТ

Ол «Қарызсыз қоғам» жобасы �зі жұмыс істейтін ғимаратта 
�тіп жат қандықтан, сабаққа кездейсоқ келген. Бір қарызын 

жабу үшін екін ші несиені алған. Қаржы сарапшысы сот 
орындаушысымен келісс�здер жүр гізу арқылы жалақы картасын 

блоктан шығаруға к�мек к�рсетті. 
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. 
�азіргі к�н тәртібінде �зекті болып т�р�ан 
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аржылы
 алая
ты
 туралы к�нде естіп, 
к�ріп ж�ргенімізбен, оларды� алдын алу, 
олардан са
тану жолдарын біле бермейді 
екенбіз. Осы кемшілігімізді т�зету 
ма
сатында белгілі 
аржы сарапшысы 
Жандос $зімбайды� 13-17 
араша 
аралы�ында 5 к�н бойы �ткізген 
«�аржылы
 сауаттылы
ты арттыру» атты 
арнайы курсына 
атысып, 
аржылы
 
білімімізді к�тердік десек болады. Себебі 
б�л курс барысында жеке 
аржыны 
бас
арудан бастап, отбасылы
 бюджетті 
жоспарлау мен �немдеу жолдары, 

арызданып 
алуды� алдын алу және 
одан жылдам 
�тылу әдістері, 
аржы 
пирамидалары мен алая
тардан са
тану, 
олар�а алданып 
алуды� алдын алу 
жолдары мен әдістері т�сіндірілді. 
Сондай-а
 несие т�рлері, пайыз 
ерекшеліктері, 
аржыны тиімді пайдалану 
және ша�ын бизнесті 
олдау мен дамыту 
ма
сатында ж�зеге асырылып келе 
жат
ан мемлекеттік ба�дарламалар мен 

олдау гранттары туралы да жан-жа
ты 
а
парат берілді», – дейді Т�ркістан 

аласында�ы халы
аралы
 
аза
-т�рік 
университетіні� 
ызметкері Дінм�хамед 
Келесбаев.

Өздеріңізге белгілі, «AMANAT» 
пар тиясы ауыл тұрғындарының қар -
жылық сауаттылығын арттыру мақса -
тында Halyk Bank-пен бірлесіп «Қа -
рыз сыз қоғам» жобасын іске қосқан 
болатын. Ол туралы Мемлекет бас шы-
сы 1 қыркүйек күні халыққа арнаған 
кезекті Жолдауында ерекше тоқталып 
өтті. Президент азаматтардың қаржы 
сауатын арттыру өте маңызды екенін 
айт ты. «Бұл ретте «AMANAT» партия-
 сының «Қарызсыз қоғам» жобасын 
ерекше атап өту қажет. Соның арқа -
сында еліміздің 8 аймағында 20 мыңнан 
астам адам қаржылық сауатын арттыр-
ды. Олардың көпшілігі – 10 жəне одан 
да көп несие алған адамдар. Бұл жоба 
аз уақытта өзінің тиімділігін көрсетті. 
Үкіметке «AMANAT» партиясымен 
бір   лесіп, оның ауқымын кеңейтуді тап-
сырамын. «Қарызсыз қоғам» жоба сы -
ның игілігін бүкіл еліміз көруі қа-
жет», – деген еді Қасым-Жомарт Тоқаев. 

Біз осы бағытта халқының 80 па-
йы  зын ауыл тұрғындары құрайтын 
Түр кістан облысындағы «Қарызсыз 
қоғам» жобасының қалай атқарыл ға-
ны ж�нінде қаржы сарапшысы Жан-
дос "зімбайды әңгімеге тартқанбыз. 

– Жандос Бекенұлы, жобаның 
негізгі мақсаты түсінікті. Жалпы жоба 
жүзеге асқалы Түркістан облысында 
қан ша ауыл-аймақ тұрғынының қар-
жылық сауаттылығын арттыруға үлес 
қостыңыздар? Негізінен, қандай тақы-
рыптарды қамтыдыңыздар?

ДДінмұхамедінмұхамед КЕЛЕСБАЕВ: КЕЛЕСБАЕВ:

– Иә, жобаның негізгі мақсаты – 
жеке тұлғалар арасында проблемалық 
берешегі бар адамдардың қаржылық 
сауа тын арттыру. Түркістан облы -
сында «Қарызсыз қоғам» жобасы 
2023 жыл дың 2 мамырында басталды. 
Жоба бойынша биыл облыстағы 
12 650 тұрғынның қаржылық сауат-
ты   лығын арттырып, оларды оқыту 
жүктелген. 2 мамырда басталған жоба 
аясындағы жұмыстар 1 желтоқсанға 
дейін жалғасып, есепті мерзім ара-
лығында Түркістан облысының 
14 549 тұрғынына курстан �ткені 
ж�нінде сертификат берілді. Яғни, 
�зімізге берілген жоспарды 15 пайыз-
ға артығымен орындадық. Оқуға 
�ңір  дегі 17 аймақ түгелдей қамтылды. 
Сабаққа қатысқандардың басым б�-
лігі – әйелдер. Қатысушылардың 
ба сым б�лігінде, яғни 80 пайызының 
мойнында несиесі бар. /кініштісі, 
несиесін т�лей алмаған, мерзімі 
90 күннен асып кеткен тұрғындар да 
к�п екен. Мәселен, Сарыағаш ауда-
нын да оқуға қатысқан 1 455 адамның 
212-нің басында осындай проблема 
бар. Сайрам ауданындағы 1 945 дәріс 
алу шының 197-де, Түлкібастағы 
803 қатысушының 129-ында, Қазы-
ғұрт ауданында білімін жетілдірген 

1 001 адамның 178-де дәл осындай 
несиесін т�лей алмай қарызға кіріп 
кет кен жағдай кезікті. 

Жоба барысында 7 қаржы сарап -
шысы ауыл-аймаққа шыққанда дәл 
қазір ауылдықтарды қаржы мәселесі 
бойынша қандай жайттар толған     ды  -
рады, нендей проблемалардың шеші-
 мі табылмай отыр, қандай ке ңес терге 
мұқтаж деген талдаулар жүр   гізу ая-
сында дәріс �туге кірісіп кеттік. 

Тұрғындарға порталда тіркелуді, 
жеке кәсіпкерлік ашуға, депозит 
ашу ға, ЭЦҚ алуға және несие алуға 
құжаттарды жинауға к�мек бердік. 
Одан б�лек, азаматтардың кәсіп 
ашуы үшін бизнес-жоспар әзірлеуіне, 
отбасы бюджетін, үй сатып алу, бала-

 ларды оқыту және тағы басқа да тұр-
мысқа қажетті жинақтау жоспарын 
жасауға жол сілтеп, білімін шыңда-
дық. Сондай-ақ жаңа бизнес ашу, 
ЖК үшін салықтарды есептеу және 
салық декларациясын толтыру бо-
йын      ша кеңестер мен Halyk life сақ -
тандыру бойынша кеңес беру және 
полисті сатып алу, БЖЗҚ-дан зейнет-
  ақы аударымдары туралы анықтама 
алуды үйреттік. ЖК үшін шот ашу 
бо йынша консультациялар, зейнет  -
ақы жинақтарының бір б�лігін емдеу 
үшін, жылжымайтын мүлік сатып алу 
үшін пайдалану бойынша консуль    та-
циялар, гранттық қаржыландыруға 
арналған инновациялық жобаның 
бизнес идеясын қалыптастыру бо  -
йын   ша, дербес кредиттік есепті алу ға 
кеңес бердік. Сонымен бірге нвес  -
тициялау мәселелерін, яғни акциялар 
мен облигацияларды түсіндірдік. 

– Тұрғындарға сабақ беру бары-
сында олардың қаржылық сауатты  -
лығының деңгейін байқадыңыз ба? 
Олар сіздердің бекітілген сабақта   ры-
ңыздан б"лек "здері қандай мәселе  лер 
бойынша сұрақтар қойды? Жалпы, 
қандай кеңестерге мұқтаж екен? 

– Қатысушылардың кері бай    ла -
нысы бойынша тренинг барысында 

олар отбасылық бюджетті жоспар   -
лау  ды, нақты бизнеске ақша салу, 
екінші деңгейлі банкке депозитке 
қар    жы жинақтау бойынша практи  -
калық құралдар алды. Аудан тұрғын-
дарының банктер мен микрокре -
диттік ұйымдар алдында қарызы 
бол ғандықтан, оларға заңгерлік ке-
ңес тер де ауадай керек екен. Бан-
крот   тық, банк шоттарына және мүл -
кіне тыйым салуды жою, нотариаттық 
іс-әрекеттер, тіркеу әрекеттері, 
Қазақ    стан Республикасынан шығуға 
уақытша шектеу қою мәселелері бо -
йынша 200-ден астам адам адвокатқа 
жүгінді. Адвокаттар және несиені 
қайта қаржыландыру және қайта 
құрылымдау, несиелік берешекті 
�теу, сондай-ақ жұмысынан айырылу, 
денсаулығы және несие бойынша 
сыйақыны есептеуді тоқтата тұру 
жайт  тары жайлы мағлұматтар берді. 

Нәтижесінде, басында осындай 
шешімін таппай жүрген мәселелері 
барларға нақты к�мек к�рсеттік. 
Олардың есеп айырысулары шеші-
ліп, банкроттық туралы арыз берілді. 
Банктерге несиені қайта құрылымдау 
туралы �тініш жіберілді, �тініш негі   -
зінде жаңа кестелер жасалды және 
қаржысы қайта анықталып, ай са-
йын ғы т�лем қысқартылды.

Қатысушылар сабақтың алғашқы 
күндерінде қаржылық сауаттылық 
ту ра лы мүлдем түсіне бермейтін. 
Олар дың қаржылық сауаттылықты 
қаржы туралы кірістері мен несиеге 
б�луге болатын соманы ғана есептеу 
деп ұғынатынын білдік. /йткені ха-
лық арасында несие мен қарыздың 
пайда болуының екі негізгі себебі 
анықталды. Біріншісі – қазіргі қым -
батшылық жағдай. Одан шығу үшін 

"сіресе, тренингтің соңғы кү нін-
де жобаның берген мүмкіндігі, білім 
алғаны және осы бағдарламаны кеңі-
нен тарату қажеттілігі үшін шын жү-
рек тен алғыс айтатын адамдарды 
к�р   генде жобаның шынында маңыз-
 дылығына к�з жеткіздік. Саба  ғы -
мыздың жемісін беріп жатқанына 
едәуір марқайып қаламыз. "детте 
дәл осы адамдар бірінші күнгі жатты-
 ғуларға к�п қарсы болатын еді. 

– Иә, "зі дағдарыста жүрген адам-
ның бетін бері қарату оңай емес. Олар 
негізінен барлық кінәні биліктен к"руге 
тырысатынын байқаймыз. Жалпы, 
тыңдаушылар үшін тың тақырып са-
налған, яғни оларды баурап алған са-
бақтар болды ма? 

– Дұрыс айтасыз, бастапқыда са    -
баққа құлықсыз қарайтындар, сен -
бейтіндер к�птеп кездесті. Кейін 
1-2 са бақтан соң-ақ қызығушылығы 
артып, құлақ түріп жатты. Тыңдау   -
шылар үшін �те маңызды жаңалық – 
активтер мен міндеттемелер тақыры-
бын талдау болды. Бұл тақырыпта 
«/мірді �зіңізге қалай жеңілдетуге 
бо лады?» немесе «Кем дегенде, оны 
қалай қиындатпауға болады?» деген 
сұраққа жауап бар. Бұл қарызға бат-

қан ауыл тұрғындары үшін �те ма-
ңызды сұрақ екен. 

Жобаны жүзеге асыру кезеңінде 
«AMANAT» партиясының �кілдері ай-
тарлықтай қолдау к�рсетті. Ал Түр     -
кістан облысы аудан әкімдіктері 
қызметкерлерінің де еңбегі орасан. 
Одан б�лек, аудан �кілдерінің жобаға 
қатысушылармен кездесуін ұйым      дас-
тырған Халық банкі облыстық 
филиалының орынбасары Нұрбол 
Нұсқабаевқа да ерекше алғысымды 
біл діремін. Осы тұста бір мысал кел-
тіргім келіп отыр. Сабаққа қатысқан 
сарыағаштық ер-азамат �зінің оқи-
ғасымен б�ліскенде таңырқадық. 
Шым кент қаласында тұратын жалғыз 
қызы балаларымен үйіне қонаққа 
келіп, әкесінен ойын ойнау үшін те ле-
 фонын сұрап алады. Кейін қыз �зінің 
ұлын әкесін суретке түсіріп кел деп 
жібереді. Ұлы атасын бірнеше мәрте 
түзу тұрғызып суретке түсіріп алады. 
Қонаққа келген қызы ертесіне бала  -
лары мен қайтып кетеді. Бір ай    дан ке   -
йін ол �зінің бірнеше шағын несие 
бойынша 2 500 000 теңге жоба  сында 
жалпы саны 20 несиесі бар екенін бі-
леді. Тіпті, депозитіндегі 1 500 000 тең-
  гесін де қызы ұрлап кет кенін біледі. Ал 
қызы болса теле фон дарын �шіріп 
хабарласпай қояды. Күйеу баласы «қыз 
сіздікі, ол мәселе бойынша аралас   пай-
мын», – дейді. Зейнет жасына таяған 
жігіт ағасының ескі к�лігінен басқа 
ештеңесі жоқ. Оны сатса табыссыз 
қалады. Осылай ша, тығы     рыққа тірел-
ген ол сабаққа қа тысуға, к�мек сұрауға 
келеді. Са  рап шылар тарапынан мәсе-
лені шешу үшін бірнеше нұсқа ұсын-
дық. Қы   зыңыздың үстінен шағым 
түсіріңіз, болмаса қызыңыз қарызын 
�теп, сот   сыз ше шілсін дедік. Банк -

– Бізге сабақ оқудан б�лек, к�мек 
сұрап келетіндер де к�п болды. Жо-
ғарыда айтып �ткендей, дәріс тың -
даушылардың 80 пайызының бірне-
ше несиесі  бар және олардың 
к�п     ші л  ігі т�леуі тиіс мерзімнен 
90 күн асып кеткен. Сонымен бірге 
алаяқ тың құрбаны болғандар да аз 
емес. Түлкібас ауданы Тұрар Рыс   -
құлов ауылында тұратын 35 жастағы 
5 баланың анасы жұбайы екеуі мал 
сойып, ет сатумен айналысады екен. 
Ойда-жоқта алаяқтарға тап болады. 
Біреулерге к�терме саудамен малдың 
бәрін жаппай �ткіземіз деп алданып 
қалады. Қазір мал да жоқ, ақша жоқ. 
Соның салдарынан ауыл тұрғын  да-
рынан алған малдан 7 миллион тең-
геге жуық қарызы бар. Қазір үйі арес-
те, барлық шот бұғатталған. Осынау 
мәселені жан-жақты саралап, бұғат-
талған шектеудің бірқатарын жоюға, 
қарыздың жаңа кестесін қарастыруға 
к�мек бердік. Қарыздар бойынша 
ауыл тұрғындарымен медиациялық 
келісімдер жүргізілді. Екі азамат қа-
рызын кейінге қалдыруға келісті. 

Ал жаскешулік 4 баланың анасы 
ауылда мәдениет үйінде жұмыс іс -
тейді. Жалғызбасты ананың ай сайын 

132 мың теңге жалақысы мен 4 бала -
сына алатын 55 мың теңге жәрдем-
а қ ы с ы  б а р .  К а с п и й  б а н к т е н 
1 200 мың теңге, Халық банкінен 
1 600 мың теңге несие алған. Банк  -
тер г   е ай сайынғы т�лемі 285 мың 
тең гені құрайды. Қосымша табысы 
жоқ. Демек, тапқан табысынан г�рі 
банк терге беретін ай сайынғы т�лемі 
к�п. Ол «Қарызсыз қоғам» жобасы 
�зі жұмыс істейтін ғимаратта �тіп 
жат қандықтан, сабаққа кездейсоқ 
келген. Бір қарызын жабу үшін екін-
ші несиені алған. Қаржы сарапшысы 
сот орындаушысымен келісс�здер 
жүр гізу арқылы жалақы картасын 
блоктан шығаруға к�мек к�рсетті. 
Келесі жылдың соңына дейін қарыз-
  ды жартылай �теу туралы міндеттеме 
хат дайындап берді.

Кей жағдайда қаржыны қалай 
бас  қарып, табысты қалай арттыруға 
болатынын сұрап келетіндер де бар. 
Соның бірі – Сайрам ауданындағы 
зейнеткер ана. Ересек балалары бар, 
зейнетақысы күнделікті тұрмысына 
жетпейді. Ол қаржылық сауатты   лы-
ғын арттыруға, сондай-ақ мемлекет 
тарапынан кәсіпкерлікті дамытуға 
қандай қаржылық қолдау түрлері бар 
екенін білу мақсатында оқуға келген. 
Бірақ ол зейнет жасында болған   дық-
    тан, шағын және орта бизнесті мем  -
лекеттік қолдау бағдарла   мала рына 
қатыса алмайды. Оның қар жылық 
сауат тылығын арттырып, ауыр ған 
кезде жүре алмайтындықтан, оған 
массаж т�сегін сатып алып беруге 
қол ұшын бердік. Қазір �зі кә   сіби 
мас   саж курсында оқиды. Курс ты 
тәмамдаған соң Сайрам ауданы Ақ-
бұ лақ ауы  лының тұрғын  дарына мас-
саж б�л   месін ашуды жоспарлап 
отырмыз.

Тағы бір мысал, орталықтан 
50 ша қырым шалғайда орналасқан 
мақ тааралдық 8 баланың анасы, яғни 
«Алтын алқа» иегері қаржылық жағ-
дайының қиындығынан дәріс алу ға 
келеді. Балаларына дәрі-дәр мек алу 
үшін шағын қаржылық ұйымнан 
173 299 теңге қарыз алған. Т�лей ал-
мағандықтан, �сімі �сіп, есеп   шот та-
ры түгелдей бұғатталады. Біздің 
араласуымызбен атқару қағазын жо-
йып, есепшоттардағы шектеулер 
алы   нып тасталды. Қажетті анықта-
маларды жинап, жаңа т�лем кестесін 
жасауға к�мек бердік. 

Иә, айта берсек, тізім жалғаса 
бе реді. Жалпы, біз осылайша ауыл-
ай  мақта нағыз қаржылық мәселеге 
тап болған тұрғындардың ортасында 
бо   лып, к�п жайтқа к�з жеткіздік. 
Қар  жылық сауаттылықты арттыру 
ауа дай қажет екенін к�рдік. Бұл жо-
ба әлі де жал ғасын табады деген ой-
да  мыз. 

– 'ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан Назгүл НАЗАРБЕК,
Түркістан облысы

адамдар несиеге және қарыздарға 
жү  гінеді. Екіншіден, әркім �з қа-
лауы  на оңай жолмен жеткісі келеді. 
Қазір адамдардың к�пшілігі үшін 
несиелік ақшаны пайдалана отырып, 
�з қажеттіліктерін қанағаттандыру 
қалыпты жағдайға айналған. Адам   -
дарға олардың осындай жолмен қа-
жеттіліктеріне қол жеткізгенімен, 
соңы үлкен қиындықтарға алып ке -
ле тінін түсіндірдік. Адамдардың 
санасында бұл ақша �те оңай келеді 
деген ой бар. Олар екінші деңгейлі 
банк   терден несиеге ақша және тауар 
сұрап, қалағанына қол жеткізген. 
Оқу бағдарламасының толық курсын 
аяқта    ғаннан кейін қатысушылардың 
к�зі ашылды. "рекеттеріне �кініш-
пен қарады. 

роттық туралы сот �ндірісіне жүгінуге 
де ке ңес бердік. Соңында есепшоттағы 
шектеулер жойылып, белгілі мерзім 
�ткен соң банк роттық туралы сот рә-
сімі ресім делетін болды. 

– Шынында, мына жағдай жаға 
ұстатады екен. 'сіресе, біз сияқты 
туыс тық қарым-қатынасты берік ұс    -
танған, алыстағы ағайынның "зін жа  -
қынындай к"ретін бауырмашыл    дығы 
басым сенгіш халық осындай қаржы-
лық сауаттылықтың кемдігінен алда  -
нып, алаяқтың жиі құрбаны болып 
жа татынын білеміз. Басқа-басқа, "з 
қы зының құрбаны болу деген енді тіпті 
сорақылық. Сонда сіздер сабақ "тіп 
қа на қоймай, тыңдаушылардың мәсе-
лелерін осылайша шешіп беріп отыр  -
дыңыздар ма? 
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ССыйлы болудыңыйлы болудың

ББ�л с�зді
 мән-ма�ы  на  сын ашу �шін, е
 ал ды  мен �л с�зді
 мән-ма�ы  на  сын ашу �шін, е
 ал ды  мен 
жас   тайы  нан �а ра жерді
 демін сезініп, дала е
 -жас   тайы  нан �а ра жерді
 демін сезініп, дала е
 -
бегімен шы  ны�ып �с  кен Бер   ді   бек Са парбаевты
 бегімен шы  ны�ып �с  кен Бер   ді   бек Са парбаевты
 

�� мыр жолына �
іліп, к�рнекті мемлекет және �о�ам �ай рат-�� мыр жолына �
іліп, к�рнекті мемлекет және �о�ам �ай рат-
  керіні
 болмыс-бітімін, �абілет-�а   сиетін танып-білу ма
ызды   керіні
 болмыс-бітімін, �абілет-�а   сиетін танып-білу ма
ызды 
деп ойлаймын.деп ойлаймын.

ҚАМТЫЛҒАН ҚАМТЫЛҒАН 
ЖИНАҚЖИНАҚ

1734 жыл �аза� жеріне ал�аш рет экспедициялар жіберіліп, зерттеу ж�мыстары 
ж�ріп, �амал салу мен бекініс жасау к�рт арт�ан кезе
 еді. Сол т�ста И.Кириллов баста�ан 
экспедиция басшысы болып, т�рлі сала маманы, оны
 ішінде: тау-кен, геодезистер, 
артиллеристер, ботаник, лекарь және 1687 жылы Мәскеуде ашыл�ан Славян-латын-
грек академиясыны
 студенттері де бол�ан. Кейін Кириллов �лгеннен кейін 1737 жылы 
В.Татищев (1686-1750) та�айындалады. Осылайша, бекіністерден со
 ірі-ірі �алалар 
пайда болып, ХІХ �асыр �аза� хал�ыны
 саяси-әлеуметтік даму жолында із �алдыр�ан 
�асыр деп санал�ан.

ТТың деректерың деректер

1844 жылдарға дейін Орталық Азия мен 
Қазақстан жеріне саяхатшылардың сапары 22 
рет ұйымдастырылған. Бірақ ХІХ ғасырдың 
екінші жартысынан бастап арнаулы ғылыми 
экспедициялар жыл сайын жіберіліп отырған. 

Сонымен қатар бұл ғасырда атақты Щербина 
экспедициясы да болғаны мәлім. Ол 1896-
1903 жылдары далалық )лкені зерттеу үшін 
арнайы құрылған. Бір қызығы далалық )лкенің 
барлық уездерін зерттеуді мақсат еткен бұл 
экспе дицияны құрғанда, Мемлекеттік мүлік ми-
нистрлігі зерттеу нәтижелерін Қазақстандағы 
жер саясатын жүргізуге пайдалануды к)здеген. 

Негізгі міндеті – аумақты табиғи, тарихи 
жағынан зерттеп суреттеу, осы мәселедегі ауыл-
дар мен болыстардың маңызын, шаруа  шылық 
жүргізу, жер пайдалану тәсілдерін анықтау және 
к)шпелі, жартылай к)шпелі шаруашылықтарға 
қажетті жер к)лемін белгілеп, оның қоныс-
тандыру қорына алынатын к)лемін анықтау 
болған. 

Экспедицияны земство статистигі Ф.Щер-
бинаның )зі басқарған және құрамына қазақ 
зиялыларынан <.Б)кейханов, Ұ.Базанов, 
Т. Жал мұхаметов, И.Жақсылықов, И.Құ -
дайқұлов, И.Тілекеев, Г.Саркин, Р.Мәрсеков, 
Е.Итбаев, М.Бекетаев, М.Сатыбалдин, Т.Есен-
құлов т.б. аудармашыларды қоспағанда 200-ден 
аса адам кірген. Сондай-ақ к)рнекті географ, 
орыс географиялық қоғамының мүшесі дала 
)лкесінің үлкен білгірі А.Седельников те болған. 

Бұл экспедиция Ақмола, Торғай және Семей, 
Омбы,  Петропавл,  К)кшетау,  Атбасар, 
Павлодар, Қарқаралы, Hскемен, Зайсан, Қос-
танай, Ақт)бе сынды облыстардың 12 уезін мұ-
қият зерттеп шығады. Десе де 8 ғана облыс 
кітапта берілген. Алайда жиналған мате   риал-
дардың негізінде қазақтардың жер пайдалануы 
ж)нінде он үш томдық жинақ 1898-1908 жыл-
дары аралығында басылып, ғылыми айналымға 
түскен.

Бұл жинақтардың маңызы да сонда – ешбір 
архивтерден табыла бермейтін тың деректер мен 
топонимдік жер-су атаулары тамаша берілген. 
Шаруа ауылдары мен қыстаулардың аттары я 
болмаса сол ауылдың үлкен ауыл биі немесе 
ақсақалы деп аты-ж)ндері тұтас жазылған. Тіп-
ті, отырықшы ауыл болса да сауда орын дарының 
саны мен қай жылы құрылып, қандай үрдісте 
жұмыс істеп жатқаны да тұтастай берілген. 
Қыстаулардағы су к)здері мен мал басы және 
оны қолданып жатқан адам саны бе  рілген. Тіпті, 
18-60 жас аралығындағы жұмысқа қабілетті адам 

саны мен 14-15 және 55 жас аралығындағы 
жартылай жұмысқа қабілетті  жандар да 
к)рсетілген. Киіз, жер және ағаш үйлері саны да 
сайрап жатыр. 

Мал шаруашылығы болса, оның ішінде ірі 
қара мал мен жылқы, түйе шаруашылықтары да, 
жалға алынған шаруа отбасылары, олардың 
жейтін жылдық нандарының саны мен м)лшері, 
егіншілікпен айналысатын шаруалардың неше 
к)лемде қандай дәнді-дақыл егіп, қанша м)л-
шерде егістік жинағандары да к)рсетілген. 
7 жыл ға созылған экспедиция экономикалық 
қажеттіліктерді ғана емес, жергілікті ресурстарды 
да зерттеп берген: жер бедері, топырақ, 
)сімдіктер, су к)здері. <рбір зерттелген учас-
кенің аудандарға б)лініп, қыстау, күз, к)ктем, 
жаз дағы жай-күйлері де топтастырылған. 

Зерттеушілер тобында болған <лихан 
Б)кейханов Омбы, Павлодар, Қарқаралы және 
Семей уездерінде зерттеу жұмыстарын жүргізген. 
Атап айтқанда, ол Павлодар уезінің Қызылтау, 
Алтыбай болыстарына сараптама жасап, 
сипаттама береді. Сондай-ақ уезд руларының 
кестесін жасап, қазақ халқы қай кезеңнен 
бастап осы аймаққа қоныстана бастағанын 
анықтаған. Қазақ даласының ауызша әдебиеті 
мен халық шығармашылығы бойынша мате -
риалдар жинаған. Қазақ қоғамының рулық 
құрылымын зерттей келе, қазақтардың шежі -
ресін жазып, картада мекендейтін ұрпақтардың 
елді мекендерін белгілеп кетеді. Жер мәселесін 
реттеу бойынша экспедиция материалдарының 
маңыздылығы туралы айта келіп, зерттеу нәти-
желерінің кей тұстарымен келіспейтіндігін де 
білдірді. Мұндағы маңызды жетістіктерінің 
бірі – экономикалық зерттеудің жаңа әдістемесін 
әзірлеу болған. Зерттеудің таңдамалы әдісі 
негізге алынады. Осы әдіспен қазақ отбасы  -
ларының қажеттіліктерінің м)лшері мен қана-
ғаттандыру үшін қажетті жер м)лшерін анық-
тауға бейімделген формуланы шығарады. Қазақ 
)мірінің ерекшелігін сипаттау үшін моно гра-
фиялық сипаттау әдісі қолданылды – жеке леген 
ауылдарға және тұтас қауымдық-ауылдық топ-
тарға егжей-тегжейлі сипаттама беріледі. 

Бұл жинақтар әлеумет назарына ғана емес, 
тарихшылар мен әдебиет саласының зерт -
теушілері және заң саласының ғылыми қыз -
меткерлері үшін де таптырмас пайдалы құралдар 
болмақ. 

М�лдір Т	ЛЕПБАЙҚЫЗЫ,
Ұлттық академиялық кітапхана қызметкері

Бердібек Машбекұлының 
іскерлік, менеджерлік талабын 
«әкімдік ресурс» қызметінің 
қалыптасып, дамуынан к)руге 
болады. Елдегі әлеуметтік-эко  -
номикалық, табиғи-ланд шаф-
тық және мәдени-рухани тұр  -
ғы   да әркелкі бес облысты 
(бү      гінде бұл )ңірлер 7 об лысты 
құрайды) басқарып, жергі  лікті 
халықтың жүрегінен жылы 
орын ала білді. Бұл – кез келген 
тұлғаның ба   ғы на бұйыра бер   -
мейтін бақ.

Екіншіден, Тәуелсіздіктің 
алғашқы жылдарынан атқа 
қонып, )мірінің ая  ғына дейін 
мемлекеттік мұрат жо   лында 
аян   бай еңбек етіп, адамдық пен 
адал дық асыл болмысынан 
айнымай, біз дерге үлгі-)неге   -
нің эталонына ай нал ды. Шы   -
нында Бердібек Машбекұлы 
қан дай қызмет атқар   масын, 
халықтың қимас сезімі мен 
алғаусыз алғы сына б) ленгенін 
к)ресіз.

Президент <кімшілігі мен 
Үкі  метте  түрлі  деңгейдегі 
жауап       ты қызметте шың    далған 
ол 1995 жылы 42 жасында туған 
жері – Қызылорда облысының 
әкімі қызметіне тағайындалды. 
Бұл ке зең – Тәуелсіздіктің ірге-
  тасы қала нып, елдің де, ердің де 
сыналатын шағы еді.  Осы 
қиын     дықтарды мойымай к)  -
теріп, )ңірдің аяққа тұруы үшін 
күндіз күлкі  ден, түнде ұйқыдан 
қалып, еңбек етті. Кәсіпкер  -
лердің әлеу  меттік жауапкер -
шілігін күшей  туге байланысты 
аймақ та  ғы ал   ғашқы қадам   -
дарды жүзеге асыр   ды. Мұнай-
газ кәсіпорын дарының об лыс   -
тың әлеуметтік қорын қар  жы-
      лай қолдау ұста   нымын қа лып-
тастырды. Ар найы эко номи-
калық аймақ мәр   тебе  сінің 
республика )ңір   лері арасында 
тұңғыш енгізілуіне қол жет-
кізіп, )ңірдің дамуына тиім-
ділігін дәлелдеді. Ин женер   лік 
жүйеден )ткен жер   лерді мақ с-
атты игеру, егістік айналымынан 
шы  ғып қал мауының алдын алу 
бағытында да қыруар шара жү-
зеге асты.

Дотациялы облыс санала -
тын Қы зыл орданың келешек 
тағ   ды ры таразыға тартылған 
сәтте де оны «болашағы жоқ 
облыс» са натынан арылтудың 
алғы шарт тарын жүзеге асырып 
қана қоймай, Арал теңізінің 
солтүстік б)лігін сақтау жо-
басын (САРАТС) )мірге әкел  -
ген Бердібек Машбекұлының 
)зі болды. Кеңес тік кезеңдегі 
жоспарлы эконо     ми  каның ыды-
   рауы нан кейінгі елең-алаң уа-
қытта облыс тұрғындарының 
жылдар бойы қалыптасқан жа-
лақысына бере шек қарыз   дарды 
)теу мәселесі де бюд жет тегі 
қаржы тапшы   лығына қара-
мастан Бердібек Маш    бек       ұлы    -
ның әкім дігі тұ    сын да алғаш 
еңсерілген еді.

Қызылордадағы ескіден 
қал   ған «мұ ра» – жылу электр 
ор  талығында апат орын алып, 
қала   ның жылусыз қалу қаупі 
туын дағанда да Бердібек Маш-
бекұлы мамандарға сырттан 
тапсырма беруден бойын аулақ 
ұстап, )зі бас бо лып апат айма  -
ғында күн-түн деместен аяғы-
нан тік тұрып қызмет жасады. 
Қиын сәтте батыл шешім қа-
былдауы ның нәти   жесінде, апат 
зардап   тарын жедел жойып, 
жылу орта   лығын қайта іске 

қосты. Мен мұны сол уақытта 
Қы  зылорда қаласы әкімінің 
аппа    ра   тында жетекші маман 
қызметінде жүріп, )з к)зімен 
к)рген азамат ретінде толық 
сеніммен айта аламын.

Осы кезеңде Жезқазған, 
Тор  ғай, Се мей аймақтары та-
рап, )зге облыс   тар мен бірігіп 
жат     қан   да Қызыл     орда   мыз дың 
облыс статусын сақтап қалуы да 
Б е р д і б е к  М а ш б е к ұ л ы н ы ң 
жанкешті жұ   мыстарының нә-
тижесі. Осы   дан-ақ оның туған 
жерге деген перзенттік пары-
зына адалдық танытқанын та-
нуға болады. Сол себепті Қы -
зыл орданы облыс ретінде 
сақ  тап қалу мақсатында Мем-
лекет бас  шы  лы ғына Сыр )ңі-
рінің эконо  микалық мүм кіндігі 
мен Алаш үшін маңызды рухани 
әлеуетін дәлелдей білуі ол кісі-
нің тікелей еңбегі екенін еш -
қашан ұмыт пауымыз қажет.

Одан кейін 1999-2002 жыл -
дары Оң түстік Қазақстан облы-
  сының әкімі ре тінде Шым     -
кентте қордаланған жұмыс  тарға 
білек шешіп кірісіп кетті. Шым 
қалада электр жарығы қайта-
қайта с) ніп, к)гілдір отыннан 
қиылған тұста мә селенің оң 
шешілуіне ықпал етіп, іскер    -
лігін к)рсетті.

Түркістанның 1 500 жыл  -
дығы ха лық аралық деңгейде 
аталып, қалаға Түркі елдерінің 
рухани астанасы мәртебесі 
берілді.

Шығыс Қазақстан облы    сы -
ның ор   та   лығы Hскеменде 
Ленин ескерт кі  ші нің орнына 
Абай ескерткішін тұ ғырға қон    -
дырып, руха ниятқа етене жа-
қын дығы   мен, елшілдігімен, 
батылды    ғымен ерекшеленді. 
Табиғи апат салдарынан орын 
алған су тас   қынымен бел шеше 
күресуіне тура келді.

Ақт)бе облысындағы қы   -
тай   лық ком пания мемлекеттік 
тілді құрметтесін деген талап 
қойғаны да к)птің әлі есін де. 
<леуметтік нысандар салудың 
үздік үлгісін к)рсетті. Оның 
халық игілігіне тиімділігін жан-
жақты дәлел   деді.

Жамбыл облысында бас та-
ған бас  тама   лары да к)п. «Үлгілі 
ауыл» пилот тық жобасын жа  -
сап, елді мекендерді дамытудың 
бі   ре  гей концеп циясын қа лып-
тастыруды бастап, )міршең іске 
ұйыт қы болды. Сондай-ақ 
«Бей        бітшілік пен келісім», 
«Мейі   рім», «Жомарт Тү лек», 
«Асар ла    тып үй салу», «Таразға 
тар ту» секілді игі жобалары ел-
діктің ме рейін асырып, бере-
кесін та   сыт  ты. «Тек     тұрмас» 
тари хи-этно    мәдени кеше ні нің 
екінші кезеңі, Тараздағы гим -
нас тика және үстел теннисі 
орталығы, «Ана    ға тағзым» ор-
талығы, 850 метр  лік «Үш бұлақ» 
жаға лауы, «Оқушылар са-
райының» пай    далануға берілуі 
соның айғағы. Бүкіл әлемді 
пан демия бір та рының қауы  -
зына сыйдыр  ғандай күр де лі 
кезеңде де Мем лекет басшысы 
Қасым-Жомарт Кемелұлы 
Тоқаев  тың тап  сыр масына сәй -
кес Жамбыл облы   сы  ның әкімі 
Бердібек Машбекұлы Отарда 
отандық вакцина шығаратын 
биофармзауытты іске қосуға 
жа нын сала тер т)кті. Бұл )з 
алдына б)лек ау   қымд    ы әң  гі -
менің арқауы деуге болады. 

Hзі басқарған барлық об-
лыс тарда жаңа әлеуметтік ны -

сан   дар, жаңа тұрғын үй ке   -
шендерін, инфрақұры     лым  дық 
жо  баларды іске асырды. Қайда 
әкім бол  масын аудан мен ауыл-
дарды аралаудан тын бай, белгі-
  ленген протоколдан тыс тұр -
ғын    дардың талабын тыңдап, 
тың  дап қана қоймай, мәсе   ле-
лер дің оң шеші    луіне ықпал 
ететін.

Иә, халықтың оған деген 
ықы   ла      сы ның негізгі сыры – 
қай аймақты бас қар    масын 
тұрғын      дармен емін-еркін кез  -
десіп, жа қынындай әңгіме-
дүкен құрып, мәселесін тың  -
дай    тын. Бұл үшін адамға қа-       
ра        пайым  дылық, кіші  пейіл  -
ділік, кісілік қасиеті керек-ақ. 
Міне, Бердібек Машбекұлын 
)зге лерден осы қасиеттері 
ерек     шелейтін. Егер адам бо-
йында мұндай дағды болмаса, 
онда бәрі  жасанды болып 
к)рінетін еді.

– Жергілікті әкімдерге «ма -
ған осы ауылдан жолығамын, 
арызын айтамын деген адам   -
дарға ешқандай кедергі жа са -
маңдар, есіктің алдында кесе-
к)л      де нең полиция тұрмасын» 
деген талап қоямын. Алақандай 
ауылға облыс әкімі келіп жат  -
қан соң, жергілікті тұрғын бас-
шыға жолығып, әңгімелесіп, 
ары     зын, )тінішін, )з ойларын 
айтып қалуы керек емес пе? 
Қайбір кез     де бір ауылға барсам, 
екі апта дан бері ме, жоқ, бір ай-
дан бері ме, әйтеуір, жарық 
жоқ. <кім ол жағдайды білмейді 
де… Hзінің үйінде жарық бар. 
«Осы ауданда 11 жыл  дан бері 
әкім екенсіз, бұл қалай болды?» 
деп едім, жарытымды жауап 
бере алмады. Сосын айттым, 
«әкім   н ің  үйінің  жарығын 
қиың   дар» деп… Қиып тастап 
еді, ертеңінде жүгіріп жүріп ана 
ауылдың жарығын жағып 
берді, – депті бір сұхбатында.

Расында, ол кісі )зінің жұ-
мыс істеу тә   сілінде халыққа )те 
жақын болды. Ха лықпен етене 
араласып, мәселені )з к)зімен 
к)ріп, жұрттың пікірін құла -
ғымен естімейінше жаны тын   -
бады. Ка би нетінде ғана отыр    -
май,  халықты ара   лайтын. 
Мә     се      лені білген бойда бос уәде 
бермей, нақты шешімін та    ба-
тын. Содан болар, оған ең қиын 
учас   келер сеніп тапсыры   ла-
тыны...

Қайбір жылы Hскемен, 
биыл Ақ т)бе, Тараз, Шымкент 
қала ла  рында бол дым. Сонда 
осы )ңірлердің жұрт шылығы 
Бердібек Машбекұлы Сапар  -
баевты мемлекет және қоғам 
қайрат кері, ірі ұйымдастырушы 
ретінде мақ тан тұтатынын, қа-
зіргі бас  шы     лары мен оның бас-
та   маларын салыстыруды әдетке 
айнал    дыр    ғанын байқа дым. 
Тіпті, қай   сыбір басшының елге 
адал ды   ғын, шыншыл дығын, 
іскер   лігін, уә деге берік тігін 
сал       мақтағанда тара зының бір 
басына Сапар    баевты қояды 
екен. Халықтың шынайы ықы-
ласы, құрметі деген – осы! Бұ-
дан артық адамға қандай құрмет 
керек!

Hз басым Бердібек Маш-
бекұлымен қызметтес бол-
мағаны м мен, ол түлеп ұшқан 
Жаңақор  ған ауданын басқарған 
жыл  да  ры ағалық ақыл-кеңесін 
тыңдап, бағыт-бағдар алдым. 
<рдайым қара        пайым қалыбы-
нан айны  май, халықпен ашық 
араласуға шақыратын. Қолым-
нан келге  нінше Бердібек Маш-
бекұлы салған соқпақпен елді 
мекен дерді жиі-жиі аралап, 
елдің мұң-мұқтажын білуге 
асы ғатынмын.

Жалпы, Бердібек Сапарбаев 
аға    мыздың жарты ғасыр бойғы 
елдік мүдде жолындағы қа    рым-
ды қызметін терең зерттеп, 
жетіс тігінің сырын ұғып, жас 
мемлекеттік қызметкерлерге 
әдіс  те  ме  лік құрал ретінде тара-
туға әбден болады.

Hйткені Бердібек Маш-
бекұлы – кісілік қасиетіне кір 
кел тір   мей )ткен бі регей тұлға!

Руслан РҮСТЕМОВ,
Сенат депутаты

СЫРЫСЫРЫ



КӨКЖИЕГІ

Статистикаға сүйенсек, биыл 
437,7 млрд теңгеге 30 инвес ти-

ция лық жоба іске қосылды, 5 951 жаңа 
жұ мыс орны құрылды. Қазір �ңірдің 
2023-2026 жылдарға арналған ин вес-
тициялық портфелінде 194-ке жуық 
жо ба бар, бұл 16 мың жаңа жұмыс ор-
нын құруға мүмкіндік береді. Оның 
ішін де тікелей шетелдік инвестициялар 
та ғы 2,3 миллиард долларды құрады. 
Мы салы, 2023 жылдың 10 айында ин-
вес тиция к�лемі 750 миллиард теңгеден 
асты.

СОҢҒЫ 5 ЖЫЛДАҒЫ 
ИНВЕСТИЦИЯ К� ЛЕМІ:

2018 жыл – 314,1 млрд теңге;
2019 жыл – 443,5 млрд теңге;
2020 жыл – 705,7 млрд теңге;
2021 жыл – 659,1 млрд теңге;
2022 жыл – 739,5 млрд теңге;
2023 жылдың 10 айында – 751,4 млрд 
теңге.

Жалпы алғанда, 2023 жылы не-
гіз гі капиталға 908,2 млрд 

тең ге инвестиция құйылады деп жос-
пар  лануда. 

Осыған дейін Түркістан қаласында 
шет елдік капиталдың қатысуымен ірі 
ин вестициялық жобалар іске асырыл-
ған. Мәселен, YDA Insaat түрік компа-
ния сы Түркістандағы халықаралық 
әуе жайдың құрылысына 72,4 млрд 
тең ге инвестициялады. Түркістан 
Silkway Harbour түркиялық компания-
сы қа   лада 90,4 млрд теңге сомасына 
к�п бейін ді «Керуенсарай» туристік ке-
шенін сал ды. Ресей – Қазақстан бірле-
скен «Ге вел» компаниясы қуаттылығы 
50 МВт күн электр стансасын 34,9 млрд 
теңгеге салды.

Айта кетейік, бүгінде YDA Holding 
тү рік компаниясы қалада 570 т�сектік 
к�п бейінді аурухана салып жатыр. Бү-
гінде құрылыс жұмыстарының 40 пайы-
зы орындалды. Нысан 2024 жылдың 
соңында пайдалануға беріледі деп жос-
пар лануда. Сондай-ақ облыс әкімді-
гінің мәліметінше, 2019-2023 жылдары 
Түр кі стан облысында 10 577 жұмыс 
орнын құрумен 507,1 млрд теңге сома-
сына 172 ин вестициялық жоба іске 
асырылды.

ИНВЕСТИЦИЯНЫҢ 
К�МЕГІМЕН МЕДИЦИНАЛЫҚ 

НЫСАНДАР БОЙ К�ТЕРМЕК

Түркістан облысында «Ауылда 
ден саулық сақтауды жаңғырту» 

ұлттық жобасы аясында 2024 жылы 49 
ме дициналық пункттің құрылысы бас-
талады. Жалпы, �ңірде медициналық 
ор талықтардың жетіспеушілігі басты 
мә селеге айналған. Кейбір ауылды ай-
мақ тарда денсаулық нысандарының 
жо ғы анықталған. Bңірдегі �зекті мә-
се лені шешу мақсатында биыл 122 жаңа 
ны сан салу бойынша жауапты министр-
лік ке ұсыныс хат жолданып, 49 мед-
пунк т тің құрылысын жүргізу бойынша 
тиісті жұмыстар атқарылмақ.

Аталған бағдарлама аясында қалған 
73 дәрігерлік амбулатория, фельд шер лік-
акушерлік және медициналық пу нкт тер-
дің кешенді жоспарын әзірлеу қолға 
алын ған.

Айта кетейік, Келес ауданына – 20, 
Мақ тааралға – 12, Жетісайға – 11, Қа-
зы   ғұртқа – 7, Сарыағашқа – 7, Түл кі-
бас қа – 6, Т�лебиге – 5, Сауранға – 2, 
Бәй    дібек, Созақ пен Отырарға бір-бір-
ден жаңа құрылыс медициналық ны-
сандары қажет. Мәселені жылдам ше-
шу дің жолы инвесторлардың ықпалы 
бол мақ. Осыған байланысты «Ата ме-
кен» кәсіпкерлер палатасының облыс-
тық филиалында жиын �тті. Оған облыс 
әкімінің орынбасары Бейсен Тәжібаев 
пен �ңір кәсіпкерлері, палата �кілдері 
қа тысты. Кәсіпкерлерге медициналық 
ны сандар салуға инвестиция салу ж�-
нінде ұсыныс беріліп, мемлекеттік қол-
даулар жайы түсіндірілді.

Алдағы уақытта ғимараттар бой к�-
тере тін елді мекендер қатары анық та-
лып, инфрақұрылымы тереңірек зер де-
ле неді. Медициналық пункт, ФАП, 
дә рі герлік амбулаторияның жобалық-
сме талық құжаттары бірыңғай үлгіде 
дайын далып, ұсынылады. Аталған шара 
ая сында Денсаулық басқармасы мен 
па лата �кілдерінен құралатын жұ мыс-
шы топ бірлесе жұмыс атқарады.

Жалпы, жоспар іске асқан жағ-
дай да инвесторлардың кү ші-

мен бірқатар елді мекенде медицина-
лық жаңа нысандар ел игілігіне беріліп, 
ха    лықтың ем-дом алуына қолайлы 
жағ дай жасалады.

К�РШІЛЕС ЕЛДЕН МАҚТА ШАРУ-
АШЫЛЫҒЫНА 

ҚАРАЖАТ ТАРТЫЛАДЫ
Bзбекстаннан келген кәсіпкерлер 

Түр кістан облысында мақта �ңдеу, 
Был ғары және жеңіл �неркәсіп жоба-
ларын ұсын ды. Кәсіпорындар бірле-
скен �н дірістерді іске қосуға 5 млрд 
теңге салу ға дайын. Түркістан облысы-
ның әкімі Дар хан Сатыбалды кездесуге 

Bзбек стан ның «Узчармсаноат», 
«Узтекс ти льп ром» бірлестіктерінің 50-
ден астам �кі лі келді. Инвесторларға 
�зара ынты мақ тастықтың тиімді шарт-
тары ұсы ныл ды. Облыс басшысының 
айтуынша, �ңір Орталық Азиядағы 
бизнесті кеңей тудің жаңа к�кжиегіне 
айналды. Түр кістан облысы арқылы 
�тетін Батыс Қы тай – Батыс Еуропа 
халықаралық к� лік дәлізі әлемдік на-
рыққа шығу үшін жаңа мүмкіндіктер 
ашып отыр. Алдағы уа қытта облыс 
экономикасын дамыту дың драйвері 
болатын бірлескен жоба лар іске асыры-
лады.

Bз кезегінде Bзбекстан елшісінің 
Қазақстандағы кеңесшісі Ота-

бек Nлімов екі ел арасында сауда қар-
қын ды дамып келе жатқанын атап �тті. 
«Соң ғы бес жылда тауар айналымы екі 
есе �сіп, �ткен жылы 5 млрд теңгені 
құ   рады, бұл ретте қазақстандық экс-
порт тың к�лемі Bзбекстаннан үш есе 
к�п. Дегенмен екі елдің президенттері 
бұл к�рсеткішті екі есеге арттыруды 
мін деттеді. Екі жыл бойы біз осы к�р-
сет кішке жету үшін бірге жұмыс істеуі-
міз керек. Біз сіздің �німдеріңіздің са-
па сына ризамыз. Сонымен қатар �ңі-
рара лық к�рмелер, жәрмеңкелер, фо-
рум дар мен мәдени іс-шаралар �ткізуді 
ұсынамын», – деді Bзбекстан деле-
гация сының �кілі.

ҰЛЫ ЖІБЕК ЖОЛЫ ҚАЙТА 
ЖАҢҒЫРМАҚ

ҚХР мемлекетіне жұмыс сапарымен 
барған Түркістан �ңірінің делегациясы 
бірнеше аудан, қала әкімі мен кәсіпкер-
лер ден құралған делегация Иу қала сын-
да орналасқан ірі тоқыма кластерімен 
та нысты. Бұл �неркәсіпте 300-ден ас-
там адам Қытай нарығына және сыртқы 
на рыққа да шұлық және тоқыма �нім-
де рін �ндірумен айналысады. Сонымен 
қа тар ірі әлемдік брендтердің тапсырыс-
тарын орындайды.

Одан кейін түркістандықтар кіші 
�н діріске арналған жабдықтар сату ор-
та лығымен танысты. Бұл орталық 2000-
нан астам жабдық түрін ұсынады. Жаб-
дық тардың арзан бағада ұсынылуы 
«Ауыл аманаты» бағдарламасы аясында 
жаңа кіші �ндіріс орындарын ашуға 
мүм кіндік береді. Кездесу барысында 
Иу қаласының кәсіпкерлік палатасы 
бас шысы Мистер Лиу Түркістан �ңірі 
кә сіп керлеріне жабдықтарды сатып 
алу да толық қолдау к�рсететінін айтты.

Сондай-ақ делегация күн сәулесі-
нен энер гия алатын бақылау камерала-
рын жә не жарық шамдарын �ндіретін 
кәсіп орында болды. Мұнда 200-ден 
астам жұмыспен қамтылып, бақылау 
камера лары ның 100-ден астам түрі 
және жа рық шамдарының 50-ге жуық 
түрі �н дірі леді. Компания басшылығы-
на Түр кістан облысының инвестици-
ялық әле уе ті таныстырылып, әріптестік 
бай ланыс орнату ұсынылды.

Иу қаласында кәсіпкерлік пала та-
сы ның ұйымдастырылуымен Қазақстан 
және Қытай кәсіпкерлері арасында B2B 
форматта бірқатар кездесу �тті. Жүзде-
су ба ры сында Түркістан облысының 

Т�ркістан ��ірі – еліміздегі 
халы�аралы� �атынастар мен 

бизнесті� дамуына �олайлы 
мекен. �азір хал�ы екі милли-

оннан асатын айма�та 170 
мы�нан астам ша�ын және 

орта бизнес �кілі ж!мыс 
істейді. Оны� ішінде 70 

мы�нан астамы шаруа және 
ферма �ожалы�тарыны� 

�атарында. Облыс болып 
�айта �!рыл�ан со��ы бес 

жылда инвестиция тарту 
бойынша �лкен ж!мыстар 

ат�арыл�анын к�реміз. 2018 
жылдан бастап �неркәсіп, 

жылжымайтын м�лік, ауыл 
шаруашылы�ы, туризм және 
жа�артылатын энергия к�з-

дері сия�ты салалар�а шама-
мен 6,3 млрд те�ге инвести-

ция ба�ытталды. Негізгі 
капитал�а �!йыл�ан �аражат-
ты� к�п б�лігі жеке инвестор-

лар�а тиесілі. Былтыр тар-
тыл�ан инвестициялар к�лемі 

8,5 есеге �сіп, 304 млрд 
те�гені �!рады. Биыл �ала 
экономикасына 350 млрд 

те�ге инвестиция тарту 
жоспарлан�ан.

ин вес тициялық әлеуеті таныстырылып, 
инвесторларға арналған мүмкіндіктер 
туралы айтылды. Келісс�з барысында 
Иу қаласының мектепке арналған ке-
рек-жарақ бұйымдар �ндіретін кә сіп-
орны Түркістан облысында �ндіріс 
ор нын ашуға қызығушылық білдірді. 
Со нымен қатар Иу қаласының кәсіп-
кер л ер палатасы мен Түркістан облысы-
ның �неркәсіп және кәсіпкерлік бас-
қар масы арасында достық және ын ты-
мақтастық қарым-қатынас меморанду-
мы на қол қойылды.

Осылайша, ежелден арасын Ұлы 
Жі бек жолы байланыстырған киелі 
Түр    кістан қаласы мен Қытай елінің 
�ңір лері іскерлік әріптестік қатынасты 
қай та жандандыруды к�здеп отыр. Жа-
қында аспан асты еліне арнаулы іс са-
пармен барған бизнесті қолдау жане 
ту ризм б�лімінің басшысы Мұхтар 

HARQ се рік -
тесті гі мен қой 

етін шетелге экс-
порт тау бойынша 

келісімшарт жасау жұ-
мыс тары жүргіз ілуде. 

Нәтижесінде, жылына 15 мың 
тон на қой еті экспортталады деп 

жос пар лануда. Келісім бойын ша, 
бір бас – 30 ке       ліден т�мен болуы ке  рек 

және оның 1 келі сі  нің бағасы шамамен 
7-8 дол  ларды құрайды.

Катар елінің инвесторлары Қа зақ-
станның қой етіне үлкен қы зығушылық 
танытып отыр. Кездесу нә тижесінде 
та раптар екі ел арасында ет �німдерін 
�т  кізу нарығын дамыту үшін мар ке тинг-
тік зерттеуді қолға алып, бәсекеге қа-
білеттілігін арттыру ба ғытында жұ мыс-
тарды жандандыруға ке лісімге келді.

Айта кетейік, Қазақстанда шетелдік 
нарықта бағаланатын сапалы ет �н дірі-
ле ді. Мал шаруашылығының дамуы 
бойын ша Түркістан облысы респуб ли-
ка да алдыңғы орында. Мал басы және 
�німділігі орташа есеппен 5%-ға �суде. 
Ет экспорты бойынша облыс респуб-
ли када к�ш бастап тұр. Ірі қара мал 
еті нің үлесі – 85%-ды, ұсақ мал 60%-ды 
құ райды. 10 мың тонна ірі қара мал, 4,6 
мың тонна қой еті экспортқа ж�нелтіл-
ді.

К�СІПКЕРЛІК – �ҢІР ЭКОНО-
МИКАСЫНЫҢ НЕГІЗІ

Бүгінде �ңірде халықаралық әуе-
жай, заманауи теміржол вок за-

лы жасақталып, қаланың барлық ин ф-
ра құрылымы жаңартылғанын к�реміз. 
Туризм, ауыл шаруашылығы, жеңіл 
�нер кәсіп, к�лік, тасымалдау, логис ти-
калық қызметтер сияқты жүйе құраушы 
са ла лардың, сондай-ақ шағын және 
ор та бизнестің дамуы аймақ эконо ми-
ка сының дамуына серпін береді. Қазір 
Түркістан облысында шағын және орта 
кә сіпкерлікті жүргізу үшін қолайлы 
биз нес климат қалыптасқан. Мысалы, 
рес публика бойынша кәсіпкерлік шо-
ғыр ланған алғашқы үштіктің арасын-
да Астана және Алматы қалаларынан 
кейін Түркістан үшінші орында. Кә-
сіп керлердің саны жыл басынан 28 
мыңға ар тып, бүгінде 213 мыңды құрап 
отыр. 

Биыл алғашқы жартыжылдықтың 
де   ректері бойынша, �ңірдегі шағын 
жә  не орта кәсіпкерлік секторында 289 
мың адам жұмыспен қамтылған, �ткен 
жыл дың сәйкес кезеңімен салыс тыр-
ғанда бизнес субъектілері 58 мың адам-
ды жаңа жұмыс орындармен қамта ма-
сыз етті. Атап айтқанда, ШОБ �кілдері 
қаң тар-маусым аралығында 565 млрд 
тең геге жуық �нім �ндірген. Bткен 
жыл мен салыстырғанда бұл 148 млрд 
тең геге артық. Жыл соңына дейін бұл 
к�р сеткішті 1,6 трлн теңгеге жеткізу 
жос парланған.

Нарық заңдылықтарына сай бә се-
кеге бейім экономиканы қалыптастыру 
үшін мемлекет тарапынан жеке бизнес 
�кілдеріне қолдау к�рсету – әлемдік 
тә жірибенің озық үлгісі. Осы негізде 
түр кістандық кәсіпкерлер де Үкімет 
та рапынан к�рсетілген қаржылай қол-
дау құралдарын пайдалану арқылы �з 
ісін д�ңгелетіп отыр. Атап айтқанда, 
кә сіп керлікті дамыту ж�ніндегі ұлттық 
жоба арқылы осы жылы қаңтар-қазан 
ара лығында бизнес субъектілері 21,3 
млрд теңгеге жеңілдетілген несиемен 
қам тамасыз етілді. 

Алдағы 2024 жылда кәсіпкерлерді 
жеңіл детілген несиелендіру к�лемін 40 
млрд теңгеден асыру к�зделіп отыр. 
Не сиелердің пайыздық м�лшерлемесін 
т�  мендету үшін облыстық және рес пуб-
ли калық бюджеттерден қажетті 13 млрд 
теңге к�зделуде. 

Ауыл халқының жағдайын жақсар-
ту мақ сатында Мемлекет басшысының 
тапсырмасына сәйкес биылғы жылдан 
бастап «Ауыл аманаты» жобасы 6 ба-
ғытта іске асырылуда. Жоба шеңберін-
де бизнесін бастаймын немесе кеңей-
темін дегендерге 2,5%-бен 5 жылға 
дейін не сие беру к�зделген. Бұл мақ-
сатқа бюд жеттен 19,8 млрд теңге 
б�лініп, 16,5 млрд теңгеге 3 мыңға 
жуық жоба қар жы ландырылды. 

Іссапар барысында Чжэнчжоу қа ла-
сындағы балық �сірумен айналысатын 
шаруа шылық Сауран ауданындағы кә-
сіп кермен бірлескен жобаны іске асыру 
бойынша �зара уағдаластыққа қол жет-
кізді. 

КАТАР ЕЛІ ЕТ �НДІРІСІНЕ 
ҚАРЖЫ ҚҰЙМАҚ

Жақында агро�неркәсіптік ке-
ше нін дамыту, озық елдермен 

тә жірибе алмасу мақсатында Түркістан 
об лысының әкімі Дархан Сатыбалды, 
об лыстық Ауыл шаруашылығы бас қар-
масының басшысы Нұрбек Бадырақов 
және «Қайып ата» ЖШС-ның бас ди-
рек торы Сырым Ертаев Қатар елінде 
бол ды. Іссапар барысында облыстық 
де легация Катар елінің ет �німдерін 
дайын дау және экспортаумен айна лы-
са  тын ең ірі Widam Food Company, 
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КЕҢЕЙТУДІҢ

KOWKABET ALSHARQ компания ла-
ры ның тәжірибесімен танысты.

Widam Food Company QSC – Ка тар-
дағы ең ірі мал жеткізушісі және балғын, 
сал қындатылған және мұздатылған ет 
�н дірушісі. Катар нарығына тек ең бал-
ғын, ең сапалы ет жеткізуші. Бүгінде 
ком пания ауыл шаруашылығына ин-
вес тиция салу, жергілікті �ндірісті қол-
дау және стратегиялық халықаралық 
се ріктестік арқылы әлемнің түкпір-түк-
пірінен жоғары сапалы ет жеткізуді 
қам тамасыз етуде маңызды р�л атқа ра-
ды.

Компания 2004 жылы қарапайым 
мақ сатпен жұмысын бастаған. Widam 
Food Company компаниясының бас 
ат  қарушы директоры Nл Ноубай Nл 
Мар ридің айтуынша, жақын арада ком-
пания �з қызметін Парсы шығанағы 
на рығына кеңейтуді жоспарлауда.

KOWKABET ALSHARQ серікте-
сті-гі – Таяу Шығыс елдеріндегі б�лшек 
сау да орындарына ет (қой етін) жет-
кізуші. Бүгінде «Түр кістан ет ком би-
наты» ЖШС мен KOWKABET ALS-

Т� лепов ҚХР-дың Хэнан провин ция-
сын да құрылыс материалдарын, ауыл 
ша   руашылығы �німдерін �ндіретін 
зауыт басшыларына және тағы басқа ірі 
кәсіпкерлеріне іскерлік байланыс 
шарт тарын таныстырып, Түркістан қа-
ла сына инвестиция құю тиімділігіне 
тоқ талды. Сәндеуге және әрлеуге ар-
нал  ған құрылыс заттарын әзірлейтін 
за уыт басшылығымен кездесу барысын-
да екіжақты ынтымақтастық меморан-
думына қол қойылды.

Сонымен қатар делегация �кіл-
дері Чжэнчжоу және Иу қала-

ла рын дағы жаңа �ндірістік технология-
лармен, шағын және орта бизнеске 
ар   н  алған жабдықтармен танысты. Са-
пар барысында Чжэнчжоу қаласының 
аббатандыруға арналған Shuangqiao 
Flower компаниясының �сімдіктерді, 
гүл дерді және декоративті ағаштарды 
�сіру және сату тұқымбағы жұмыстары 
к�р сетілді. Аталған тұқымбаққа 3 000-
нан астам гүлдің тұқымдары мен түрлері 
жә не 1000-нан астам декортативті ағаш 
түрі әзірленіп, импортқа шығарылады.

Кәмила ДҮЙСЕН

Биыл алғашқы жартыжылдықтың де   ректері бойынша, 
�ңірдегі шағын жә  не орта кәсіпкерлік секторында 

289 мың адам жұмыспен қамтылған, �ткен жыл дың сәйкес 
кезеңімен салыс тыр ғанда бизнес субъектілері 58 мың адам ды 

жаңа жұмыс орындармен қамта ма сыз етті. 
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Т�нгі са	ат 01:00 шамасы. 
Ша�ар шырт �й�ыда 
жат�анымен, са	ат санап келген 
жедел жәрдем к�ліктерінен 
студенттер �йі орналас�ан 
университет �алашы	ы 
аума	ында �йы	ан тынышты� 
орнай �ой	ан жо�. !азір 
Алматыда	ы студенттер 
жата�ханасы ала%ынан осы	ан 
��сас к�ріністі жиі 
кездестіресіз. 
«Жата�ханамызды% алдынан 
к�ні-т�ні жедел жәрдемні% 
келгенін к�реміз. Ж�телген 
адамдарды жиі бай�ау	а 
болады. Бетперде та	ып 
барынша �зімізге са�ты�пен 
�арап ж�рміз», – дейді 
алматылы� студенттер. Иә, 
ауру фактілеріні% артуы – 
республика ау�ымында к�пті 
ала%дат�ан мәселеге айналып 
отыр. !ызылша	а шалды��ан 
нау�астар саны жиілеп, 
салдарынан ауруханаларды% 
басым б�лігі нау�астар	а 
тол	ан. +сіресе, Алматы �%ірі 
бойынша �ызылшаны% таралу 
�ар�ыны �ршіп, жа	дай 
к�рделене т�скен. ҚЫЗЫЛШАНЫҢ ЕМІ – 

ЕКПЕ
НАУҚАСТАРДЫҢ ДЕНІ – 

ЕКПЕ АЛМАҒАНДАР
Мегаполистегі эпидемиялық ахуал-

дың қазіргі жай-күйін білу үшін Алматы 
қаласының Cанитариялық-эпиде   мио  -
логиялық бақылау департаменті !кіл  -
дерімен байланысқа шықтық. Ведомство 
!кілдерінің дерегінше, бүгінде шаһарда 
қызылшамен ауыру фактілері бойынша 
тұрақсыздық байқалады. Биылғы наурыз 
айынан бастап, қалада қызылшаның 
2 653 зертханалық расталған жағдайы тір-
келсе, оның ішінде 14 жасқа дейінгі бала-
лардың арасында 2084 жағдай анық-
талған. Демек, қызылшаға шал дыққан 
науқастардың негізгі үлес салмағын 
(78,5%) – 14 жасқа дейінгі балалар құ-
райды. Ал 1 жасқа дейінгі балалар ара-
сында – 275, 15 жастан 18 жасқа дейінгі 
жас !спірімдер арасында – 111 (4,2%) 
және ересектер арасында – 458 жағдай 
(21,9%) тіркелген. Алматы қаласының 
Санитариялық-эпидемиологиялық 
бақылау департаментінің басшысы 
Қасымхан Алпысбайұлы балалар ара-
сындағы аурушаңдықтың негізгі себебі – 
кезінде вакцинациядан бас тарту екен -
дігін айтады. Сонымен қоса ва к    ци   на-
   циядан медициналық босату және егу 
жасына жетпеу салдары аурудың тиісінше 
ұлғаюына алып келетін к!рінеді.

– Қызылша жұқтырудан, сондай-ақ 
олар дың асқынуынан алдын алатын 
жалғыз тиімді құрал – вакцинация. Қы -
зыл шаға қарсы жоспарлы вакцинация 
2 рет жүргізіледі. Біріншісі – 1 жаста (12-
15 ай), екіншісі – 6 жаста. Бұл вакцина-
циядан кейінгі иммунитетті дамытуға 
мүмкіндік береді. Қызылшаға қарсы вак -
цинаның әрбір алынған дозасы бала ның 
иммунитетін күшейтеді.  Екпелерді 
жүргізу үшін ДДҰ сертификаттаған және 
Қазақ   стан Респуб  ликасында тіркелген 

қызыл   шаға, қыза мыққа, эпидемиялық 
паротитке қарсы аралас вакцина қолд-
анылады. Вакцинация тұрғылықты жері 
бойынша қала емха  наларының барлық 
егу кабинет  терінде тегін жүргізіледі, – 
дейді ол. 

Осыған сәйкес департамент !кілдері 
ауруға шалдыққан 2084 баланың басым 
б!лігі вакцинация қабылдамағанын 
нақты    лап !тті. Атап айтқанда, 2084 ба -
ланың 1969-ы вакцина алмаған. Бұл 
науқастар санының жалпы 94,4 пайызын 
құрайды. Оның ішінде бас тарту се бе-
бінен – 1412 (72,05%), медициналық қар-
сы к!рсетілімдер – 275 (13,9%) және егу 
жасына, яғни 1 жасқа жетпеген – 
275 (13,9%) бала бар. 

ЖОО СТУДЕНТТЕРІ 
ҚАШЫҚТАН ОҚУҒА К�ШІРІЛДІ
Бүгінде мегаполисте орналасқан жо-

ғары оқу орындарының студенттері ау-
рудың !ршуіне байланысты қашықтан 
оқуға жіберілді. Жоғарыда атап !ткені міз-
   дей, қызылша симптомдары сту   денттер 
арасында да жиі байқалған. Бұл жағдайдан 
кейін университет басшылығы бақылауды 
қолға алып, студенттерді қа  шықтан оқыту 
мәселесін қарастырған. Еліміздегі ірі оқу 
орындарының бірі – әл-Фараби атындағы 
Қазақ ұлттық ун ивер   ситетінде осыдан 
бірер күн бұрын білім алушыларды 

онлайн форматқа к!шіру туралы қаулы 
шыққан еді. 

Университет қабырғасынан алыстап, 
қашықтан білім алып жүрген студент тер-
дің бірі – Нұрбибі Алчинова. Ол аталған 
білім ордасының 1-курс студенті. Кейіп-
керіміздің айтуынша, осыған дейін айна-
   ласында тұмау, қызылшамен ауырған 
студенттер к!птеп кездескен екен. Күні 
бойы экранға телмірген студенттердің 
сапалы білім алуы үшін қашықтан оқу 
тиімсіз екенін, әсіресе, емтихан уақы -
тында ауылды аймақтарда тұратын сту   -
дент  терде мәселе туындайтынын жа-
сырмады. 

– Біздің онлайн форматқа к!шірілуі -
міздің басты себебі қызылша ауруының 
таралуынан екенін ұстаздарымыз ескерт-
ті. Тобымызда бір студент қызылшамен 
ауырды. Алғашқылардың бірі болып 
ауыр ған сияқты. Себебі үй жағдайында 
емделіп, аурудан құлан-таза айыққан соң 
қатарымызға қосылған болатын. Онлайн 
форматқа к!шкенге дейін ж!тел қысып 
ауырғандарды жиі байқайтынмын. Ме-
ніңше, аурудың !ршуіне климаттың 
тұрақсыздығы да әсер етуде. Қазір қыс 
мез гілі болса да, ауа райы мың құбылып 
тұра  ды. Қашықтан оқу жақсы !тіп жатыр. 
Бірақ сапалы білім алу жолында бұл 
тиімсіз нұсқа дер едім. Онлайн оқу дың бір 
тиімдісі – университетке алыс   тан қа ты-

найтын студенттер жолға жұм сайтын уа-
қытын пайдалы дүниеге арнай алады. Ал 
тиімсіз тұсы – қазір ауылдық жерде тұ     -
ратындарда байланыс пен мәселе болып 
жатыр. Қазір ұстаздар тарапынан ке -
шірімді болып қаралғанымен, сессия ке-
зінде кесірін тигізетін сияқты, – дейді 
ал матылық студент Н.Алчинова.

Kрмен қарай жатақханада жатқан 
студенттердің қазіргі ахуалын білу үшін 
№5 жатақхана меңгерушісі Гүлшат Иген-
баеваға хабарластық. Жатақхана мең-
герушісі қызылшаға шалдыққан сту-
денттердің жағдайы қалыпты болғаннан 
кейін үйіне қайтарылғанын алға тартты.

– Эпидемияға байланысты 1-2 курс 
стдуенттері үйіне қайтарылды. Менің 
ойымша, қызылшамен ауырған балалар 
дәрігердің бақылауында емханада емдел-
гені дұрыс. Науқас балаларға меди-
циналық орталықтан келген мамандар 
алғашқы к!мек к!рсетті. Жатақхана изо-
ляторында жатқан екі студенттің жағ дайы 
жақсы болған соң, олар үйіне қай-
тарылды. Қазір изоляторда жатқан нау қас 
студент жоқ, – дейді Г.Игенбаева.

АУРУ СОҢЫ АДАМ �ЛІМІНЕ 
АЛЫП БАРУЫ МҮМКІН

Алматы қаласының эпидемиологтары 
қызылшаның жұқпалы және инфек ция-
дан кейінгі ықтимал асқынуларымен 
қауіпті екенін ескертеді. Олардың с!зін -
ше, ауру кезеңінде асқыну одан сайын 
жоғарылай түседі. Мәселен, ортаңғы 
құлақтың, !кпенің, трахеяның, бронх-
тың, сондай-ақ мидың қабынуы байқа    ла-
ды. Асқыну к!п жағдайда бес жасқа 
дейінгі балаларда немесе 30 жастан асқан 
ересектерде дамиды. Ал асқынудың ең 
ауыр түріне соқырлық, энцефалит (ми-

дың ісінуіне әкелетін инфекция), ауыр 
диарея, дегидратация, құлақ инфекциясы 
(отит) және пневмония секілді тыныс 
жол   дарының инфекциялары кіреді. Осы 
тұста инфекционист Қалдыгүл Жанбо -
сынова елімізде таралып жатқан қызыл-
ша ауруы – ауыр ағыммен !туімен ерек -
ше   ленетінін, тіпті соңы адам !ліміне 
алып баруы мүмкін екенін айтып дабыл 
қағады.

– Қызылша ауруының қоздырғышы– 
парамиксовирус тобына жататын РНК-
лы вирус. Ол !зінің құрылысын !з герткен 
жоқ. Сондықтан қазіргі жүріп жат қан 
ауру – қызылшаның ешқандай да !згеше 
түрі емес. Бұл бұрыннан қауіпті, жоғары 
контагиозды (аса жұқпалы) же  дел 
вирустық инфекциялық ауру. Несі  мен 
қауіпті десеңіз, ауру әртүрлі асқынуға 
алып келеді: ларингит, пнев мония, отит, 
стоматит, қызылшалық энцефалит. Бұл – 
неврологиялық асқыну. Дәл осы ас қы   ну 
қызылшамен ауырғаннан кейін шамамен 
орташа алғанда 5 жылдан кейін пайда 
болады. Олар – ұмытшақтық, ақыл-ой 
кемістігі, құрысулар, гипер   ки нез, зейін-
нің т!мендеуі, тітіргенгіштік, ұйқысыздық 
сияқты симптомдардан байқалады, – 
дейді маман.

Б�РТПЕ ШЫҚСА, 
ДАБЫЛ ҚАҒУ КЕРЕК

Қызылша ауруының алғашқы симп -
томдары – ЖРВИ (жедел респираторлы 
вирустық инфекция) кезіндегі белгілерге 
ұқсас келеді. Олар – дене темпера    тура -
сының жоғарылауы, мұрыннан су ағу, 
әлсіздік, конъюнктивит, құрғақ ж!тел, 
к!зден жас ағу және жарықтан қорқу. Ал 
басты ерекшелігі – қызылшаға тән б!рт-
пенің пайда болуы. Б!ртпе аурудың ал-
ғашқы симптомдары басталғаннан кейін 
шамамен 4-5 күні шыға бастайды. 
Инфекционист жоғарыда аталған симп-
томдар байқалған жағдайда, ата-аналарға 
үй жағдайында !з бетінше ем қабылдауға 
тырыспағаны ж!н екенін ерекше атап 
!тті. Міндетті түрде дәрігерге қаралуы 
тиіс. Себебі аурудың ағымы мен ауырлық 
деңгейіне қарай емі де соған сәйкес қа-
былданады. Егер жеңіл түрі болса, амбу-
латорлы ем (үй жағдайында емделу), ор-
та ша немесе ауыр түрі болған жағдайда 
стационарлы ем (жұқпалы ауруханада) 
тағайындалады. 

– Қызылша кезінде б!ртпе кезеңдер 
бойынша шығады. Бірінші күні бетке, 
мойынға, құлақ маңына, екінші күні 
кеудеге, үшінші күні қол мен аяққа шы  ға 
бастайды. Б!ртпенің ерекшелігі – дақ    ты-
папулезды, қызыл түсті, бір-бірімен 
қосылуға бейім болады. Сон  дай-ақ пиг -
ментация қалдырады. Қы зыл       шаның жап-
пай таралуының бірден бір себебі – осы 
ауруға қарсы иммунитеттің жоқ  тығы. 
Қызылша ауруы – вакцинамен бас   қары   -
латын ауру. Статистикалық мә ліметтер 
бойынша, ауырып жатқан нау қастардың 
85-90 пайызы – қы    зылшаға қарсы екпе 
алмағандар. Маман ретінде барлық ата-
анаға балаларына уақытылы вакцина 
салдыруға кеңес бе  ремін, – дейді инфек  -
ционист дәрігер Қ.Жан босынова.

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,
Алматы қаласы

!ай кезде де Аралды% 
экологиялы� ахуалы әлемдік 
мәселеге айналып т�р. Б�	ан дейін 
Арал те%ізін  са�тау ма�сатында 
бір�атар халы�аралы� шара �ол	а 
алын	анымен б�л мәселе �зектілігін 
әлі к�нге дейін жояр емес.

АРАЛДЫ ҚҰТҚАРУҒА 
ҚАУҚАРЛЫМЫЗ БА?Жыл санап күрделене түскен эко  ло-

гиялық дағдарыс салдарынан Арал хал-
қының денсаулығы күрт нашарлап, ауру -
шаңдық белең ала түсті. Құрғаған теңіз 
түбінен тонналаған тұзды шаңдар ауаға 
тарап, оның қоршаған ортаға зарбады 
ушығып кетті. 

Kр жылдары Арал мәселесіне арналған 
халықаралық конференциялар болып, 
!зекті мәселенің шешілуіне негіз қалады. 
Соның нәтижесінде, Аралды құтқару 
қоры құрылып, жүйелі жұмысын бастады. 
Қордың жұмысын үш жыл сайын Орталық 
Азия елдері үйлестіретін болып келісілді. 

Дерекке сәйкес, Кеңес кезеңінде егіс-
тік алқаптарда суды тиімсіз пайдалану 
сал    дарынан !ңірде гидрологиялық жүйе-
нің теңсіздігінен соңы Арал теңізі таба  -
нының құрғауына соқтырған. Содан бері 
60 жылдан астам уақыт бойына Арал тағ-
дыры ауқымды мәселеге айналып отыр. 

Жуырда Орталық Азия мемлекеттері 
теңізді бірлесе толтыруға уағдаласқаны 
жайында ақпарат желдей есті. Атап айт  -
қанда, Қазақстан, Rзбекстан, Түрікмен-
стан және Тәжікстан елдері Сырдария мен 
Kмудария !зендерінен су алу бойынша 
келісімге келген. 

Rзбекстан астанасы Ташкент қала   -
сын   да !ткен мемлекетаралық су шаруа -
шылығын үйлестіру комиссиясының 
отырысында аталмыш мәселе кеңінен 
тал қыға түскен к!рінеді. Соның негізінде, 
алдағы 2024 жылдың 1-сәуіріне дейін 
Шардара су қоймасына 11 мың текше 
шақырым су келеді деп күтілуде.  Ал «Дос-
тық» мемлекетаралық каналынан 487 млн 
текше метр су алынбақшы. Бұл !з 
кезегінде Түркістан және Қызылорда об  -
лыстарына қажетті су к!лемі жинақталады 
деп жоспарланған. Осы арқылы Арал 
теңізіне 1,6 млрд текше метр су жіберуге 
мүмкіндік артады деген үміт басым.

Осы мәселеге орай табиғат жанашыры, 
эколог-жазушы Сайлаубай Жұбатырұлы 
!з пікірімен б!лісті. Оның айтуынша, қос 
!ңірге қажетті су к!лемін арттырып, те-
ңізді сақтап қалу бағытында атқарылар 
жұмыстардың ауқымы кең, кемшін тұс -
тары да жоқ емес. 

«Бүгінде Арал теңізін құтқару жолдары 
әлемдік деңгейде !зекті мәселеге айналды. 
Жуырда Орталық Азия елдері бірлесіп, 
теңізді құтқару жолдарын қарастырып 
жатқаны мәлім болды. Оның үстіне бірне-
 ше жыл бұрын қуаңшылықтың зардабын 
тартқан Сыр жұртшылығының жайы 
к!пке мәлім. Кешегі Кеңес заманында 
Кіші Аралды 1,5 есеге толтыратын 48 тек-
 ше метр су к!лемі қысқарды. Соған орай 
теңіздегі балық қоры да азайды. Сондық-
тан нақты уақытта Сырдария !зенінен 
!тетін судың белгілі м!лшерін Кіші Арал-

 ға бағыттау қажет деп есептеймін. Осы 
орайда келер жылдың 1 сәуіріне дейін, 
яғни вегетация кезеңі қарсаңында Сыр-
дария ағынынан Қазақстан тарабына 11 
мың текше шақырым су к!лемін жіберу 
к!зделіп отыр. Бұл Арал теңізінің келе -
шегіне бағытталған нақты қадам деп тү      -
сінуіміз керек. Тек жоспарлы жұмыс жүйе-
 лі жүргізілуі тиіс», – дейді эколог-жазушы.

Теңіз тағдырына алаңдаулы күй кешіп 
отырған !ңір халқы Кіші Аралға бір там-
шы су тамса қуанатындай күйге жеткен. 
Аймақтың экологиялық ахуалын жақ-
сартуға қатысты қаншама табанды шара 
қолға алынғанымен тұзды, шаңды ауамен 
тыныстап отырған тұрғындардың халі мәз 
емес. Байырғы атакәсібі – балық шаруа    -
шылығы да тұралап тұр. Бұл жергілікті 
жұртшылықтың әлеуметтік жағдайына да 
айтарлықтай салқынын тигізіп отыр. 

Орталық Азия мемлекеттерімен бір-
лесе атқаруға шешім қабылданған оңды 
бастамаға халықтың үміті асқақ. Дей  -
тұрғанмен, бұл жоба қаншалықты тиімді 
болады деген к!мескі ойлардың  к!ңілде 
к!рініс тауып тұрғаны жасырын емес. 

Осы мәселе т!ңірегінде Халықаралық 
аралды құтқару қоры Атқарушы коми-
тетінің Қазақстандағы филиалына хабар -
ласып, мән-жайын анықтауға тырыстық. 
Қордың Атқарушы дирекциясы дирек -
торының орынбасары аталмыш жобаның 
!міршеңдігіне тоқталып, мән-маңызын 
баяндады. 

«Rздеріңізге белгілі, Rзбекстанның 
Таш кент қаласында мемлекетарлық су 
шаруашылығын үйлестіру комиссия  -
сының 85-ші отырысында бұл мәселе 
кеңінен талқыланды. Соның негізінде Су 
ресурстары және Ирригация министрі 
Нұржан Нұржігітов Орталық Азия елдері-
нен су алып, Арал теңізіне құюға бағыт -
талған бірегей жобаны жүзеге асыруға қол 
жеткізгені к!пке мәлім болды. Қаншама 
жылдан бері біздің қордың да басты мақ-
саты – Арал теңізін құтқару болып та-
былады. Қазіргі міндетіміз – «Саратс-2» 
жобасының екінші фазасын жүзеге асыру. 
Осы арқылы Арал теңізінің Қазақстан 
аумағындағы мәселесін біржола шешуге 
үміт бар. Шыны керек, бүгінгідей су тап   -
шылығы белең алған кезеңде Арал теңі    зін 
бұрынғы қалпына келтіру мүмкін емес деп 
ойлаймын. Дегенмен мүлде жойылып 
кетпеуіне әрекет жасау қажет. Бұл тұрғыда 
Орталық Азия елдерімен болған уағ    далас-

 тық нәтижелі болады деп үміттенеміз. 
Қазір Кіші Арал теңізін сақтап қалуға 
мүмкіндік бар. Бұған дейін Кіші Арал 
теңі    зін сақтап қалуға бағытталған ауқым -
ды жоба қолға алынған кезден бастап, 
теңізді !лкенің тіршілігі қайта түлеп, 
әлеу    меттік-экономикалық, экологиялық 
ахуалы аз да болса жандана бастағанына 
куә болдық. Сондықтан да бұл жұмыс      -
тарды тоқтатпай, жандандыра түсуіміз 
қажет», – деп мәлімдеді қордың атқарушы 
дирекциясы директорының орынбасары 
Зәуреш Kлімбетова.

Оның айтуынша, «Саратс-2» жобасы -
ның екінші кезеңін жүзеге асыруда атқа   -
рылған жұмыстар ауқымды. Атап айт  -
қанда, соңғы т!рт жылда Халықаралық 
аралды құтқару қорының бастамасымен 
және Үкіметтің қолдауымен Дүниежүзілік 
банктің қаржыландыруы арқасында атал-
  мыш жобаның техникалық-экономика   -
лық негіздемесі дайындалған. Оны Иран 
Республикасының YEKOM CONCULT-
ING ENGINEERS компания  сы толық 
зерттеп, зерделеп, бүгінде сараптамадан 
!ткі зіліп жатыр екен. Бұл жұмыстар алда-
ғы уақытта да жалғасын тауып, нәтижелі 
болатынына сенім білдіріп отыр. 

Кіші Арал теңізін сақтап қалу бастама-
  сымен қатар, балық шаруашылығын жан-
  дандыру мәселесі де !зектілігін жойған 
емес. Қазір теңіздегі балық қоры күн са-
нап азайып барады. Соған орай теңіз мар-
 жа      нын молайтуға бағытталған ауқымды 
жобаларды жүзеге асыру жоспарланып 
отырғанын да алға тартып отыр.

Қалай дегенде де Орталық Азия елдері 
Арал тағдырына алаң. Rңір халқы теңі  -
зімен қайта қауышатын күнді тағат  сыз   -
дана күтіп жүр. Тек комиссия отырысында 
к!терілген ұтқыр ұсыныс нәтиже берсе 
игі. 

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

«АКПЕИШЛ» ЖШС, БСН 140740018580, !зінің таратылғаны туралы хабарлайды. 
Шағымдар хабарландыру жарияланған күннен бастап екі ай ішінде +7 777 070 68 87 
телефоны бойынша қабылданады.
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КҮМІС МЕДАЛЬ КҮМІС МЕДАЛЬ 
ЖЕҢІП АЛДЫ ЖЕҢІП АЛДЫ 

 Мәнерлеп сырғанаудан ұлттық құрама к�шбасшысы Михаил 
Шайдоров Хорватияның Сисак қаласында �ткен Golden Spin of 
Zagreb-2023 додасында күміс жүлдеге ие болды. Ол қос жаттығудың 
нәтижесінде 235,29 ұпай жинады. Алтын жүлде қы тай лық спортшы 
Цзинь Боян ның (258,67 ұпай) еншісінде. Қола медаль эстониялық 
Алек сандр Селевкоға (224,24 ұпай) бұйырды. Айта кетейік, бұл 
жарысқа барлығы 29 мемлекеттен 96 атлет жиналды. Михаил 
Шайдоров осыған дейін мәнер леп сырғанаудан Қытайда �ткен 
Гран-При жарысының қола жүлдегері атанған еді. 

�аза�станды� спортшы Михаил Шайдоров Golden 
Spin of Zagreb-2023 жарысында к�міс ж�лде же�іп алды.
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Наурызбек САРША 

Күні кеше Нұрсұлтан Назарбаев 
қоры ұйымдастырған «Алтын то-
былғы» республикалық әдеби байқауы 
мәресіне жетіп, жеңімпаздар мара-
патталды. Биыл тоғызыншы рет 
�ткізіліп отырған бұл әдеби байқауға 
еліміздің түкпір-түкпірінен қолына 
қалам ұстап, к�ңілін шабыт тербеген 
18-35 жас аралығындағы жас қалам-
герлер �тінім берген. Биыл үздік 
қа ламгерлер «Жылдың үздік проза-
сы», «Жылдың үздік поэзиясы», 
«Жылдың үздік драматургиясы», 
«Жылдың үздік балалар шығармасы», 
«Фантастика жанрындағы үздік 
шығарма», «Жылдың үздік кино-
сценарийі», сонымен қатар  «Жаңа 
Қазақстанның жасампаз ұрпағы» 
(арнайы номинация) сияқты жеті 
номинация бойынша �з шығарма-
ларын ұсынған. Бірақ осы жолы 
«Жылдың үздік киносценарийі» 
және «Жаңа Қазақстанның жасампаз 
ұрпағы» номинациясының жеңім-
паздары анықталмапты. Дәстүрлі 
әдеби додаға биыл 126 шығарма 
ұсынылған. Туындылар адамның 
рухани қасиеттері мен ұлтжандылық, 
ауызбіршілік тақырыптарына 
арналған. Белгілі ақын-жазушылар, 
қоғам қайраткерлерінен жасақталған 
қазылар алқасының мүшелеріне 
жеңімпаздарды анықтау қиынға 
соқты. Себебі ұйымдастырушылар 
атап �ткендей, шығармалар бірінен-
бірі �теді. Бармақ басты, к�з қысты 
әрекеттердің алдын алу үшін ерекше 
бағалау жүйесі де қолданылыпты. 
Байқау барынша әділ �ткен. 

Мемлекеттік тілді дамыту қоры-
ның директоры Азат Шауеев байқауға 
�тінімге түскен шығарма ларды қалай 
бағамдайтынын атап �тті.  «Мысалы, 
байқауға түскен 126шығарманы 
арнайы н�мір лейміз. Fр ақынның, 
жазушының, автордың аты-ж�нін 
білмейміз. 10 әділқазы мүшесі бәріміз 
б�ліп аламыз да, бір ай бойы оқимыз. 
Оқып шығамыз да, 1-ден 10-ға дейін 
балл қоямыз. Сосын барлығымыз 
бір ай �ткеннен кейін жиналамыз 

да, балдарды қосамыз. Сонда 
жеңімпаз �зінен-�зі шығады. Бізге 
түсетін байқауға шығармалар 
әлеуметтік желіде, басқа жерлерде 
жарияланбау керек. Жаңа туынды 
болу керек», – дейді ол.

Нұрсұлтан Назарбаев қоры 
атқарушы директорының орынбасары 
Fлкей Марғұланұлы ның айтуынша, 
байқауда белгілі ақын-жазушылар, 
қоғам қайраткерлері, БАҚ басшы-
ларынан жасақталған қазылар ал-
қасының мүшелеріне жеңімпаздарды 
анықтау қиынға соққан. Hйткені 
ұйымдастырушылар атап �ткендей, 
шығармалар бірінен-бірі �теді. 
Қазылар алқасы оларды �зіндік 
ерекшелігіне, к�ркемдік деңгейі 
мен тақырыпты жан-жақты терең 
аша алуына қарап бағалаған.

«Алтын тобылғы» – Нұрсұлтан 
Назарбаев қорының дарынды 
жастарды анықтауға және қолдауға 
бағытталған маңызды жобасының 
бірі. Бұл байқауды 2015 жылдан бері 
�ткізіп келеміз, жастар тарапынан 
қызығушылықтың азаймайтынын 
к�ріп отырмыз. Жыл сайын байқауға 
қатысуға 100-ден астам туынды 
ке леді», – деді марапаттау рәсімі 
ба рысында қордың атқарушы дирек-
торының орынбасары Fлкей Мар-
ғұланұлы.

Сонымен, байқауда «Жылдың 
үздік прозасы» номинациясы «Оазис 
среди боли» шығармасы үшін Диана 
Мырзағалиева мен  «Hмір» галереясы» 
атты әңгімелер топтамасы үшін 
Нұр жан Нұрбекке бұйырса,  «Жыл-
дың үздік поэзиясы» аталымына 

«Hмір қаласындағы �мір» �леңдер 
топтамасымен – Fмәлият Арқалық 
бәйгеден оза шапты. Ал «Жылдың 
үздік драматургиясы» аталымы 
бойынша «Шындық пен жалған» 
драмасы үшін  Қыдырбаев Ілияс 

жеңіс тұғырынан к�рініп, «Жылдың 
үздік балалар шығармасы» – Жадыра 
Жанарбек («Мен мысық емеспін») 
және Fлихан Иманғазин («Эллиот») 
сияқты қос қаламгерге бұйырды. 
«Фантастика жанрындағы үздік 
шығарма» – Есбол Социалханға  

«2026» романы бойынша берілсе, 
«Жылдың үздік поэзиясы» номи-
нация сы аясында ынталандыру 
жүлдесі ретінде 1 миллион теңгені 
Файзолла Алпамыс «Жүректің жауһар 
жырлары» шығармасы  алды. Fр 
номинацияның жеңімпазына 2 млн 
теңге, ал арнайы номинацияның 
жеңімпазына 3 млн теңге табыс 
етілді. Ұйымдастырушылар бұл қа-
лам тербеген жас дарындарға пәте-
рінің алғашқы жарнасына едәуір 
к� мек екенін атап �тті. 

Жазушы Ілияс Қыдырбаев 
дәстүрлі түрде ұйымдастырылып 
келе жатқан «Алтын тобылғы» әдеби 
байқауы жас қаламгерлерге берілген 
үлкен мүмкіндік екенін айтады. 
«Hнерді қолдаған елдің �ресі биік, 
�рісі кең болады деп ойлаймын. 
Бізге дейін де қаншама �нерпаздың 
жұлдызын жаққан бұл байқау бізден 
кейін де әлі талай жастың к�кейіне 
сенім ұялататыны с�зсіз. Hзімнің 
байқаудағы жүлделі болған шығармам 
туралы айтар болсам, бұл бір отбасы-
ның тағдыры баяндалатын екі б�лімді 
әлеуметтік-психологиялық драма. 
Қо ғаммен байланысын үзген, қара-

пайым моральдық құндылықтардан 
алшақтаған күйеуі мен әйелі оқиға 
барысында т�ртбұрышты қабырғаға 
қамалып отырады. Және �здерімен 
қоймай, ұлдарын да сыртқы әлемнен 
оқшаулаған. Олар үшін есіктің арғы 
бетіндегі �мір жауыздық пен қаты-
гездікке, әділетсіздік пен заңсыз-
дыққа толы. Бірақ сол �здері мекен 
ететін т�ртбұрышты б�лменің тек 
санадағы шектеу екенін �кінішке 
қарай екеуі де білмей кетеді. Бұл 
туынды театр сахнасына шығып 
жатса, к�рермен �з бағасын берер 
деп ойлаймын. Мүмкін, кейіпкер-
лерімді жек к�ріп те кетер, бірақ 
олар (кейіпкерлер) к�пшілігімізге 
қарағанда шынайырақ. Себебі олар 
�з шындықтарына адал», – дейді 
ол. 

Ал «Фантастика жанрындағы 
үздік шығарма» аталымын жеңіп 
алған  Есбол Социалхан «2026» 
романы туралы ойын білдірді. «Бұл 
– фантастикалық, футурологиялық, 
антиутопиялық роман. Адамзат 
игілігі үшін ойлап табылған дүниелер-

дің қоғамға кері әсері т�ңірегінде, 
жақсы деп есептелген к�зғарастардың 
керісінше жаман екенін немесе біз 
үшін нашар болған заттардың жақсы 
болғанын осы шығармада суреттеуге 
тырыстым. Философиялық иірімдері 
де бар. Роман әлі толық аяқталмады. 
Бұл байқауға романымның екі тара-
уын жібердім. Алдағы уақытта ро-
ма нымды толық аяқтап, к�ктемге 
дейін баспаға берсем деп отырмын», 
– дейді ол. 

Иә, «жүйріктен жүйрік озар 
ша бысқанда» дегендей, әдеби ала-
манға бағы мен бабын қатар сынаған 
қаламгерлер осылайша ұзақ уақыт 
еңбектенген шығармаларының 
жемісін к�рді десек болардай. Мұндай 
жас қаламгерлерге шабыт пен жігер 
сыйлайтын, материалдық қолдау 
болатын байқаулар, әлбетте әдебиетке 
үлкен к�мек болмақ. Танымдық 
тұрғыдан жаңаша к�зқарастар, 
парадигмалардың пайда болуы, 
к�ркем образ, жеке тұлға мәселе-
сіндегі жаңаша түсініктер тудырып 
отырған бүгінгі әдебиет �з қарқынын 
бәсеңдетпек емес.

ӨНЕРДІ ҚОЛДАҒАН ЕЛДІҢ ӨНЕРДІ ҚОЛДАҒАН ЕЛДІҢ 
ӨРЕСІ БИІК

�азіргі жа�а заман әдебиеті т�рлі та�ырып�а т�рен салып, жа�а ба!ыттар мен соны со�па�тар пайда болып, �ар�ынды дамып 
келеді.  Мазм"н мен пішіндік ізденістер, тілдік, стильдік таби!атында!ы сонылы�тар, онда!ы әлеуметтік �о!амды� мәселелер, 
соны к%з�арастар легі жыл сайын жа�ару �стінде. Олай болса, уа�ыт талабына сай, адам %мірі мен м"раттарына орай %згерген 
заманауи та�ырыптарды ар�ала!ан шы!армаларды� д�ниеге келуі де за�дылы�. 'деби �деріс �здіксіз ж�ріп отыратынды�тан, 
тәуелсіздік жылдарынан кейінгі әдебиетті� жа�а туындыларын саралау, т�йсіну, оларды� жалпы әдебиет тарихында!ы орнын 
ба!амдау – б�гінде �аза� әдебиетіні� �ай ба!ыт�а бет б"рып жат�анын, �андай де�гейде екеніні� басты к%рсеткіші болма�. (з 
кезегінде м"ндай әдеби процестерді ба!амдауды� бір жолы  әдеби бай�аулар дер едік. 'лбетте, бірді-екілі әдеби бай�аумен 
б�гінгі �аза� руханиятында!ы �здік туындыларды, ба!ыттарды, жа�алы�тарды аны�тай алмаспыз. Десек те... 

Мәдени шара барысында 
шетелдіктер Қазақстанның бай 
мұрасымен танысуға мүмкіндік 
алды.  Музыкалық мерекеде 
Қазақстанның танымал және 
талантты әртістері �нер к�рсетті.

Концертте к�пшілік на-
зарына қазақтың қонақжайлы-
лығы мен достығын паш ететін 
классикалық және халықтық 
му зыканың алуан түрлі бағдар-
ламасы ұсынылды. Отандық 
солистер жергілікті Уашингтон 

тұрғындарының Қазақстан �нері 
мен ұлттық мәдениетіне үлкен 
қызығушылығын атап �тті.

Қазақстандық әртістер 
АҚШ-қа сапары аясында Ари-
зона штатының Феникс қала-
сында Қазақстан мен Аризона 
Ұлттық гвардиясы арасындағы 
ынтымақтастыққа 30 жыл 
толуының құрметіне «Штаттар 
серіктестігі бағдарламасы» (State 
Partnership Program, SPP) аясында 
концерт �ткізді.

УАШИНГТОН ТӨРІНДЕ –УАШИНГТОН ТӨРІНДЕ –
ҚАЗАҚ ӘНІҚАЗАҚ ӘНІ

Уашингтон т"р!ындары �аза�стан Республикасыны� 
А�Ш-та!ы елшілігі мен Роза Ба!ланова атында!ы 
«�аза�концерт» мемлекеттік концерт "йымыны� 
бастамасымен, �аза�станды� Polymetal International 
компаниясыны� �олдауымен "йымдастыр!ан «Т"ран» 
фольклорлы�-этнографиялы� ансамбліні� керемет 
концертін тамашалады. 

А�тауда!ы Досты� �йін-
де а�ын, Мемлекеттік сый-
лы� ты� иегері (теген Ор ал-
бай"лыны� та�дамалы он 
томды� шы!арма лары ны� 
бірінші томыны� т" сауы 
кесілді. 

Hтеген Оралбайұлының 
шы ғармашылық кешіне әде-
биеттанушы, �нертанушы ға-
лымдар мен қала тұрғындары 
қатысты. Hңір басшысы Нұрлан 
Ноғаев қаламерді құттықтап, 
оның қазақ әдебиетін дамытудағы 
еңбегін ерекше атап �тті.

«Поэзия – бұл жүректен 
шыққан с�здер, ол халықтың 
рухын к�тереді, адамдарды бір-
біріне жақындастырады. Кітап 
жастарға �мір философиясы 
туралы байыпты ойлауға мүм-
кіндік беретін құрал болатынына 
сенімдімін», – деді Н.Ноғаев.

Hтеген Оралбайұлының 
шығармашылығы тек поэзиямен 
ғана шектелмейді, ол сонымен 
қатар бес жүзден астам мақала 
жазған публицист.  Аудармашы 
ретінде әлемнің қырықтан астам 
туындысын қазақ тіліне тәр-
жімалады. Сондай-ақ отыздан 
астам ән мәтіндерінің авторы.   

ӨМІР ФИЛОСОФИЯСЫӨМІР ФИЛОСОФИЯСЫ


